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سه شــنبه چهارم دی ماه، کنســرت رونمایــی از آلبوم 
»دیرند«، چهارمین اثر کوارتت کاســته، در تالار وحدت 
برگزار می شود. یک دهه از عمر کوارتت کاسته می گذرد. 
گروهی که احســان صدیق )نوازنده  گیتــار( بنیان گذار 
آن بود و مازیار یونســی )پیانیســت/آواز( و روزبه فدوی 
)درامز( از ابتدا در آن حضور داشــتند و بعد از فوت پیتر 
سلیمان پور هم، سهیل پیغمبری )نوازنده  سازهای بادی( 
به آن ها پیوست.  »دیرند« که قرار اســت برای اولین بار 
چهارم دی ماه در ایران شــنیده شــود، توسط کمپانی 
مشهور موســیقی آمریکایی مون جون در بارسلونا ضبط 
شــده و اعضای گروه بــرای ضبط قطعات ایــن آلبوم با 
هنرمندان مشــهور بین المللی، تونی لوین )نوازنده  باس 
که با گروه هایی مثل کینگ کریمســون، پیتر گابریل و 

پینک فلوید همکاری داشــته( و مارکوس رویتر )نوازنده  
گیتار( همکاری کرده اند. »دیرند« که کلمه ای فارسی در 
موسیقی به معنای ارزش زمانی نت هاست، اولین بار مهرماه 
امســال همزمان با انتشار نســخه  فیزیکی در فستیوال 
مون جون در شــهر تولدو، رونمایی شــد و حالا فرصتی 
پیش آمده که در ایران هم تالار وحدت میزبان این آلبوم 
تحسین شده  بین المللی باشد. بعد از اولین اجرا در اسپانیا، 
منتقدان معتبری در نشریات جهانی آلبوم چهارم کاسته 
را ستایش کردند.  موســیقی که ترکیب خلاقیت فردی 
و بداهه  هــای نوازندگان و در عین حــال قطعاتی بادقت 
ساخته و تنظیم شده است. سایت موسیقی پروگرسیومنت 
در یادداشــتی که درباره  آلبوم »دیرند« منتشــر کرده 
می نویسد: »یک ســفر سازشناســانه که در آن امکانات 

بی پایان صوتی و مرزهای موســیقی به چالش کشــیده 
می شوند.« دیوید لارســن، نویسنده، بنیانگذار و سردبیر 
مجله  انگلیسی شفرد اکســپرس معتقد است: »موسیقی 
آن ها از جایی که موسیقی کلاســیک پیشرو و جز با هم 
درآمیخته اند، سرچشــمه می گیــرد«. رامین صدیقی، 
بنیان گذار و تهیه کننده  نشر موسیقی هرمس که سه آلبوم 
اول گروه را تهیه  کرده کوارتت کاســته را با فاصله  زیاد، 

نوآورترین گروه موسیقی معاصر ایران می داند. 
علاقمندان به موســیقی جز، مدرن، پروگرســیو راک و 
کلاســیک می توانند در »دیرند« رگه هایــی از همه  این 
سبک ها را بیابند اما موسیقی آن فراتر از این مرزبندی های 
ژانری می رود.  بلیت های کنسرت رونمایی آلبوم »دیرند« 

در سایت تیوال به فروش می رسد. 

کنسرت رونمایی از یک آلبوم تحسین شده  بین المللی در تالار وحدت
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تخصصی چشم 

روز پیش فرودگاه مشــهد میزبان یک پرواز کاملا زنانه 
بود. خلبان، کمک خلبان و خدمه پرواز به علاوه مهمان ها 
همگی زن بودند. حتی راننده اتوبوسی که مسافران را به 
سمت فرودگاه انتقال می داد هم همین طور. آنها ساعت 
8 صبح از تهران به سمت این شهر حرکت کردند و شب با 

همان تیم دوباره به تهران برگشتند. 
در برنامه ای که صداو سیمای استان خراسان رضوی برای 
روز زن برگزار می کرد قرار بود نه فقط مسافران بلکه همه 
تیم پرواز هم زنانه باشد. مسافران شــامل برخی از زنان 
هنرمند، مدال آور ورزشی و چهره های علمی می شدند. با 
درخواست صداوسیمای این استان شرکت هوایی آسمان، 
خلبان »شهرزاد شمس« را برای هدایت این پرواز کاملا 
زنانه انتخاب کرد. »شمس« اولین خلبان مسافربری زن 
است. ســال 1393 بود که ویدئویی از پرواز او منتشر و با 

این عنوان معرفی شد. 
بار دیگر سه سال بعد مشخص شد که او کاپیتان یک پرواز 
با فوکر 100 بوده که 109 مســافر را از شــیراز به مقصد 
تهران می برد. در آن سفر مســافران اول از شنیده شدن 
صدای یک زن در میکروفن خلبان شوکه شده بودند اما 
یک ساعت و 10 دقیقه بعد با رسیدن به تهران، ایستاده 
خلبان را تشــویق کردند. به نظر می رسد کنجکاوی های 
زیاد درباره زندگی او باعث شده که علاقه ای به مصاحبه 
نداشته باشد. برخلاف معمول دیگر کاپیتان های زن، در 
اینستاگرام هم حضور ندارد. پیگیری »هفت صبح« برای 
مصاحبه با او جواب نداد اما ســال ها پیش در مصاحبه با 
سایت مشرق ماجرای ورود به این شــغل را روایت کرده 
بود: »یک روز که راضیه )شهرزاد(  شمس برای خرید بلیت 

به هواپیمایی آســمان می رود، در آنجا کاپیتان »سعید 
رضا نصر« -خلبان مشــهور صنعت هواپیمایی کشور- را 
می بیند و از این فرصت برای طرح مســئله استخدام به 
عنوان خلبان اســتفاده می کند. نصر بــه او می گوید که 
فرم تقاضای اســتخدام را پر کند و فــردا برای مصاحبه 
مراجعه کند. اما از آنجایی که خانم شــمس دچار ضعف 
بینایی بوده، به جای مراجعه به نصر، بدون اینکه به کسی 
بگوید برای درمــان این عارضه به تهران ســفر می کند. 
شــمس به یکی از کلینیک های معتبر تهران در خیابان 
گاندی می رود و پس از تســت های پزشکی از حساسیت 
و اهمیت جراحی دیدگان خــود به متخصصان می گوید. 
متخصصان آن کلینیک به او می گوینــد که هیچ چیز را 
با قطعیت نمی توانند به او بگوینــد. لذا، به نزد متخصص 
دیگری در خیابان گاندی می رود. او به شــمس می گوید 
که پس از عمل جراحی توسط وی، قطع یقین چشمانش 
همچون روز اول خواهد دید. وقتی بــه نزد کاپیتان نصر 
بازمی گردد، از او می پرسد که چرا مراجعه یک روز ه اش به 
غیبت یک ماهه بدل شد؟ شمس در پاسخ دروغ نمی گوید 
فقط می گوید که درگیر مشغله ای شده بوده که به اندازه 
یک سال برایش ناراحتی به همراه داشته است. روزی که 
برای استخدام در هواپیمایی آسمان رهسپار آن شرکت 
می شود، شمس یک سانتی متر از حد نصاب لازم کوتاه تر 
بود. او دارای قد 1 متر و 65 سانتی متر بود و طبق قوانین 
استخدام می بایست حداقل یک سانتی متر بلندتر باشد. 
اما به هر حال، مورد قبول واقع می شود. کمی گذشت و به 

او اعلام شد که رسما استخدام می شود.« 
پس از او »نشاط جهانداری« دومین خلبان زن بود که کار 

خود را 5 سال پیش در شرکت هواپیمایی زاگرس شروع 
کرد. این خلبان دهه شــصتی در دانشگاه رشته فناوری 
هوانوردی خلبانی خوانــده و اولین پرواز خود را ســال 
1398 به سمت نجف داشته است. بعد از این، عکس پرواز 
دیگری به مقصد مشهد منتشر کرد که فروز فیروزی هم 
خلبان دوم آن بود. این عکس به یک باره با استقبال زیادی 
روبه رو شد و نشــاط جهانداری را بسیار مشهورتر کرد. او 
حالا نزدیک به 200 هزار فالوئر در اینستاگرام دارد و گاهی 
شبیه به یک بلاگر صنعت هوایی ویدئوهای سرگرم کننده 
مرتبط آپلود می کند. نشاط و شهرزاد یک اختلاف سنی 
یک دهه ای دارند. اولی متولد تهران و دومی شیراز است و 

هر دو با مردانی خلبان ازدواج کردند. 

 پرواز زنانه به تاشکند
اگرچه دیروز اولین باری بود کــه در فرودگاه بین المللی 
مشــهد پروازی با مســافران و کادر پــرواز زن به زمین 
می نشست اما پروازهای زنانه یک بار دیگر هم در صنعت 
هوایی ایران تجربه شده. شــهریور سال 1400 تیم ملی 
فوتبال زنــان ایران با پــروازی اختصاصی عازم کشــور 
ازبکستان شــد تا در رقابت های مقدماتی جام ملت های 

آسیا شرکت کند. 
آن روز هم شرکت هواپیمایی وارش با یک کادر کاملا زنانه 
و پروازی اختصاصی از تهران بلند شــد که البته اسمی از 
خلبان نیامد. به جز این چهره ها خلبان های زن دیگری هم 
در این صنعت داریم که بسیاری از آنها کاپیتان پرواز های 
تفریحی هستند و مراحل گرفتن گواهینامه های بالاتر را 

نگذرانده اند.

  یک  کراس  اوور   تکراری   با   مدل   جدید
کولئوس 2024؛ از نظر طراحی فنی تغییرات ناچیزی با مدل 2018 دارد   صفحه 05

تاج گذاری   بوکسور   اوکراینی
در   نبرد    بی پایان   رینگ

درباره آخرین مبارزه تایسون فیوری و 
اولکساندر اوسیک در ریاض چه می دانیم

بحران  تحویل طلای آنلاین
مردم طلا می خرند ولی پست تحویل نمی دهد و شرکت ها هم از سرقت هراس دارند صفحه 08

پایان مرگبار خلوت 
عاشقانه   در   باغ    شهریار

با اعلام نظر پزشکی قانونی، دختر جوان از اتهام 
قتل پسر مورد علاقه اش تبرئه شد   صفحه 13

دو تا چشم روباه داری!
درباره جراحی زیبایی بزرگ کردن چشم و 

برداشتن غبغب و لیفت شقیقه...  صفحه 06

خداحافظ خوان
دلایل زیاد و نسبتا قانع کننده ای برای پایان 

همکاری پرسپولیس و گاریدو وجود داشت  صفحه 12

توقعتان را از دلار کم کنید
گاریدو، واردکننده ها و نگره دینی حکومت و... صفحه 04

دزدی  از خانم روحبخش 
روزنامه خوانی در شصت سال پیش  صفحه 04

اقتصاد جهان در شرایطی وارد ســال 2025 می شود که 
تقریبا هیچ کدام از مناطق جهان با خیال آســوده به سال 
آینده نمی نگرند. در اروپا، بزرگتریــن و مهم ترین اقتصاد 
این قاره یعنی آلمان کم و بیش وارد رکود شــده و نیازمند 

اصلاحات ساختاری است. 
جنگ اوکراین همچنان ادامه دارد و خوشــبینی ها نسبت 
به پیروزی کامل بر روسیه کاملا رنگ باخته اند. تنش های 
اجتماعی به خصوص درباره مســائلی مانند مهاجرت هم 
بر سیاست در اروپا ســایه انداخته اند. اروپا و به طور خاص 
اتحادیه اروپا امنیت خود را از طریــق آمریکا، انرژی خود 
را از طریق روســیه و تجارت خود را از طریق چین تامین 
می کرد و حالا همه این ها به تهدید هایی علیه امنیت اروپا 

تبدیل شده اند. 
اروپایی ها تلاش خواهند کرد که این بار رابطه دوستانه تری 
را با دولت دونالد ترامپ برقرار کنند اما این احتمالا به معنی 
کوتاه آمدن در مقابل بسیاری از خواسته های دولت جدید 
در آمریکاست. چینی ها هم نگرانی هایی درباره دولت جدید 
آقای ترامپ خواهند داشــت. هرچند دولت بایدن هم در 
جهت رفع کامل محدودیت هــای تجاری و تعرفه ای میان 
چین و آمریکا گام بر نداشــت اما دولت تــازه آقای ترامپ 
احتمالا رویکرد بی پرواتری را در مــورد مهار چین به کار 
خواهد گرفت. تعرفه های تجاری و محدود کردن دسترسی 
چین به فن آوری های پیشرفته احتمالا بخشی از برنامه های 
دولت تازه آمریکا خواهند بود و این برای چینی که همین 
حالا هم خطر کند شدن رشــد اقتصادی را حس می کند، 

خبر خوبی محسوب نمی شود. 
با این حال، چینی ها نشان داده اند که حداقل فعلا علاقه ای 
به افزایش فعال تنش با آمریکا ندارند. ری دالیو، موســس 
شرکت سرمایه گذاری بریجواتر، در کتاب »نظم جهانی در 
حال تغییر« شــرح می دهد که چینی ها به دلایل تمدنی 
بازیگرانی هســتند که دیدی بســیار بلندمدت دارند در 
حالی کــه آمریکایی ها اصــولا عجولند. خطــر اصلی که 
اقتصاد آمریکا را تهدید می کند افزایش نرخ تورم اســت. 
سیاست های تجاری آقای ترامپ احتمالا به افزایش ارزش 
دلار خواهد انجامید و همچنین کالاهای داخلی را گرانتر 

خواهد کرد. 
در شرایطی که مصرف کننده آمریکایی همین الان هم به 
اندازه کافی نسبت به نرخ تورم حساس شده، افزایش نرخ 
تورم می تواند پیامدهایی سیاسی را به همراه داشته باشد. 
همچنین افزایش احتمالی نــرخ بهره یا حتی عدم کاهش 
آن به خاطر مقابله با تورم هم با واکنــش منفی بازارهای 
مالی همراه خواهد شــد، اتفاقی که نمونه ای از آن را هفته 

گذشته دیدیم. 
اما خاورمیانه سال آینده همچون ســال 2024 احتمالا 
مرکز توجه جهان خواهد بود. سطح تنش ها در این منطقه 
طی سال 2024 به طور مستمر رو به افزایش بود و دامنه 
جنگ از غزه فراتر رفت. اسرائیل بی پرواتر از پیش در حال 
گسترش عملیات خود در منطقه است و ایران برای توازن 
قوا در منطقه می کوشــد. این در حالی است که بازگشت 
دونالد ترامپ به کاخ ســفید و همچنین نزدیک شــدن 
پایان اعتبار تحریم های سازمان ملل علیه ایران در اکتبر 
2025 احتمالا با دور تازه ای از فشار بر ایران همراه خواهد 
شــد. تصمیم گیران در تهران سال پیچیده ای را در پیش 

خواهند داشت. 

کسی به استقبال سال جدید نمی رود

ستون دوشنبه 
آرش پورابراهیمی

 قيمت 10000 تومان

روز جمعه سایت تابناک مدعی شد: 17 مهرماه، 
9 نفر در بیمارستان چشم پزشکی نگاه تهران، 
بعد از عمل چشم آب مروارید، مبتلا به عفونت 
شده و بینایی خود را از دست داده اند و تاکنون 
چشم 4 نفر تخلیه شده است. گفته شده دلیل 
ابتلای این افــراد به باکتری »ســودوموناس 
آئروژینوزا« بوده اســت. پرونده قضایی در این 
خصوص تشکیل شده و دو نفر از تکنسین های 
اتاق عمل جراحی نیز مورد سوال و جواب قرار 

گرفته اند.
این ادعا تاکنون 5 واکنش داشته است. 

1. »حســین کرمانپــور« سرپرســت مرکــز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت در 
گفت وگو با ایلنا: ماجرا مربوط به چند ماه گذشته 
بوده و پیگیری قضایی درباره این مسئله انجام 

شده است.
2.  »حسین علی شهریاری« رئیس کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس در گفت وگو با ایلنا: این 
مسئله در دستور کار کمیسیون است و پیگیری 
در این باره انجام خواهد شد، اما قرار نیست که 
مردم را نگران کنند. درست است که این اتفاق 
افتاده و اتفاق خیلی بدی هم بوده، اما قرار نیست 
که هر روز همه خبر منتشــر کنند. اگر شــما 
)خبرنگاران به این مساله( دامن نزنید و بزرگ 
نکنید مردم بی اعتماد نمی شوند. دلیلی ندارد 
که رسانه ها هرروز این مسئله را برجسته کنند.

3. گزارش روزنامه اینترنتی فراز: تعداد زیادی 
از بیماران که مدت طولانی یــا کوتاه در نوبت 
جراحی چشــم بودند، تلفنی یا حضوری نوبت 
خود را لغو کردند و عده ای به بیمارستان آمده 
بودند تا بفهمند موضوع چه بوده است. 9 نفر از 
کســانی که روز 17 مهرماه در این بیمارستان 
جراحی آب مروارید داشتند، دچار درد، آبریزش، 
تهوع و علائم غیرعادی شدند. علائم آن ها از 2 
ساعت پس از جراحی شروع شده بود و بعضی 
مجبور شــدند به اورژانس مراجعــه کنند. 24 
ســاعت بعد، پزشــکان جراح متوجه وضعیت 
غیرعادی بیماران خــود شــدند و از بیماران 
خواســتند دوباره به بیمارستان مراجعه کنند. 
هر 9 نفر به شدت دچار مشکل شده بودند و باید 
دوباره به اتاق عمل می رفتند. درمان بی نتیجه 
بود و آن 9 نفر، بینایی یک چشــم خود را برای 

همیشه از دست دادند. 
دکتر علی نیلی، مدیر بیمارستان چشم پزشکی 
نگاه: از ابتدای امســال تا روز 17 مهر بیش از 13 
هزار عمل جراحی در بیمارســتان داشــتیم که 
تا پیش از ایــن اتفاق، فقط 2 نفــر دچار عفونت 
شده بودند. بر اســاس آمارهای جهانی بیشترین 
عفونت چشــم بر اثر عمل جراحــی 2 در 1000 
و کمترین آمــار 4 در 10 هزار نفر اســت. تعداد 
عفونت های بیمارستان نگاه حتی از حداقل آمار 
جهانی هم کمتر بوده است.   هر 9 نفر در یک اتاق 
جراحی شده ولی 5 پزشک متفاوت عمل جراحی 
را انجام داده بودند. در حالت عادی 48 ساعت طول 
می کشد تا علائم عفونت داخلی چشم شروع شود 
و شــدت پیدا کند ولی در این مورد علائم خیلی 
سریع تر از چیزی که به طور معمول اتفاق می افتد، 

شروع شد و پیشرفت کرد. ادامه در صفحه 03

اولکساندر اوسیك همچنان پادشاه درخشان دنیای 
پیچیده، تاریک و آشفته بوکس است. قهرمان بزرگ 

اوکراینی سه عنوان قهرمانی خود در سنگین وزن 
جهان را حفظ کرد و ... صفحه 14

تهران-مشهد  
تمام    زنانه

نگاهی به سه سفر 
معروف خلبان های زن 
که در آن،همه عوامل 

پرواز زن بوده اند

مدیر   خانم   برای 
محیط    زیست قم 

صفحه 03 را بخوانید
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روز يکشنبه دوم دی ماه آيت الله خامنه ای رهبر 
انقلاب در ديدار مداحان و شــاعران اهل بیت؛ 
حضرت فاطمه زهرا را الگوی کامل همه بشريت 
برای قیام در راه حق، ايســتادگی، شــجاعت، 
صراحت و قوت منطق و اســتدلال خواندند و 
با اشاره به تلاش دشمنان برای هراس افکنی، 
اختلاف افکنی و يأس افکنی در جامعه، تأکید 
کردند: خاصیت پیروان شیطان، گزافه گويی و 
دروغ پردازی است و چاره آن، جهاد تبیین و بیان 
حقايق و ارائه منطق قابل قبول. اينجا بخش هايی 

از سخنان ايشان را بخوانید:
   با اشاره به محقق نشدن هیچ يک از اهداف 
رژيم صهیونیستی برای نابود کردن حماس و 
حزب الله : ملت های شرافتمند منطقه، به فضل 
الهی رژيــم منحوس را ريشــه کن می کنند و 

فردايی بهتر را برای منطقه رقم خواهند زد.
   يک گروه اغتشاشــگر با کمک، نقشــه و 
برنامه ريــزی دولت های خارجی توانســت از 
ضعف های درونی سوريه اســتفاده کند و اين 

کشور را به هرج و مرج بکشاند.
   با اشاره به سخنان چندی قبل خود مبنی 
بر برنامه دوگانه آمريکا برای کشورهای منطقه 
يعنی مسلط کردن يک حکومت فردیِ مستبدِ 
سازشــگر با ســلطه و اگر ممکن نبود، ايجاد 
اغتشاش و هرج و مرج در آن کشور: برنامه آنها در 
سوريه به ايجاد اغتشاش و هرج و مرج منتهی شد 
و اکنون آمريکا، رژيم صهیونیستی و همراهان 
آنها با احساس پیروزی، همچون اصحاب شیطان 

دچار گزافه گويی و حرف مفت زدن شده اند.
   ســخنان يک مقام آمريکايی را با مضمونِ 
پنهانِ کمک و حمايت از هر کسی که در ايران 
اغتشــاش کند، نمونــه ای از گزافه گويی های 

دشــمنان اســت. احمق ها گويا بــوی کباب 
شنیده اند اما ملت ايران هر کسی که مزدوری 
آمريکا را در اين زمینه قبول کند، زير گام های 

خود لگدمال خواهد کرد.
   با اشاره به تظاهر عنصر صهیونی به پیروزی 
و رجزخوانی و گزافه گويی: بدبخت ها، شما کجا 
پیروز شــديد؟ آيا اين پیروزی است که چهل 
و چند هزار زن و کودک را با بمب کشــتید اما 
نتوانستید حتی يکی از اهداف اعلامی خود در 
ابتدای جنگ را محقق کنید؟ آيا حماس را نابود 
و اسرای خود را در غزه آزاد کرديد؟ آيا با وجود 
به شهادت رساندن شخصیتی عظیم همچون 
 سیدحسن نصرالله، توانستید حزب الله لبنان را 

از بین ببريد؟
رهبر انقلاب، مقاومت در منطقه اعم از حزب الله، 
حماس و جهاد اسلامی را زنده و بالنده خواندند 
و خطاب به صهیونیست ها گفتند: بنابراين شما 

پیروز نیستید بلکه شکست خورده ايد.
پیشروی صیهونیست ها در خاک سوريه و اشغال 
مناطقی از آن ناشی از نبود مانع و مقاومت حتی 
يک سرباز در مقابل آنها است. اين حرکتِ بدون 
مانع،  پیروزی نیست البته بدون ترديد جوانان 
غیور و شجاع سوری شما را از آنجا بیرون خواهند 

کرد.
   يمن، حزب الله، حماس و جهاد می جنگند 
چون با ايمان هستند و عقیده و قدرت ايمان، آنها 
را به میدان مقاومت آورده است، نه اينکه نیابتی 

از سمت ما داشته باشند.
   جمهوری اســلامی اگر هم روزی بخواهد 
اقدامی کند احتیاجی بــه نیروی نیابتی ندارد.  
مردان مؤمن و شرافتمند در يمن، عراق، لبنان، 
فلسطین و ان شاءالله در آينده نزديک در سوريه، 

در حال مبارزه با ظلم و جنايت و رژيم منحوس 
و تحمیلی صهیونیستی هســتند، جمهوری 
اسلامی نیز مبارزه می کند و به خواست پروردگار 

اين رژيم را از منطقه ازاله خواهیم کرد.
   با اشــاره به ســربرآوردن مجموعه قوی و 
پولادين و شرافتمندِ حزب الله از دل اغتشاشات 
و جنگ های داخلی دهه 60 لبنــان: از دل آن 
تهديدها و ناامنی هــا، فرصت بزرگی همچون 
حزب الله لبنان ســربرآورد و اتفاقاتی همچون 
شهادت بزرگان آن همچون سیدعباس موسوی 
نیز نه تنها آن را ضعیف نکرد بلکه قوی تر کرد و 
امروز و فردای مقاومت نیز همین گونه خواهد 

بود.
   پیش بینی می کنیم مجموعــه ای قوی و 
شرافتمند در سوريه نیز سربرآورد چرا که امروز 
جوانان سوری چیزی برای از دست دادن ندارند 
و مدرسه، دانشگاه، خانه و خیابان آنها ناامن است 
بنابراين بايد با قــوت اراده در مقابل طراحان و 

مجريان ناامنی بايستند و بر آنها فائق آيند.
   با اشــاره به برنامه ريزی پنهان و آشــکار و 
هزينه کردن دشمن برای شبهه افکنی و تحريف 
حقايق، گفتند: مداحان از جمله کسانی هستند 
که می توانند با جهاد تبیین، آگاهی بخشــی، 
امیدآفرينی و تحرک آفرينی، پاسخ مناسب و 

مؤثر به دشمن دهند.
   ســه گانه »هراس افکنی، اختلاف افکنی 
و يأس آفرينی« مثلث اهداف ضداســلامی-

ضدايرانی دشــمن اســت. حیله و کار اصلی 
شیطان، ايجاد ترس و هراس است و اصحاب 
ادب و شــعر و تفکر بايد با منطق دلنشــین، 
شــجاعت و آگاهی و ايســتادگی را به مردم 

منتقل کنند.

رهبر انقلاب: ملت ایران هرکس که مزدوری آمریکا را کند، لگدمال خواهد کرد

 جمهوری اسلامی برای هر اقدامی در منطقه 
نیاز به نیروی نیابتی ندارد

      سوژه روز

در برنامه شنبه شب »شیوه« مناظره ای میان 
سعیدرضا عاملی، عضو شــورای عالی فضای 
مجازی و ابوالحسن فیروزآبادی دبیر سابق اين 
شورا، درباره وضعیت فیلترينگ در کشور صورت 
گرفت. مناظره ای که البتــه دو جبهه موافق و 
مخالف نداشت و هر دو موافق رفع فیلترينگ و با 
يکديگر هم نظر بودند. با اين وجود، اين گفت  و 
گو در حالی انجام شد که به تازگی نام سعیدرضا 
عاملی به عنوان يکی  از مخالفان رفع فیلترينگ 
مطرح شده بود و بسیاری هم فیروزآبادی را يکی 
از عاملان فیلترينگ در دوران رياست جمهوری 
حسن روحانی می دانند. هر چند که هر دو آن ها 
اين موضوع را تکذيب کرده اند و در اين مناظره 
هم خلاف آن را عنوان می کنند. سعیدرضا عاملی 
در انتهای اين برنامه اعلام کرد که ممکن است 
در جلسه ای که اين هفته شورای عالی فضای 
مجازی برگزار می کنــد، موضوع فیلترينگ به 
نتیجه برسد. هر دو همچنین به صراحت اعلام 
کردند که رفع فیلترينگ نه زيرساخت می خواهد 
و نه هزينه چندانی دارد، بلکه علت تعلل در آن 

مسائل امنیتی، سیاسی و فرهنگی است. 

   نام سعید رضا عاملی به تازگی به عنوان يکی 
از مخالفان رفع فیلترينگ اعلام شده بود اما اين 
عضو شورای عالی فضای مجازی در مصاحبه ای 
مفصل اين موضوع را رد کرد و گفت خبری مبنی 
بر اينکه 16 نفر از اعضای اين شورا مخالف رفع 
فیلترينگ هستند دروغ است. او در ابتدای اين 
مناظره هم مخالفت خود را با فیلترينگ اعلام 
کرد و گفت 80 درصد کاربران از فیلترشــکن 
اســتفاده می کنند و فیلترينگ ديگر معنايی 
ندارد. او در اين باره توضیح داد: »بايد فضا را باز 
و مقررات گذاری کــرد. اولین بار فیلترينگ بر 
اساس حکم يک قاضی شروع شد و ماندگار شد. 
فیلتر کردن سکويی ماند تلگرام که 40 میلیون 
ايرانی از آن اســتفاده می کنند، مصداق ناديده 
گرفتن يک جمعیت بزرگ است. مشخص است 

که فیلترينگ موفق نبوده.«

   فیلترینگ سیاسی شده است
در ادامه مجری، ابوالحســن فیروزآبادی را به 
عنوان يکی از عاملان فیلترينگ که نظرش عوض 

شده معرفی کرد اما فیروزآبادی در تکذيب آن 
گفت: »من به هیچ وجه مسئول فیلترينگ نبودم 
و اصلا چیزی به نام مسئول فیلترينگ در کشور 
وجود ندارد. بلکه کارهای فیلترينگ توســط 
کارگروه تعیین مصاديق مجرمانه انجام می شد 
و همچنان هم همینطور است. من به دنبال اين 
بودم که فیلترينگ در کشور سامان داشته باشد. 
سکوهايی هم که بسته شدند هیچ کدام توسط 
شورای عالی فضای مجازی بسته نشدند. يا به 
دســت همان کارگروه يا به دست بازپرس اين 
اتفاق افتاد. در اخرين مــورد هم فیلترينگ به 
دست شورای امنیت کشور انجام شد. ما سکوها 
را فیلتر کرده بوديم که زيرســاخت ها ساخته 
شوند. در ســال 1401 فیلترينگ تشديد شد 
که يک تدبیر امنیتی بود اما متاسفانه بعد از آن 
فشار سیاسی زيادی از سمت کسانی که طرفدار 
فیلترينگ بودند وارد شــد که اين فضا بسته 
بماند. فیلترينگ در کشور ما يک بحث سیاسی 

شده است.« 

   فیلترشــکن ها عامل کاهش سرعت 
اینترنت هستند

سعیدرضا عاملی در بخشــی از اين مناظره به 
مشکلاتی که استفاده از فیلترشکن در کشور 
به وجود آورده اشاره کرد و گفت: » ما با فیلترينگ 
تصــور می کنیم دسترســی را بســته ايم اما 
فیلترشکن ها اين دسترسی را ممکن می کنند 
و مشکلاتی مثل کاهش سرعت اينترنت را به 
وجود می آورند. سرعت واقعی اينترنت ما تنها 
پنج مگابیت در ثانیه است. گفته می شود سرعت 
اينترنت ثابت حدود 11 تا 13 مگابیت در ثانیه 
است. درباره ســرعت اينترنت موبايل هم عدد 
33 تا 38 گفته می شود اما واقعی نیست. نسل 
شش اينترنت در جهان هشت میلیون مگابیت 

در ثانیه است.

   تصمیم گیری در حکمرانی فضای مجازی 
مرجع ثابت ندارد

عضو شــورای عالی فضای مجازی در پاسخ به 
اين ســوال که در حال حاضر چه کسانی برای 
فضاي مجازی تصمیم گیــری می کنند گفت: 
»حکمرانی فضای مجازی يک مرجع ثابت ندارد. 

در کشور ما برای مسائل امنیتی در شورای امنیت 
تصمیم گیری مي شود و برخی مسائل مرتبط با 
فضای مجازی در شورای عالی فضای مجازی. 

مجلس هم ورود کرده است.« 
 فیروزآبادی هم در اين باره تاکید کرد که قانونی 
در رابطه با فیلترينگ سکوها نداريم و تکلیف 

مرجع تصمیم گیری مشخص نیست. 

   فیلترینگ می تواند در 72 ساعت انجام 
شود

دبیر ســابق شــورای عالی فضای مجازی در 
قسمتی از اين مناظره تاکید کرد که فیلترينگ 
هزينه بردار است و با برداشت آن نه تنها هزينه ها 
کاهش پیدا می کند بلکه بــه يک باره مصرف 
اينترنت کشور تا 70 درصد بیشتر می شود. او 
در ادامه درباره صحبت های اخیر وزير ارتباطات 
درباره رفع فیلترينگ پلکانی توضیح داد: »به نظر 
من رفع فیلترينگ امکانات چندانی نمی خواهد 
و دولتی که نتواند ظرف 72 ساعت اين امکان را 
فراهم کند خیلی فشل است. يکی از امکاناتی 
که رفع فیلترينگ می خواهــد، تامین پنهای 
باند است  و يکی »سرور روتر« است. سرو روتر 
در بازار موجود اســت و می توانند تهیه کنند. 
پهنای باند هم به وفور وجود دارد و با يک تلفن به 
تامین کنندگان پهنای باند در دنیا می توانند آنم 

را تامین کنند.« 
عاملی هم در اين باره توضیح داد که علت رفع 
فیلترينگ پلکانی، يک مسئله فرهنگی و امنیتی 

است و زيرساختی نیست.  

   تکذیب منفعت مالی دولت از فیلترینگ
فیروزآبادی و عاملی، گمانه زنی ها درباره علت 
مخالفت برخی مسئولان مبنی بر منفعت مالی 
شــخصی را رد کردند. فیروزآبــادی می گويد 
بیشتر مخالفان، به خاطر مسائل اعتقادی و نگاه 
ايدئولوژيک سیاســی مخالف رفع فیلترينگ 
هستند. عاملی هم در اين باره توضیح داد:»در 
دوران آقای رئیسی شايعه ای وجود داشت که 
فلان نهاد نظامی دارد فیلترشکن می فروشد. يک 
کارگروه شکل گرفت و گزارشی دقیق در اين باره 
تهیه کرد. اين گزارش نشان داد هیچ نهاد دولتی، 

نطامی و امنیتی در اين حوزه ورود ندارد. «

مباحثه سکان داران بر سر فیلترینگ
عضو شورای عالی فضای مجازی می گوید ممکن است مسئله فیلترینگ این هفته به نتیجه برسد

حوثی ها با هیچ کس شوخی 
ندارند

مهسا مژدهی| شنبه شب خبر حمله 
به صنعا پایتخت یمن در رسانه ها مورد 

توجه قرار گرفت. این حمله قریب الوقوع 
به نظر می رسید اما انتظار می رود که 

اسرائیل آن را ترتیب بدهد. با این حال 
کمی بعد از اینکه تصاویری از چند 
انفجار از یمن مخابره شد، اسرائیل 

اعلام کرد، دستی در آن نداشته و بعد 
مشخص شد ماجرا زیر سر ایالات متحده 

بوده است. ستاد فرماندهی مرکزی 
ایالات متحده اعلام کرد؛ جنگنده های 

آمریکایی حملات گسترده ای را به 
تاسیسات ذخیره سازی و همچنین 
مراکز فرماندهی موشکی حوثی ها 
انجام داده اند. در این عملیات یک 

جنگنده آمریکایی با »آتش خودی« 
سرنگون شد. مشخص نیست که آیا 
این جنگنده در حمله به یمن شرکت 

داشته یا نه. یمنی ها اما در لفافه اعلام 
کرده اند آنچه آمریکا در مورد سرنگونی 

جنگنده خود گفته ، صحت ندارد و 
ماجرا جور دیگری بوده است. البته 

این تنها مساله در شب شنبه نبود. در 
ادامه اتفاقات، حوثی ها هم اقدام به 

حمله موشکی به تل آویو کردند که به 
آسیب در سرزمین های اشغالی منجر 
شد و رژیم صهیونیستی نتوانست آن 

را پیگیری کند. تحلیل گران این حمله 
را یک موفقیت برای حوثی ها ارزیابی 

کرده اند که می تواند دست بالا را در 
اختیار یمن  قرار دهد. این اتفاقی بود که 

نه ایالات متحده و نه اسرائیل برای آن 
برنامه ریزی نکرده بودند.

یمنی ها از اکتبر سال 2۰2۳ و در پی 
حمله اسرائیل به غزه، اقدام به حمله 
به کشتی های تجاری و غیرتجاری در 

دریای سرخ و باب المندب کرده اند. آنها 
می گویند فقط کشتی هایی را هدف قرار 
می دهند که ارتباطی با اسرائیل داشته 

باشد. حملات آنها البته در ماه های اخیر 
کمتر از گذشته شده اما باب المندب 

دیگر رونق گذشته را ندارد. به نظر 
می رسد حتی کشتی هایی که ارتباطی با 
اسرائیل ندارند، ترجیح  می دهند به جای 

دریای سرخ، مسیر دیگری را جایگزین 
کنند و هزینه عبور از باب المندب را 

نپردازند. 
حوثی ها، که به نام انصارالله نیز شناخته 

می شوند، یک گروه یمنی هستند که 
عمدتا از پیروان مذهب زیدیه تشکیل 

شده اند. این گروه در دهه ۱۹۹۰ میلادی 
با هدف مبارزه با فساد و ظلم دولت علی 

عبدالله صالح، رئیس جمهور وقت یمن 
شکل گرفت. نام حوثی ها از حسین 

الحوثی، بنیان گذار این جنبش، گرفته 
شده است. حوثی ها به تدریج قدرت 

نظامی خود را تقویت کرده و زرادخانه ای 
شامل موشک های کروز، موشک های 

 بالستیک و پهپادهای دوربرد 
دارند. این گروه هم اکنون کنترل 

بخش هایی از شمال غرب یمن و پایتخت 
آن، صنعا را در دست دارد. 

در سال های اخیر، مذاکرات بین حوثی ها 
و عربستان سعودی برای دستیابی 
به توافق صلح، آغاز شده است که 

امیدهایی برای پایان جنگ ایجاد کرده 
است. اما این مذاکرات بعد از ماجرای 
هفت اکتبر و نسل کشی در غزه، زیر 
سایه دیگر اتفاقات خاورمیانه قرار 

گرفته است.
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ادامه ازصفحه   اول

ما می دانیم باکتری وارد چشم شده 
ولــی روش و مســیر ورود باکتری 
توجیهی ندارد. عفونــت می تواند از 
طريق چشم، پلک و اطراف وارد شود 
که در مورد اين اتفاق صادق نیست 
چون 9 نفر درگیر شده اند. چشم  همه 
بیماران به يک شــکل درگیر شده  و 
میزان درگیری تقريبا برابر و مشابه 
بوده است که نشان دهنده  غیرمعمول 
بودن عفونت در بیماران اســت. اين 
احتمال قوی وجود دارد که عفونت 
چشمی بیماران نتیجه  يک آلودگی 
عمدی بوده باشد. وزارت بهداشت و 
دانشگاه شهید بهشتی نیز غیرعادی 
بــودن وضعیت را تايیــد کرده اند و 

عمدی بودن حادثه، به عنوان اولین 
احتمال مطرح شــد. وجود دوربین 
مداربســته در اتاق عمــل ممنــوع 
اســت ولی دوربین  های راهروهای 
بیمارستان بررسی شده اند که نکاتی 
غیرعــادی ديده شــده و تصاوير به 
نیروهای قضايی تحويل داده شــده 
اســت. پس از تشــخیص عفونت، 
تمامی اتاق های جراحی بیمارستان 
به صورت داوطلبانه تعطیل و دو گروه 
از وزارت بهداشــت و دانشگاه شهید 
بهشــتی برای بررســی وضعیت در 
محل حاضر شدند. اتاق های جراحی 
از نظر آلودگی و کیفیت مورد بررسی 
قرار گرفتنــد. اتاق های جراحی يک 
هفته بعد، بازگشايی شدند و تا الان 

هم هیچ عفونت ديگری وجود نداشته 
اســت. جراحی های چشمی با سرم 
انجام می شــود و وقتی آلودگی در 
محیط وجود داشــته باشد، معمولا 
شدت عفونت در بیمار اول بیشتر و 
در بیمار آخر کمتر است.  دکتر علی 
نیلی تجربه  چنین شرايطی را سال 
138۵ در بیمارستان چمران داشته 
که 7 بیمار در يک روز دچار عفونت 
شده اند. او تاکید می کند يک تفاوت 
مهم اين بوده که شــدت عفونت در 
آن بیماران برابر نبوده است، ۵ نفر با 
دارو بهبود کامل پیدا کرده اند و 2 نفر 
به جراحی نیاز پیدا کرده  و پس از آن 
درمان شده اند. با وجود سرعت عمل 
و اســتفاده از تجهیزات پیشــرفته، 

به دلیل شــدت بیماری و غیرعادی 
بودن آن، بینايی چشم ها برنگشت. 
کل چشم هیچ کدام از بیماران تخلیه 
نشده است. فیزيک چشم 7 نفر کاملا 
حفظ شد ولی بخشــی از چشم دو 
نفر که میزان عفونت شــان زياد بود، 
برداشته شــد. از آن جا که فقط يک 
چشم جراحی شده بود، بینايی همان 
چشم از دست رفت و بیماران کاملا 

نابینا نشده اند.
6. توضیحات معــاون درمان وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی: 
در 19 مهر ماه، کمیتــه اضطراری 
با حضور مســئولان معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
و بیمارستان تشــکیل  شد. تعطیلی 
سريع تمام اتاق   های عمل در تاريخ 
19 مهرمــاه اعمال شــد و درمان 
بیماران دچار عفونت، تحت بررسی 
ويژه و پیگیری سريع معاونت درمان 
وزارتخانه قــرار گرفــت. از 9 بیمار 
دچار عفونت در زمان ترخیص 4 نفر 
دچار کاهش ديــد در حد درک نور 
و ۵ بیمار دچار کاهــش ديد در حد 
عدم درک نور بودنــد. دو نفر از کادر 

اتاق عمل و همچنین مســئول فنی 
بیمارســتان که در خطای احتمالی 
رخ داده مســئولیت داشتند، تعلیق 
شــدند؛ همچنین ابعاد قضايی اين 

موضوع در دادسرای جرايم پزشکی 
در حال پیگیری است.

۵. رئیس زاده، رئیس ســازمان نظام 
پزشــکی: اعــلام می کنیــم اگر به 
سازمان نظام پزشکی شکايت شود، 
اين سازمان بر اساس اصل بی طرفی 
و باجديت و موازين علمی با خاطیان 
برخــورد می کند. کمیتــه ای برای 
بررســی ابعاد دقیق حادثه تشکیل 
شده است وطبق اطلاع بنده، انتقال 
عفونت از تجهیزاتی رخ داده که جزو 

فیلد جراحی نبوده است. 
حادثه رخ داده مربوط به 2 ماه پیش 
است. عفونت بیمارســتانی در همه 
دنیا رخ می دهد و با توجه به قدمت 
2۵ ســاله اين مرکز و انجام جراحی 
روزانه 1۵0 مورد در اتاق های عمل 
اين بیمارستان، عفونت بیمارستانی 
در ايــن مرکز از میانگین کشــوری 
کمتر است. جراحی همچون رانندگی 
اســت اگر اتوبوســی با وجود همه 
تمهیــدات، چپ کند و افــراد فوت 
شــوند هر چند حادثه تأســف باری 
 رخ داده، امــا روالــی شــناخته 

شده است!

 تیتر دو

 سرنخ های جدید پرونده 
آب مروارید

پنج واکنش به کاهش دید و نابینایی بیماران بیمارستان تخصصی چشم 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
قتل یک راننده روس در آســتارا؛  گزيده بیانیه ســفارت روسیه در 
تهران: در تاريخ 16 دسامبر سال جاری میلادی، جسد يک شهروند روسی 
که اهل داغســتان و راننده کامیون بود، در پارکی در نزديک شهر آستارا با 
جراحات ناشی از تیراندازی کشف شد. تحقیقات توسط مقامات ايرانی در 
حال انجام اســت و اين روند تحت نظارت دقیق سرکنسولگری روسیه در 
رشت و سفارت روســیه در ايران قرار دارد. طرف روسی از همکاران ايرانی 
درخواســت می کند که به ســرعت و با دقت اين موضوع را بررسی کرده و 
مجرمان را به سزای اعمال شان برســانند و نظم را در گذرگاه مرزی آستارا 

برقرار نمايند. )ايرنا(

 توضیح مجلس درباره رای دادن نمایندگان به جای هم؛ میثم 
ظهوريان نماينده مشهد در مجلس در روزهای اخیر طی نامه ای به رئیس 
مجلس، نوشته بود: پس از اينکه نمايندگان رای خود را به طرح ها و لوايح 
ثبت می کنند، برخی از همکاران به شــوخی يا به هر دلیل ديگری، بدون 
اطلاع رای دهنده، اقدام به تغییر رای او و فشــردن دکمه رای گیری خلاف 

نظر اولیه نماينده می کنند.
سلیمی عضو هیات رئیسه مجلس، ضمن رد ادعای نماينده مشهد، به بیان 
توضیحاتی درباره ســازوکار رای دادن نمايندگان به طرح ها و لوايح مورد 

بررسی در صحن پرداخت. 
به گفته سلیمی، دستگاه های رای گیری به گونه ای طراحی شده اند که ابتدا 
با اثر انگشت نماينده باز می شوند )يعنی هر نماينده بايد به صورت حضوری 

و با استفاده از اثر انگشت خود وارد سیستم شود( پس از ورود به سیستم، 
نماينده 30 ثانیه فرصت دارد تا رای خود را اعلام کند و طبیعتاً در اين مدت 

زمان محدود، امکان دخالت يا تغییر در رای گیری وجود ندارد.
عضو هیات رئیســه مجلس همچنین با تاکید بر اينکــه ادعای دخالت در 
رای گیری، در زمانی که نماينده مورد نظر حضور داشــته باشد، غیرممکن 
است، متذکر شد: در صورتی که نماينده ای در جلسه و در سر جای خودش 
حاضر باشد، هیچ گونه امکان دخالت ديگری وجود ندارد و هر نماينده بايد 

به صورت مستقل رای خود را ثبت کند.
طبق توضیحات سلیمی، سیســتم رای گیری مجلس به گونه ای طراحی 
شده است که شــفافیت و امنیت لازم را در فرآيند تصمیم گیری ها فراهم 
می کند و اين اتفاق مثلًا در شــرايطی می تواند رخ بدهــد که نماينده در 
مهلت 30 ثانیه ثبت رای، صندلی خود را ترک کرده باشــد که البته از قبح 
اقدام غیراخلاقی نماينده ای که در رای ديگران دســت برده باشد، چیزی 

کم نمی کند. )تسنیم(

 گزیده ای از یادداشــت تســنیم درباره تی.آر.تی. فارسی را 
بخوانید: »رسانه رسمی )ما( چابک و حرفه ای نیست و نه خود رشد کرد نه 
اجازه داد ديگران از او بالاتر بروند. در عوض به تشــکیلات عريض و طويل 
بوروکراتیکی تبديل شد که روايت هايش خريدار ندارد. هم در داخل کشور 
قافیه را باخته است و هم در خارج از ايران و شبکه های برون مرزی اش تاثیر 

خاصی ندارند. 

وقتی خبر تاسیس تی آرتی فارسی آمد، يکی از نماينده های تهران در مجلس 
در جريان واکنش به آن، خواستار اين شــد که صداوسیما و هم سه شبکه 
تلويزيونی برای علويان، زازا ها و کرد های ترکیه راه اندازی کند. پیشــنهاد 
عجیبی که واکنش های جالب توجهی به خود ديد. میانگین واکنش ها اين 
بود که راه اندازی شبکه تلويزيونی کار خاصی نمی طلبد، اما مهم اين است 
که چه برنامه هايی قرار است از اين شبکه ها پخش شود. صداوسیما وقتی در 
جذب مخاطب داخلی مانده، چه حرفی می خواهد برای طرف مقابل داشته 
باشد. در واقع ضعف رسانه رسمی ايران خود را در آفند و پدافند رسانه ای به 
خوبی نشان می دهد. در حوزه آفند، ايران هم شبکه های برون مرزی دارد 
و بايد میزان مخاطب و ضريب نفوذ آنها در جوامع هدف مورد بررسی قرار 
بگیرد. مثلا سیمای آذری شبکه سحر که برای آذربايجان پخش می شود، 
دستور کارش چه بوده و تا چه اندازه موفق عمل کرده است؟ همین سوال 

را می توان برای شبکه های عربی، انگلیسی و اسپانیايی نیز مطرح کرد.« 

 توضیحات وزیر ارشاد درباره هنرمندان ممنوع الکار:  سید عباس 
صالحی وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه بازديد از بیستمین جشنواره 
بین المللی تئاتر عروســکی تهران مبارک، درباره ممنوع الفعالیت برخی 
هنرمندان افزود: مشــکل عده ای از خانم ها و آقايان با تلاشــی که وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام داده، رفع شده   و بخشی ديگر هم در آستانه 

اين اتفاق است و ان شاالله خبرهای خوب آن خواهد رسید.
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار کرد: اما برخی محکومیت قضايی دارند و 

محکومیت های قضايی سخت تر است، اما باز مجموعه عزيزانی که در حوزه 
قوه قضايی بودند به ما نويدهای خوبی دادند که بشود در حوزه قضايی هم 

کمک کرد.
وی خاطر نشان کرد: يکی از عزيزانی که مدتی در فضای حبس و زندان بود 
پنجشنبه آزاد شد و با اينکه محکومیت قضايی داشت توانست از مرخصی 

استفاده کند و ان شاالله بتواند در عفو هم قرار بگیرد.
وزير فرهنگ و ارشاد اســلامی تاکید کرد: تلاش می کنیم با همکاری همه 
جانبه با مجموعه دستگاه های موثر در اين حوزه به نحوی ممنوع الکاری هايی 

که می تواند حل شود، حل بشود و تاکنون هم مقداری حل شده است.
صالحی تصريح کرد: در ارتباط با بخشی از آنها به جد در حال فعالیت و در 

مورد تعدادی از آنها هم در آستانه رفع مشکل هستیم. )ايرنا(

 انتقاد عارف از فشارها به دانشــگاه محمدرضا عــارف در جلسه 
»شورای عالی عتف« با انتقاد از دخالت هايی که در امور داخلی دانشگاه های 
کشور می شــود، گفت: متاســفانه اين دخالت ها از ســوی نهادهايی که 
علی الاصول ربطی به دانشگاه نداشته اند، در 40 سال گذشته بسیار صورت 
گرفته اســت، به جای آنکه صادقانه و صمیمانه، مسائل را حل کنیم آنها را 
سیاســی کرده ايم و مشخص اســت که در فضای سیاســی هم نمی شود 
تصمیم گیری کرد. متاسفانه می بینیم که درباره انتخاب يک فرد به عنوان 
مدير گروه، دعوا می شــود، از بیرون پیام می دهند که شما نمی توانید او را 
انتخاب کنید، فرد ديگری بايد بیايد، اينها چالش هايی اســت که ربطی به 

نظام ندارد، اين در حالی اســت که کوچکترين مســئله را به بزرگان ربط 
می دهند. )خبرآنلاين(

 زنان به رئیس جمهور چه گفتند؟ گزيده سخنان دو تن از سخنرانان 
در همايش روز زن با حضور پزشکیان را بخوانید: 

فاطمه راکعی: امروز مسئله زنان ايران، نه حجاب اجباری است، نه برهنگی. 
دهه هاست زنان فرهیخته مســلمان به اجباری بودن حجاب نه گفته اند؛ 
برهنگی نیز با فرهنگ اصیل ايرانی ما تناســبی ندارد. در شگفتیم که چرا 
کسانی دهه هاســت بر اين طبل می کوبند؟  خواسته زنان کشور گسترش 
فضای مشــارکت همگان برای همه فرزندان شايسته بی هیچ نوع تبعیض 

قومیتی، جنسی و دينی برای خدمت به ايران است.

 نماینده قم: لااقل دو نفر از وزرا را استیضاح کنید! محمد منان رئیسی 
در جلسه علنی يکشنبه مجلس، طی تذکر شفاهی گفت: می خواهم از چند 
تن از وزرای دولــت به دلیل عملکرد بی ســابقه ای که در چنــد ماه اخیر 
داشته اند، تقدير و تشکر کنم! در ابتدا از وزير نیرو به علت قطعی عجیب و 
غريب برق در فصل پايیز و زمستان تشکر می کنم. همچنین از وزير نفت به 
دلیل اين همه تدبیر و ذخیره سازی سوخت نیروگاه ها تشکر می کنم! لازم 
می دانم از وزير اقتصاد به دلیل پرواز بی ســابقه نــرخ ارز تقدير ويژه کنم. 
همچنین از وزير راه و شهرسازی به علت بی برنامگی محض در عرصه مسکن 
تشکر می کنم؛ گويا زمین در کشور پهناور ايران برای مردم تبديل به آرزو 

شده است. از آقای صالحی امیری نیز تشکر ويژه می کنیم چرا که اخیراً شاهد 
اجرای بی سابقه کنسرت يک زن نیمه برهنه در شهر مقدس قم بوديم و بايد 
به وزير گفت که در بهار آزادی واقعاً جای خالی اســت و با اين همه تدبیر و 
حسن نیت واقعاً شما ما را شرمنده کرديد! وی خطاب به نمايندگان گفت: در 
حال حاضر چند ماه از شــروع به کار وزرا گذشته اســت و قدمی برداريد و 
حداقل دو نفر از وزرا را اســتیضاح کنید تا از اين مجلس صدای مثبتی به 

جامعه برسد. )مهر(

 علی خمینــی هم علیه ابــلاغ قانون حجاب ســخن گفت؛ 
حجت الاسلام و المسلمین ســید علی خمینی در مراســمی در بیت امام 
خمینی در نجف با اشاره به شــرايط فوق العاده حساس و خطیر منطقه از 
جمله حوادث اخیر سوريه و گزارش های مقامات عراقی نسبت به فعال شدن 
هسته های داعش و جنايات بی پرده  رژيم اشغالگر قدس و وضعیت مبهم در 
سیاست دولت آينده  ايالات متحده، افزود: ما برای مردم سوريه استقرار و 
اســتقلال و برای همه منطقه آرامش و صلح را آرزو می کنیم، ولی صفحه   

معادلات منطقه گويای چنین چیزی نیست! 
سید علی خمینی با تاکید بر لزوم هوشیاری کامل مردم و مسئولین در اين 
شرايط حســاس، گفت: آنچه امروز بیش از هر زمان ديگری به آن احتیاج 
داريم وحدت کلمه و اجتماع   روی نقاط مشــترک همه ايرانیان است. در 
شرايط فعلی هر سیاســت يا اقدام يا قانونی که موجب تقويت شکاف های 

اجتماعی شود، مشکوک و ممنوع است. )خبرآنلاين( 

جزئیاتی از آخرین ساعات حکومت اسد 

رســانه عراقی ادعا کرد رئیس جمهور منتخب 
آمريکا اخیرا پیامی را از طريق عمان برای ايران 
جهت مذاکره درباره پرونده هايی از جمله موضوع 
هسته ای ارسال کرده اســت. بغداد الیوم رسانه 
عراقی به نقل از يک منبع نزديک به دولت ايران 
مدعی شده که »ايران در روزهای گذشته پیامی 
را از دولت منتخب آمريــکا از طريق عمان که از 
کانال های مهــم در تبادل پیام هــا بین تهران و 

واشنگتن محسوب می شود، دريافت کرد.
اين منبع روز يکشنبه به بغداد الیوم گفت: پیام 
دونالد ترامپ به مسئولان ايرانی شامل آمادگی 
او برای مذاکره با تهران و امکان رسیدن به توافق 
هسته ای غیر از توافقی است که در سال 201۵ 
حاصل شد و ترامپ سال 2018 از آن کناره گیری 
کرد. ترامپ در رقابت های انتخاباتی بارها مدعی 
شده بود که می تواند يک هفته ای با ايران به توافق 

برسد. اين منبع ايرانی گفت: ترامپ بیشتر از چند 
ماه برای دريافت پاسخ مســئولان ايرانی درباره 
آمادگی شان جهت مذاکره در پرونده های مختلف 
از جمله پرونده هســته ای منتظر نخواهد ماند. 
پیام آمريکا نشان می دهد ترامپ برای مذاکرات 
مستقیم و در سطح عالی با ايران در اوايل فعالیت 
خود بسیار جدی است. اگر ايران قبول کند احتمال 
توافق وجود خواهد داشت اما چیزی وجود ندارد که 
تضمین کند در صورت حصول توافق، آمريکا به آن 

پايبند خواهد ماند.

نشريه عربی المجله در گزارشی که انتخاب آن را 
ترجمه کرده، به آخرين ساعات حضور بشار اسد 
در دمشق پرداخت و مدعی شد؛ اسد صبح روز 
يکشنبه صبحانه ای ترتیب داد و از دستیارش 
خواست که پیش نويس سخنرانی را آماده کند 
که قرار بود بعدازظهر يکشنبه خوانده شود. اما 
شب ، يک تماس بحرانی از مسکو رسید که به 
او اطلاع داد بايد بلافاصله دمشق را ترک کند 
تا از خونريزی بیشتر جلوگیری شود و منافع 
باقیمانده روسیه حفظ شد. اين رسانه ادعای 

ديگری هم مطرح کرده است.
   به گفته دو نفر، مأموران اطلاعاتی روسیه 
عملیات فرار اسد را ســازماندهی کردند و او را 
از طريق پايگاه هوايی روسیه در سوريه خارج 
کردند. يکی از اين افراد گفت که ترانســپوندر 
هواپیما خاموش شده بود تا از رديابی جلوگیری 

شود.
   اين عملیات با حرکــت از ادلب به منظور 
آزادسازی حلب آغاز شد. در همان زمان، بشار 
اسد، رئیس جمهور ســوريه در مسکو بود و در 
مراسم فارغ التحصیلی پسرش شرکت داشت. با 

انتشار اخبار عملیات، اسد مجبور شد مراسم را 
ترک کند و خود را در اتاق هتل فور سیزنز حبس 
کند تا تحولات را دنبال کند. تا روز جمعه و با 
سقوط حلب، اسد در راه بازگشت به دمشق بود.

   پس از بازگشت به دمشــق، اسد شروع به 
آماده سازی برای خروج از سوريه کرد و اسناد 
و اشیاي حیاتی را با يک هواپیمای غیرنظامی از 
فرودگاه نظامی مزه قاچاق می کرد. هم زمان، او 
با متحدان ايرانی و روسی درباره راه اندازی يک 
حمله متقابل صحبت می کرد و نشست های 
اضطراری با رهبران امنیتی و نظامی خود برگزار 

می کرد. 
   سرعت پیشــروی هیات تحريرالشام همه 
را شوکه کرد. مســکو از اسد خواست کشور را 
ترک کند تا از خونريزی در پايتخت جلوگیری 
شود، اما او اين توصیه را رد کرد. در همین حال، 
گروه های مسلح با سهولت شگفت آوری، وارد 
شهرها می شدند و نیروهای نظامی رژيم يکی 
پس از ديگری ســقوط می کردند. سربازان از 
جنگیدن امتناع کرده و به طور گسترده تسلیم 

می شدند. برخی ديگر به عراق فرار کردند.

   ترتیبات برای فرار اسد و ورود مخالفان به 
دمشق پس از نشست شبانه وزرای امورخارجه 
در آستانه در تاريخ 7 دسامبر نهايی شد، نشستی 
که تا ســاعات اولیه صبح ادامه داشت. پس از 
تماسی »در لحظات آخر«، اسد به پايگاه هوايی 
حمیمیم تحت کنترل روسیه در خارج از دمشق 
فرار و سپس به مسکو پرواز کرد، جايی که برخی 

از فرزندانش قبلا در انتظار او بودند.
   خروج او با ســرعت و در نهايت پنهانکاری 
انجام شد. او حتی به برادر، برادرزاده، نگهبانان 
يا مقامات ارشد خود نگفت که می رود و به طور 
خاص از آوردن ژنرال فايز جمعه، رئیس کاروان 
محافظان خود، خــودداری کرد. فقط دو مقام 
ارشد را با خود برد؛ وزير امور رياست جمهوری 
منصور عزام )که برادرش تاجر در روسیه است( و 
ژنرال محسن محمد، به علاوه تعدادی از پرسنل.

 -زمانی که مشاوران و بستگانش متوجه شدند 
که او رفته است، هرج و مرج ايجاد شد و بیشتر 
آنها باعجله به سمت ســواحل، لبنان يا عراق 
گريختند و در نهايت به کشورهای ديگر پراکنده 

شدند.

    دیپلماسی

    روایات

 گالری   

    
سید عباس 
عراقچی وزیر 
امور خارجه 
ایران با حضور 
در میدان مشق 
از چهارمین 
رویداد هنری 
»پاییز - برگ« 
در محوطه 
وزارت امور 
خارجه بازدید 
کرد. )ایرنا(

    
قابی از جشن 

ازدواج ۱۱۰ زوج 
دارای معلولیت 

که صبح یکشنبه 
با حضور جمعی از 
مسئولان شهری 

و بهزیستی 
پایتخت و 

خانواده زوج ها 
در برج میلاد 
تهران برگزار 
شد. عکس از 
فواد اشتری / 

مهر. 

     
غلامحسین 

مظفری، استاندار 
خراسان رضوی، 

شنبه شب و 
همزمان با شب 
ولادت حضرت 
زهرا )س( و روز 

مادر با حضور در 
منزل مادر سید 
ابراهیم رئیسی، 

رئیس جمهور 
فقید از ایشان 

عیادت کرد. 
)ایرنا(

     رئیس دفتر رهبر انقلاب در مراسم ترحیم حاج علاء میرمحمدصادقی از چهره های برجسته و خوشنام عرصه 
نیکوکاری و سرآمدان عرصه بازرگانی که بعدازظهر یکشنبه در مسجد نور میدان جهاد برگزار شد. عکس از علی حدادی 

اصل / مهر. 

     فراز شکیبا نوجوان ۱۳ ساله تنیس روی میز کشورمان با عقد قراردادی به تیم کایزرسلاترن آلمان در بوندسلیگا 2 
آلمان پیوست. شکیبا که مدال نقره و برنز تیمی قهرمانی آسیا را در کارنامه دارد، پس از درخشش در رقابت های قهرمانی 
نوجوانان و جوانان جهان مورد توجه باشگاه آلمانی کایزرسلاترن قرار گرفت و به این تیم در بوندسلیگا 2 آلمان پیوست. 

پیش از شکیبا، بنیامین فرجی دیگر ملی پوش نوجوانان تنیس روی میز ایران به بوندسلیگا منتقل شده بود. )ایرنا(

اين روزها شــاهد انتصابات جالب توجهی در 
ســطح محلی در دولت هستیم که معمولا در 
میان خبرهای ملی و بین المللی گم می شود. 
اين گزارش بهانه ای اســت بــرای مرور اين 

خبرها.
1    انتصاب نخستین فرماندار اهل سنت 

در گیلان
با حکم هادی حق شناس، استاندار گیلان »ايرج 
شاهی« به عنوان نخستین سرپرست فرمانداری 
اهل سنت در شهرستان رضوانشهر منصوب و به 
صورت رسمی با حضور و استقبال گسترده مردم و 
مسئولان و علمای اهل تشیع و تسنن رضوانشهر و 

شهرستان های اطراف معرفی شد.
شاهی اصالتا از اهالی تالش بوده و سابقه معاونت 
برنامه ريزی و امور عمرانــی فرمانداری تالش و 
کارشناس تقسیمات کشوری استانداری گیلان 
را در کارنامه کاری خــود دارد. وی همچنین در 
دولت يازدهم نیز به عنوان اولین بخشــدار اهل 
ســنت گیلان در بخش حويــق تالش منصوب 

شده بود. 
جالب اينکه در مراســم معارفه اين فــرد مادر او، 
روی ســن آمد و فرماندار حکم خود را از مادرش 

دريافت کرد. 

2    انتصاب یک خانم به عنوان سرپرست 
حفاظت محیط زیست قم

طی حکمی از سوی خانم شــینا انصاری؛ معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زيست، 
سیده مريم محمدی به عنوان سرپرست حفاظت 

محیط زيست استان قم منصوب شد.
وی دارای مدرک دکتری تخصصی آلودگی های 
محیط زيست و مدرس دانشگاه بوده و پیش از اين 
سمت مشاور امور زنان و خانواده و مشاور امور جوانان 
سازمان حفاظت محیط زيست کشور و مديرکل 
حفاظت محیط زيست اســتان همدان را بر عهده 

داشته است.
محمدی بانوی ايثارگر و جانباز خدمت ســازمان 
حفاظت محیط زيست اســت که در سال 1402 
عنوان فرمانده يگان حفاظت محیط زيســت برتر 

کشوری و برگزيده نخســت بانوان تاثیرگذار در 
سیاستگذاری و حکمرانی را به خود اختصاص داد.

محمدحسین بازگیر؛ مدير کل قبلی محیط زيست 
استان قم از ۵ تیرماه 1402 تاکنون در اين سمت 

مشغول به فعالیت بود.
3    انتصاب نخســتین فرماندار زن در 

مازندران 
جمیله قائی پاشا  به عنوان نخستین بانوی فرماندار 
در استان مازندران روز يکشنبه حکم انتصاب خود 
را به عنوان مقام عالی دولت در ســوادکوه شمالی 

دريافت کرد.
در مراسمی که روز يکشنبه در استانداری مازندران 
برگزار شد مهدی يونسی رستمی استاندار مازندران 
حکم سرپرستی فرمانداری اين بانو را همزمان با روز 

زن اهدا کرد.
جمیله قائی پاشا از کارمندان وزارت کشور و سال ها 
به عنوان رئیس اداره سیاسی فرمانداری قائم شهر 
فعالیت کرد. آيین رسمی معارفه فرماندار سوادکوه 
شمالی روز پنجشنبه ششم دی ماه برگزار مي شود.

پیش از اين ياسین محمدی راد در سمت فرماندار 
سوادکوه شمالی فعالیت می کرد.

پیش از ايــن و در دولت های گذشــته بانوان به 
عنوان بخشــدار و معــاون اســتاندار مازندران 

انتخاب شده بودند.
سوادکوه شــمالی در ســال 1392 به مرکزيت 
شهر شیرگاه در شهرستان سوادکوه ايجاد شد. 
سوادکوه شمالی از ترکیب بخش های نارنجستان 

و مرکزی است.

درباره فرماندار اهل سنت گیلان و مدیر محیط زیست خانم قم و فرماندار خانم سوادکوه
بازی بارسلونا، صفحه شگفتی های انتصابات و البته یک نیمچه استعفا

رونالدو و...
کاربران فضای مجازی در گوگل، 

اینستاگرام، توییتر، تلگرام، 
یوتیوب، ایتا و ویکی پدیا به دنبال چه 

محتواهایی بودند؟

 گوگل – بیست و چهار ساعت منتهی به ۱ 
دی ۱۴۰۱: بازی های بارسلونا مقابل اتلتیکو، 
رئال مادرید مقابل سویا و پرسپولیس مقابل 

مس رفسنجان مهم ترین ترندها بودند و 
بعد از آن روز جهانی مادر، منچستریونایتد 

مقابل بورنموث، ساکا، کریم باقری، 
آموزشیار، فیلم گلادیاتور 2، پپ گواردیولا، 

سرپل ذهاب، آهنگ شاد روز مادر، 
استعفای مسعود پزشکیان، عکس تبریک 

روز زن به همه خانم ها، تبریک روز مادر 
رسمی، دراگان اسکوچیچ، سریال سوجان 

قسمت ۳۵، تعطیلی مدارس فردا 2 دی 
۱۴۰۳، )فوتبال( ۳۶۰، اورتون مقابل 

چلسی، مدریک و آ س رم مقابل پارما، 
دیگر کلمات و عباراتی بودند که مردم به 

دنبال آن ها در این موتور جست وجو بودند. 

 اینستاگرام – بیست و چهار ساعت 
منتهی به ۱ دی ۱۴۰۱: صفحات اصلی 

رونالدو، دختر سوارز، شارلیز ترون، مسیح 
علی نژاد، باشگاه پرسپولیس، علیرضا 

حقیقی، آهنگ های معروف اینستاگرام، 
پاشا رستمی، ستاره پسیانی، مسی، سعید 

معروف. آهنگ های »از تو یدونست دوتا 
نیست با صدای زن« و »میم مثل مادر« هم 

جزو موسیقی هایی بودند که در اینستاگرام 
ترند شدند و بعد از آن هم در گوگل کاربران 

به دنبال آن ها گشتند.

 توییتر، پربازدیدترین توییت ها در روز ۱ 
دی ۱۴۰۳: رتبه نخست متعلق است به 

کاربری که از کاربران دیگر خواسته یک 
اسکرین شات از چت با مادرتان منشن کنید 
و ببینیم رابطه شما در چه حدی است. رتبه 
دوم مربوط به کاربری است که به یک قرار 
برای آشنایی با یک فرد دیگر رفته و بعد از 
۴۰ دقیقه طرف مقابل به بهانه اینکه برود از 
ماشین کاپشن خود را بیاورد، طرف مقابل 
را قال گذاشته و رفته است، تبریک یلدا از 
سوی علی دایی، سومین توییت پربیننده 

است، چهارمین مورد اظهار تعجب یک 
کاربر در مورد سطح اطلاعات 

مادربزرگ هاست، خاطره یک راننده اسنپ 
از اینکه توانسته چهار دختر دانشجو را بعد 

 از ساعت ۱۱:۳۰ شب یلدا به خوابگاه 
برساند هم ترند شده است، بحث و بررسی 

در مورد توییت مادری که از فرزندش 
تعریف کرده و برای او آیفون ۱۶ خریده 

دیگر توییت پربازدید بوده است، واکنش 
سه پسر ایرانی به یک بلاگر آلمانی دیگر 

توییت پربازدید بوده است، یک دعوا بر سر 
یک توییت در مورد رابطه و در نهایت پست 

قناد معروف ایتالیایی با انار در شب یلدا، 
توییت های پربازدید دیگر بوده است. 

 تلگرام – هفت پست پربازدید در روز ۱ 
دی ۱۴۰۳: درخواست دولت برای حذف 

چهار صفر از پول ملی،  استعفای دستیار 
 رییس جمهور در امور پیگیری های 

حقوق و آزادی های اجتماعی، سخنان 
هاکان فیدان در مورد احتمال حمله 

اسرائیل به ایران، سخنان رئیس جمهور با 
این مضمون که با آدم های بی سواد، 

فرصت طلب و ریاکار نمی توانیم به جایی 
برسیم، اطلاعیه اورژانس لرستان در مورد 

سرباز بودن سرنشینان اتوبوس 
سقوط کرده به دره ای در محور اندیمشک 

– پلدختر، بارش شدید برف در جاده 
چالوس و درخواست بانوان هوادار 

پرسپولیس برای کناره گیری رضا درویش از 
مدیرعاملی این تیم، آتش گرفتن بیلبورد 

تبلیغاتی در میدان قدس تهران به علت 
قطع و وصل برق.

 یوتیوب – بیست و چهارساعت منتهی 
به شامگاه یکشنبه: موزیک ویدئوی رز و 

برونو مارس با ۱۰ میلیون و ۱۰۴ هزار بار 
بازدید در یک روز بیشترین میزان بیننده 

را داشته است. 

 ایتا – هشتگ های پراستفاده در بیست 
و چهارساعت منتهی به شامگاه یکشنبه: 

روز مادر، میلاد حضرت زهرا، مادر، روز زن 
و ولادت. 

 ویکی پدیا – پربیننده ترین مقالات در 
روز ۱ دی: شب یلدا، انتخابات 

ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا 
)2۰۰۰(، ال گور، پرستو احمدی و شش مقاله 

با محتوای جنسی. 

رند
ت

عضو شورای مرکزی نظام مهندسی ساختمان 
می گويد ساختمان سازها فقط دنبال ساختن 
مسکن های لاکچری هستند. آنها با ساختمان 
انبوه، سود چندانی نمی برند برای همین فقط 
به ساخت مســکن های لاکچری، علاقه نشان 
می دهند. همین موضوع هــم تبديل به يکی از 

عوامل تورم شده است. 

ديروز تســنیم مصاحبه جالبی بــا اين مقام 
صنفی داشــت. ســعید يزدانی دقیقا اينطور 
گفته است: »متاســفانه، گرايش انبوه سازان 
به سمت لاکچری ســازی است. اينها به جای 
انبوه سازی، دارند سازه های لاکچری می سازند 
چون درآمد، آنجا بیشتر است. يعنی سودی که 
يک ساختمان لاکچری در نقاط مطلوب شهر، 

مخصوصا در شمال شــهر و مناطق اقتصادی 
شهر به ارمغان می آورد، بسیار بیشتر از سودی 
است که ممکن اســت از تولید مسکن انبوه 
حاصل شــود. به همین دلیل، بسیاری از اين 
دوستان در همین مناطق مشــغول فعالیت 
هســتند.« نکته ديگر حرف او اين بوده که از 
قضا اين لاکچری سازها در تورم تعیین کننده 
هستند. در کل کشور قیمت مسکن در مناطق 
کمتربرخوردار شهر، تابعی از قیمت مسکن در 

مناطق لوکس شهر است. 

 خبر روز

دردسر ساختمان های لاکچری 

    دیروز توییت خانم سکینه سادات پاد، دستیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق 
و آزادی های اجتماعی به عنوان اســتعفای او از این سمت فهم شد. توییت البته 

صراحتی نداشت ولی خب. خودتان بخوانید و قضاوت کنید:
در اســفند ۱۴۰۱، به محض ورود به دولت، با اینکه هیچگونه رابطه استخدامی با 
دولت برقرار نکردم، پروانه وکالتم را با اعتقــاد به حاکمیت قانون، تودیع کردم. 
اکنون نیز پروانه را رفع تودیع کردم. همیشه سعی کردم وکیل صادق مردم شریف 

ایران باشم.

روز جمعه سایت تابناک 
مدعی شد: ۱7 مهرماه، 

۹ نفر در بیمارستان 
چشم پزشکی نگاه 
تهران، بعد از عمل 
چشم آب مروارید، 

مبتلا به عفونت شده و 
بینایی خود را از دست 

داده اند و تاکنون 
چشم ۴ نفر تخلیه شده 
است. گفته شده دلیل 

ابتلای این افراد به 
باکتری »سودوموناس 

آئروژینوزا« بوده است. 
پرونده قضایی در این 

خصوص تشکیل شده و 
دو نفر از تکنسین های 
اتاق عمل جراحی نیز 

مورد سوال و جواب قرار 
گرفته اند.

کته
ن

یک پیام تازه از واشنگتن
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 واگویه های انتظار
   تو که يک گوشه  چشمت،

غمِ عالم بِبَرد
حيف باشد که تو باشی و مرا »غم« بِبَرد...

 دستور زبان عشق
 قسمتت بود ناپديد شوی

بروی ماضی بعيد شوی
 حامد ابراهيم پور  عماد خراسانیيا که يک حسّ شرمگين وسطِ / جمله »عاشقت شدم«  باشی

وسط بی برقی و خاموشــیِ عصری سرد و گرفته 
و آلوده، وقتی از پشت پنجره هم نور چندانی به 
درون نمی آمد و تمام اشيا و اصوات از کار افتاده 
بودند و فقــط باید منتظر می مانــدی تا دقایق 
عمرت بگذرد تا این دوره را پشــت سر بگذاری، 
فکر کردم چقــدر دلم برای روزهــای معمولی 
تنگ شــده و چقدر دوســت دارم این وضعيت 
مایوس کننــده و آزاردهنــده را فراموش کنم و 
بدون خشــم و افســردگی از چيزهای معمولی 
بنویســم. مثلًا از چای تازه دمی که نه پر رنگ و 
تيره شبيه مردی معتاد با موهای صافِ پرپشت و 
شين های سوت دار است و نه کم رنگ و بی حال، 

شــبيه پيرزنی ریزجثه با زانوهایی فرسوده که 
باور دارد ماليدن مخلوط تخم مرغ و زردچوبه به 
مفصل هایش، معجزه ای در پی دارد. دوست دارم 
از کيک شکلاتی عصرانه بنویسم؛ از حلاوتی که 
به مردگیِ زمستانِ پشت پنجره جان می دهد. از 
مرد جوانی با دماغی قوزدار و نيم بوتی چرمی به 
پا که می خواهد برای دختری که نه چاق ناميده 
می شود و نه لاغر، نه زشت و نه زیبا، نه تيزهوش 
و نه کودن، نه پولدار و نــه فقير، بهترین هدیه را 
بخرد و وجــودش را با عشــقی بی انقضا پر کند. 
دوست دارم از برفی بنویســم که روی کاج ها را 
پوشــانده و بچه هایی با کاپشــن های صورتی و 

آبی دست  روی شمشادهای ســفيد می کشند 
و از برخــورد گوله برفی به کمرشــان، به زمين 
می افتنــد و خنده کنان برای انتقامی ســفيد از 
جا بلند می شوند. دوســت دارم از بخار پر رنگِ 
برخاسته از کاســه آش رشته پر کشک بنویسم. 
از آدم های ســرمازده ای که قاشق آش داغ را به 
سمت دهان می برند و چشم هایشان از رضایتی 

موقت می درخشد.
دلم روزهای معمولــی و روزمرگی های معمولی 
و آدم های معمولی می خواهد؛ چيزی که بشود 
تماشایش کرد، لبخند زد و فکر کرد زندگی هنوز 

زیباست.

  ستون فقرات             آنالی اکبری

زندگی همین کاسه آش رشته پر کشک است

توقعتان را از دلار کم کنید
درباره گاریدو و واردکننده ها و نگره دینی حکومت و... 

1    حذف گاریدو قابل پيش بينی بود. اسکادی 
که تحویل  او دادند مشخص بود که شرایط بدی 
دارد. اینکه جای ترابی، مجبور باشی با احمدزاده 
یا صادقی کار کنی خودش نشان دهنده بسياری 
از موارد بود. تحميل عليپور بــه این تيم با یک 
کارنامه بسيار بد از حضورش در پرتغال از دیگر 
حفره هایی بود که اسکاد پرسپوليس حتی قبل 
از گاریدو با آن دســت به گریبان بود. از آن سو 
بدســليقگی آشــکار گاریدو در ندیدن یاسين 
ســلمانی و در دوره ای محمــد خدابنده لو و از 
دست دادن مهره جوان و بااستعدادی مثل سينا 
اسدبيگی نشــان می داد که او در پرسپوليس به 
بن بست خواهد رســيد. او چندین هفته طول 
کشــيد تا بفهمد خدابنده لو هم از سرلک و هم 
ریگی بهتر است اما وقت پيدا نکرد تا ارجحيت 
یاسين سلماین به ســروش رفيعی را نيز درک 
کند. مشخص بود که مشــاوران خوبی ندارد و 
مشخص بود که در ميان دســتياران ایرانی اش 
خيلی محبوب نيست. پرســپوليس بعيد است 
این فصل بتواند بالاتر از سپاهان و تراکتور قرار 

بگيرد. 

2    جلوی  سير صعودی دلار از قرار گرفته شد 
اما همه می دانيم که  کامبک دلار به شکلی بسيار 

محدود و با دامنه نوسان مشخصی خواهد بود؛ 
چراکه ســفارش های فراوانی با نرخ های جدید 
دلار انجام شده و محصولاتی که به بازار خواهند 
آمد نمی توانند  کاهش ارزش دلار را به سازنده و 
یا وارد کننده خود تحميل کنند. در نتيجه  منتظر 
کاهش طوفانی دلار نباشيد چرا که بعد از مدتی 
تثبيت دلار در یک بازه قيمتی توليد کننده ها و 
وارد کننده ها دیگر نمی توانند  به کاهش شدید 

نرخ تن بدهند. 

3    دوستان از بازیگر مشــهوری گفتند که 
اموالش توســط برادرش به یغما رفته و او حالا 
مجبور اســت در یک شــروع دوباره به بازی در 
فيلم های کم ارزش نيز تــن بدهد. همين دیگر. 
دیگری هم خبر داد یک نوستاره تازه سينما به 
بيماری سرطان مبتلا شــده است. یکی نيست 
بگوید آخــر این چه مدل خبر دادن اســت  چه 

لزومی داشت؟ راستش هيچی!

4    نگره دینی حکومت اسلامی باید به شکلی 
واضح و رسمی تئوریزه شود و به ما فهمانده شود. 
در رابطه با موفقيت یا عدم موفقيت یک حکومت 
یا به شــکل خاص تر )آن طور که در سخنرانی ها 
بيان می شــود( یک دولت،  در رابطــه  با قوانين 

آسمانی و ســنت های الهی برخی از سخنرانان 
مذهبی و اعضای مجلس خبرگان به شکلی مداوم 
از رابطه تصميمات سياسی با سرنوشت مردم  در 
آینده  حرف  می زنند و بر برداشــت های خود از 
سنت های الهی تاکيد می کنند. مثل سخنرانی 
دیروز آیت الله اراکی.  که بسيار هم عالی است  و ما 
هم  استفاده می کنيم اما این نتيجه گيری هایشان 
معمولا به سود جناح  موردعلاقه آنهاست. البته 
که می شود نتيجه گرفت که این عالمان خود به 
خود به ســمت طيف های محق تر و شایسته تر 
متمایل هستند. گفتيم که ما اطلاعاتمان در این 

عرصه ها بسيار کم است. 

5  با فوتبال شــروع کنيم و بــا فوتبال تمام 
کنيم. از تيم های محبوبم پرسپوليس در تهران 
سه بر یک به مس رفسنجان باخت   بارسلونا در 
زمين خودی با گل دقيقه 96 به آتلتيکو مادرید 
بازی را واگذار کرد همين حالا هم که دارم این 
متن را می نویســم،  منچســتر یونایتد تا دقيقه 
76 ســه بر صفر در زمين خودی بازی را واگذار 
کرده. به چه تيمی ؟  آرسنال ؟  تاتنهام ؟  آستون 
ویلا؟ نه خير. تا این دقيقه سه بر صفر از بورنموث 
عقب است. بخت ما توی فوتبال سياه شد و رفت 

پی کارش .

  سایت نگار

شکایت علیرضا، مادر مهرداد، خانه حسن و حکم کوهسار
   ویدئویی از یک برنامه تلویزیونی منتشر شده که در آن سامان گوران،  کمدین تلویزیونی 
که  در گذشته سابقه فراوانی در شوخی های غيرعرف با ستاره های بزرگ فوتبال داشته، در 
مقابل دوربين تلویزیون حاضر شده و در مورد پرونده شکایت عليرضا حقيقی، دروازه بان 
سابق تيم ملی ایران، توضيحاتی ارائه داده است. در شرح این پرونده، آمده که سامان گوران 
به شوخی یک ادعای حقوقی عجيب مطرح کرده و به نوعی مدعی شد عليرضا حقيقی با 
پرداخت پول وارد ليست تيم ملی و راهی جام جهانی شده است. دروازه بان سابق تيم ملی 
فوتبال ایران و باشگاه پرسپوليس اما به شــدت بابت این ادعای عجيب غيرواقعی و تند، 
برافروخته و عصبانی شده و تصميم به پيگيری حقوقی این ماجرا گرفت. در نهایت به نظر 
می رسد عليرضا حقيقی موفق شده حکم جلب و رای زندان برای سامان گوران بگيرد و حالا 

این طنزپرداز تازه در واقع متوجه ابعاد سنگين شوخی های خود شده است.
جالب اینجاست سامان گوران در مقابل دوربين تلویزیونی حاضر شده و با لحنی حق به جانب 
که حتی تعجب مجری برنامه را نيز برانگيخت، مدعی شد دیگر دليلی برای عذرخواهی از 
عليرضا حقيقی نمی بيند و این کار را بارها قبلا انجام داده است. البته او فاش کرد که بسياری 
از بزرگان برای وساطت وارد عمل شدند و همين دست آخر به نظر عليرضا حقيقی حتی روی 
علی پروین را هم زمين زده و حاضر به کوتاه آمدن از شکایت خود نشده است. البته سامان 

گوران در واقع به نوعی قصد داشت به کمک افکار عمومی، رای عليرضا حقيقی را بزند.
در بخشی از این مصاحبه، سامان گوران مدعی شد اصلا سررشته ای از فوتبال نداشته و 
فقط شوخی کرده است. در ادامه او اذعان داشت که دوستانش شایعه ای مطرح کرده  اند 
که هزینه حضور در تيم ملی فلان تومان است و من »فقط« گفتم قيمت چقدر است؟ در 

واقع شوخی ارزی کرده ام.
در ادامه یکی از مجریان با قسم و آیه وارد بحث شده و از عليرضا حقيقی درخواست بخشش 
کرد. مجری دیگر اما به سامان گوران گفت خودت هم دلجویی نمی کنی و سامان گوران 
مدعی شد چند بار این کار را انجام داده. در ادامه سامان گوران ادعای عجيبی مطرح کرده 
و تاکيد کرد که حتی علی پروین نيز از وی خواسته پای عقایدش! بماند )بعد هم نوبت آن 

بغض به نظر غيرواقعی  که با واکنش احساسی مجری همراه شد(
سامان گوران در ادامه این سلسله عکس العمل های غيرمنتظره، رو به مادرش گفت که 
حبس می کشم و با هم به کربلا خواهيم رفت )یک ملودرام کم سابقه، همراه با موسيقی 
احساسی فيلم »ميم مثل مادر« و لحظاتی بعد که مادر سامان گوران از پشت سرش به 

صحنه اضافه شد(
در نهایت به نظر می رسد چنين رفتارهایی نيز روی یکی مثل عليرضا حقيقی تاثير نگذاشته 
و او تا امروز که از احقاق حقوق خود کوتاه نيامده است. البته ممکن است در نهایت دروازه بان 
36 ساله فوتبال ایران هم حاضر به گذشــت و عدم اجرای حکم حبس بشود، اما فارغ از 
احساسات، حرکت عليرضا حقيقی، یک گام عادی در مسير حقوق شهروندی برای پس 

گرفتن یک حق پایمال شده است.
عليرضا حقيقی در فوتبال ایران به افتخارات بسيار بزرگی دست یافته است. او سال های سال 
درون دروازه پرسپوليس حضور داشت و مورد توجه کارلوس کی روش، یکی از محبوب ترین 
سرمربيان تاریخ فوتبال ایران نيز قرار گرفت. او در جام جهانی 2014 عملکرد بسيار خوبی 
داشت و و پس از جام ملت های آسيا 2015 و چند بازی مقدماتی، به مرور جای خود را به 

عليرضا بيرانوند ستاره نوظهور گلری ایران داد.
حالا هم به نظر می رسد همين پافشاری عليرضا حقيقی، تلنگری به افرادی باشد که گاهی 
برای خنداندن حضار یک جمع، ادعاهای عجيــب و غيرمعمول مطرح می کنند. دوران 
ورزشی عليرضا حقيقی با چندین سال حضور در فوتبال اروپا و ترکيب پرسپوليس و البته 
تيم ملی ایران، قابل احترام بوده و این دروازه بان در 36 سالگی یک کارنامه قابل ستایش از 
خود ارائه داده است. حقيقی در سال های اخير یکی از عوامل مهم ترین افتخار تاریخ نساجی 
و قهرمانی این تيم در جام حذفی بود و با درخشش در مقابل استقلال و در ادامه دیدار مقابل 
آلومينيوم در فينال، نام خود را در تاریخ این باشگاه به ثبت رساند. حتی بررسی ميانگين 
تعداد عکس العمل ها و ســيوهای این دروازه بان در ترکيب هوادار نيز نشان می دهد که 

عليرضا حقيقی در این باشگاه نيز روزهای خوبی را سپری کرده است.
 

   خبری در شبکه های اجتماعی دست به دست می شود که »یک مرد بابلی به خاطر 
شدت سرما و یخ زدگی در روستای یيلاقی فيلبند مازندران جان باخت«. روستای یيلاقی 
فيلبند بابل که در ارتفاع 2 هزار و 350 متری بالاتر از سطح دریا واقع شده و از جمله مناطق 

پرجاذبه برای گردشگران محسوب می شود.
ماجرا از این قرار است که این مرد 46 ساله بومی همان منطقه همزمان با شروع بارش های 
برف هفته گذشته در روستای فيلبند قصد ورود به این محل را دارد اما یکی از اهالی روستای 
فيلبند اجازه ورود نمی دهد که این مرد با اعلام این مطلب که »اگر شما مجوز قانونی برای 
ممانعت ورودم به منزل خودم را دارید، می توانيد مانع من شوید.«  که با حال این فرد به 

روستا وارده شد و به علت شدت برف و سرما در داخل خودروی خود یخ زد و جان باخت.
در این پيوند دهيار روستای فيلبند در گفتگو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: روستای فيلبند یک 
منطقه یيلاقی است و در زمستان همه ساکنان این منطقه روستا را ترک کرده و به مناطق 

پایين دست کوچ می کنند.
شعبانعلی خانلری ملکشاه گفت: جمعيت این روستا در فصل تابستان به چند هزار نفر 
افزایش می یابد اما در زمستان این روستا به خاطر ارتفاع برف و شدت برودت هوا خالی از 

سکنه می شود.
وی با بيان این که نگهبان روستا مانع ورود این مرد 46 ساله به فيلبند شده بود، ادامه داد: 
متوفی به نگهبان گفته بود اگر حکم قانونی دارید می توانيد مانع ورود من شوید در غير این 

صورت اجازه ممانعت ندارید.
خانلری ملکشاه گفت: بعد از اسکان این مرد در منزل خود نگهبان دوباره به سراغ وی رفت 
و حتی خودروی وی را که در چاله افتاده بود را خارج و از وی خواست که منطقه را ترک 

کند اما وی نپذیرفت.
دهيار فيلبند با بيان این مطلب که در هفته قبل فقط سه نفر در این روستا حضور داشتند، 
ادامه داد: با توجه به اینکه این مرد 46 ساله هر روز شام یا ناهار را به منزل یکی از این 2 نفری 
که در روستا ساکن بودند می رفت؛ بعد از غيبت یک روزه، این افراد به سراغ این مرد می روند 

که او را یخ زده در داخل ماشين می بينند.
وی گفت: نگهبان روستا بعد از مرگ وی مراتب را به گروه های امداد ی و خدماتی اعلام کرد 

و جسد وی به مناطق پایين دست منتقل شد.
دهيار فيلبند ادامه داد: در حال حاضر بعد از چند روز آفتابی ارتفاع برف در فيلبند بيش از 

یک متر است و اهالی روستا تحت هيچ شرایطی به فيلبند نيایند.

   مدیرکل ميراث فرهنگی کرمانشاه، با اشاره به اینکه رای اوليه برای کوهسار بادفر معروف 
به »پوارو« پيش از این صادر شده گفت: پرونده این گنج یاب در دادگاه تجدید نظر در حال 

بررسی قضایی است.
متهم »پوارو« برای 1- حفاری و کاوش به قصد به دست  آوردن اموال تاریخی به سه سال و 9 
ماه حبس تعزیری، 2- خریدوفروش اموال تاریخی فرهنگی حاصله از حفاری غيرمجاز به 
سه سال و 9 ماه حبس تعزیری، 3- معاونت در حفاری و کاوش برای به دست آوردن اموال 
تاریخی به دو ســال حبس تعزیری، 4- افترا، جزای نقدی به ۸0 ميليون تومان، 5- نشر 
اکاذیب از طریق رایانه به دو سال حبس تعزیری و 6- توهين به مأموران، به 74 ضربه شلاق 

تعزیری محکوم شد.

   ارکستر نوای آفتاب به رهبری امين سالمی و با اجرای قطعات کارتن و انيميشن دهه 
شصت با عنوان »کنسرت دهه شصتی ها« در برج ميلاد تهران و در دو سانس به صحنه رفت 

و مخاطبان دهه شصت تا دهه های پس از آن را جذب خود کرد.
الهه رضایی مجری توانمند و شناخته شده برنامه کودک دهه شصت نيز در سانس دوم 
این اجرا حضور پيدا کــرد و به مخاطبان گفت: من واقعا از این دعــوت و از این همراهی 
شما شگفت زده و قدردان هستم، خوشحالم از اینکه در خدمت همه اساتيد و بزرگان این 
مجلس قرار دارم، فکر می کنم همه شما در دوران کودکی این نوستالژی ها را تجربه کردید 
و خوشحالم که به گفته خود دهه شصتی ها کودکی های شان برایشان بسيار جذاب بود 

هر چند سخت بود و بچه ها امکانات و ارتباطات الان را نداشتند.
وی عنوان کرد: من خودم از دهه شصتی ها بزرگتر هستم اما بچگی هایم را که مرور می کنم، 
می گویم ای کاش با همه سختی آن زیبایی ها هم هنوز وجود داشت. اميدوارم دوباره یک 
روزی اگر حتی به ما هم نرسد، فرزندان و نوه هایمان بتوانند آن همراهی ها و زیبایی ها را 

ببينند.

   29 و 30 آذر ماه شبکه سوم سيما به مناسبت شب یلدا برنامه ای زنده را روی آنتن برد که 
طبق اعلام شبکه سه به دليل نزدیکی شب یلدای امسال به تولد حضرت فاطمه زهرا )س( 

آن را یلدای مادرانه اعلام کرده بود.
در بخشی از برنامه روز 29 آذر که مادر زنده یاد مهرداد ميناوند را همراه با بازیکنان هم دوره ای 
او چون خداد عزیزی، رضا شاهروی، عليرضا منصوریان، سيروس دین محمدی و ابراهيم 

تهامی دعوت کرده بودند، اتفاق ناراحت کننده ای رخ داد.
مهرداد ميناوند در بهمن سال 1399 به دليل ابتلا به کرونا درگذشت و حال بعد از چند سال 
مادر او را به برنامه دعوت کرده بودند که اتفاقا مادر ميناوند، عليرضا منصوریان و خداداد 
عزیزی با تعریف خاطراتی از کودکی و زمان فوتبال مهرداد فضای دوست داشتنی هم برای 

برنامه و هم برای مخاطبان فراهم کردند. 
در وسط این فضای گرم، شاد و صميمی ناگهان ایمان قياسی اعلام کرد که می خواهيم 
آهنگی از مهرداد ميناوند که اتفاقا برای مادرشان خوانده اند را پخش کنيم و شروع کردند به 
پخش آهنگ و دوربين هم   روی چهره مادر ميناوند رفت تا ببينند چه اتفاقی رخ می دهد! 
خوب معلوم است مادر عزیز  از دست رفته کاملا غم بر چهره اش نشست، بغض کرد و ... و 
البته همچنان دوربين  روی صورت او کادر بسته است! تا جایی که خود قياسی تازه متوجه 

شد و گفت آهنگ را قطع کنيد. 
خداداد عزیزی که کنــار مادر مهرداد ميناوند ایســتاده بود، با دیدن حــس و چهره او 
معذرت خواهی کرد و گفت: »حاج خانم ببخشيد« حال قياسی هم به زبان آمد که »آره 
واقعا ما رو ببخش، تو رو خدا ما را ببخش و ...« حال جواب آن مادر در آن حال باز صبوری و 

»خواهش می کنم، اصلا این حرف ها رو نفرمایيد« بود. 
واقعا این حرکت اسمش چيست؟ این ابتذال و سطحی نگری، این تن دادن به هر کاری برای 
چيست؟ چرا با این اتفاق هم کام آن مادر را تلخ کردید و هم دل مخاطب را به درد آوردید؟ 
چرا یک ذره رحم ندارید؟ با انجام چنين کاری می خواســتيد به چه برسيد؟ یاد مهرداد 
ميناوند که گرامی داشته شده بود و اتفاقا هم مادرش هم دوستانش به شکلی بسيار زیبا یاد 
و خاطرات او را تعریف کردند، دیگر چرا باید هر شادی و هر لبخندی را به کام همه تلخ کنيد؟

   حسن شماعی زاده سال هاست که داستان خانه اش در محله نياوران واقع در خيابان 
جمشيدیه را از هر تریبونی که به دستش می رسد، بازگو می کند و خواهان این است 
که خانه اش به او بازگردانده شود. اینطور که گفت ه شده سند این خانه به نام فرزندان 
شماعی زاده اســت و یکی از بزرگ ترین آرزوهای این خواننده باسابقه این است که 
فرزندانش بتوانند از ارثی که پدرشان برای شان گذاشته، بهره مند شوند. اما قضيه به 

این سادگی ها نيست.

به گزارش هفــت صبح، اطلاعات آنلاین نوشــت: بعــد از انقلاب به دســتور قاضی 
شرع دادگاه انقلاب اســلامی تهران، حسينعلی نيری، خانه شــماعی زاده به دليل 
مجهول المالک بودن ملک و عدم کســب درآمد حلالِ صاحب ملک که به »شــغل 
خوانندگی« اشتغال داشته و نيز به علت ســرودن آهنگ »نفرین بر جنگ« مصادر 
شد. طبيعتا در آن زمان صاحب ملک در ایران نبود. شــماعی زاده هم مثل بسياری 
از خوانندگان و بازیگران و هنرمنــدان آن دوران از ایران رفته بــود تا مبادا به دليل 
فعاليت هایش در زمان پهلوی دوم دچار مشکل شود. در تمام سال هایی که از رفتن 
شماعی زاده از ایران می گذرد، او هميشه چشمش به دنبال خانه ای بوده که خودش 

آن را ساخته بود.
شــماعی زاده نارضایتی خود را به طرق مختلف، از فضای مجــازی گرفته تا مصاحبه با 
رسانه ها، از هر اتفاقی که برای خانه اش بيفتد اعلام کرده است. او گفته بود از اینکه کسی 
در خانه اش زندگی کند رضایت ندارد و آخرین خبری هم که درباره خانه اش منتشر شد 
به تخریب آن و صدور مجوز برای ساخت ساختمانی جدید در جای آن برمی گشت. بعد از 
این خبر آخر، شماعی زاده در صفحه اش در فضای مجازی اعلام کرد: »خانه ام را نخرید. به 
زودی برمی گردم و خانه ام را پس می گيرم. این خانه فرزندانم است. هرکس آن را بخرد با 
مشکل روبه رو خواهد شد و پولش را دور ریخته است. این خانه صاحب دارد و دارای سند 

رسمی است.«
اما نکته جالب درباره این خانه پرماجرا به قبل از انقلاب برمی گردد که شماعی زاده سرقطع 

درختان جلوی خانه اش از شهرداری وقت شاکی شد. اصل ماجرا چه بود؟
گویا در همان سال های درخشش شماعی زاده، شهرداری می آید و درختان جلوی خانه او 
را قطع می کند. شماعی زاده این خبر را رسانه ای می کند و در گفت وگویی که از او در مجله 
جوانان به تاریخ 24 مرداد 1356 چاپ شــده می گوید: »... قانون از قطع اشجار به شدت 
جلوگيری می کند. معلوم نيست چرا شهرداری یا مامورین پارک ها چندین درخت جلوی 

منزل مرا قطع کرده اند.«
این زمان مصادف است با شروع شماعی زاده به ساخت خانه اش در محله نياوران. او در 
ادامه این گفت وگو می گوید: »من به درخت خيلی علاقه دارم و اخيرا در قطعه زمينی 
در منطقه نياوران شروع به ساختن کرده ام و هميشه دل خوش بودم که به زودی به 
این محل نقل مکان خواهم کرد و از زیبایی و سایه درختانی که در جلوی منزلم قرار 
دارد بهره مند خواهم شد. متاسفانه چند روز پيش که سر ساختمان رفتم متوجه شدم 
شهرداری درخت های قشنگ وسط خيابان را ریشه کن کرده، به خاطر اینکه خيابان 
را آسفالت کند، در حالی که می شــد هم خيابان را آسفالت کرد و هم از درخت ها که 

کاملا وسط خيابان قرار دارد استفاده کرد.«
بخش آخر حرف های شماعی زاده از همه جالب تر است: »من به خاطر این کار ادعای یک 
ميليون ریال خسارت خواهم کرد و تا حصول نتيجه از پای نخواهم نشست.« معلوم نيست 
آخر این شکایت و ادعای غرامت به کجا رسيده، اما چيزی که مشخص است با وقوع انقلاب 
در بهمن 1357 شماعی زاده خيلی در خانه ای که یک سال پيش از انقلاب ساختش را آغاز 

کرده بود زندگی نکرد و با حسرت آن را ترک گفت. 

سوم دی ماه 1343. وزیر دادگستری اعلام کرده 
که مسئله اعدام در ملأ عام، خيابان ها و ميدان ها 
از این به بعد ممنوع می شــود. روزنامه اطلاعات 
هم مقاله ای نوشته و با اشــاره به اینکه در 9 ماه 
ســال 43  چهارده نفر در ایران بــه دار مجازات 
آویخته شــده اند و رکــوردی برجای گذاشــته 
شــده، اعلام کرد از زیان های اعــدام در ملأعام 
یاد کرده اند. نویســنده روزنامه بهتــر بود قبل از 
خبر لغو این نــوع اعدام ها نظرش را می نوشــت ! 
فرح هم رفته تالار فرهنگ و از بالت به مناســبت 
هفته نيکــوکاری بازدید کرده اســت. دیشــب 
تهرانی ها اميــدوار به بارش بــرف بودند اما فقط 
در شــميرانات و کوهپایه ها کمی برف باریده اما 
در خمين یک متر برف آمده اســت. نویســنده 
روزنامه در جایی دیگری نوشته که شکایت های 
مردم از خاموشی ها نشــان می دهد مردم تهران 
تا چه اندازه به برق عــادت کرده اند و تحمل یک 
ساعت شمع روشــن کردن را هم ندارند. از سال 
43 حرف می زنيــم و هنوز برق داشــتن خانه ها 
جذابيت خود را از دســت نداده بود و همه مردم 
خاطراتی از دوران قبل از بــرق در حافظه دارند. 
خبرنگار روزنامه رفته کشتارگاه و تيتر زده که در 
اینجا هر روز 50 هزار ليتــر خون به زمين ریخته 
می شود. یکی از سلاخ ها به نام اکبر کریمی ناليده 
که خانواده ها به سلاخ جماعت، دختر نمی دهند! 
گزارشی کار شده از تاسيس یک رستوران مدرن 
در جاده پهلــوی، تقاطع ناهيد به نام رســتوران 
رایکا و کلی تعریف و تمجيد.  الان این رســتوران 
نيســت و یک رایکا داریم در محلــه تهرانپارس. 
اما بشنوید از شــکایتی که در دادسرای آمل در 
جریان است و پيرمرد 90 سالهای به نام علی اکبر 
حســينی گفته که ســه ســال قبل با دختر 17 
ساله ای به نام زاغی ازدواج کرده بود و حالا دختر 
فرار کــرده و پيرمرد می گوید کــه زاغی در خانه 
مردی به نام حسن کيانی است. اینکه این داستان 
چقدر واقعی و چقدر تخيلی اســت به من ربطی 
ندارد! چون بعدش هم نوشــته که بازپرس زاغی 
را احضار کرده و دليل بی وفایی اش را پرســيده و 
زاغی عصبانی گفته که از بس که خانه این پيرمرد 
ســرد و بی روح اســت... .گزارش واقعا مشکوکی 
اســت؛ چراکه همه کليشــه های خواننده پسند 
را در خودش ریخته است. یک شــاطر کاشانی، 

ســنگک های غول پيکری توليــد می کند و یک 
جوری براي خودش برند ســازی کرده است. اسم 
شاطر محمد علائيان اســت. گزارشی کار شده از 
دليل پيش بينی های غلط هواشناسی که همه را 
کلافه کرده و بنده خدا هواشــناس ها گفته اند که 
تقصير رشــته کوه زاگرس اســت که جریان های 
هوایی را تغييرشکل می دهد. استقبال بی سابقه از 
فيلم سنگام ادامه دارد تا آن حد که سينما حافظ 
گفته پس از انجام تعهداتم نســبت به ســقوط 
امپراطوری رم، دوباره ســنگام را اکران کرده ام. 

فيلم هندی آرزوی مادر هم پرفروش بوده است. 
در اتفاقی عجيب، دیشــب دزدان اتومبيل خانم 
روحبخش، خواننده مشــهور رادیــو را  که یک 
اوپل شــيک بوده ســرقت می کنند و بعد با این 
اتومبيل راه افتادند به ســمت محله دیگر براي 
سرقت یک خانه اما اهالی محل متوجه می شوند 
و پليس مداخله مي کنــد و در تيراندازی پليس، 
دزدان سراســيمه فرار می کنند و اتومبيل خانم 
روحبخش را به یک آمبولانس می کوبند. جالب 
این که در تيراندازی پليس یکسری ماشين دزد 

دیگر که  از همان خيابان عبــور می کردند، فکر 
می کنند که شناسایی شده اند و از ترس آنها هم 
ماشــين خود را در خيابان رهــا می کنند و فرار 
می کنند ! این اتفاق از خيابان صبا شــروع شد و 
در خيابان شــاهرضا )انقلاب فعلی( تمام شد. در 
تيراندازی یک پليس، لاســتيک ماشين دزدی 
پنچر شــد و ســپس با یک آمبولانس تصادف 
کرده بود. دوتا از دزدها فرار کردند اما دزد ســوم 
به دام افتاد. در همين لحظه بود که ســه نفر هم 
از یک اوپل سرقت شده  دیگر پياده شدند و فرار 
کردند. شــب های تهران! هردو اوپل به صاحبان 
آنها تحویل داده شــدند. خانم روحبخش و یک 
سرهنگ بازنشسته به اســم رحمت الله زنده. در 
صفحه آخــر روزنامه اطلاعات آگهی های ســه 
هتل تهران یعنــی هتل ونک و هتــل ميامی و 
هتل رویال هيلتون چاپ شــده و هر ســه هتل 
برنامه های ویژه خود برای شــب ژانویه و سال نو 
ميــلادی را معرفی کرده اند که شــامل گروه ها، 
رقاص هــا، خواننده هــای ایتاليــای، یونانــی، 

اسپانيایی و مکزیکی هستند. 

دزدی ماشین خانم روحبخش 

عيون اخبار الرضا ج۲، ص۲9، ح۲۵

آرش خوشخو   روزنامه خوانی در شصت سال پیش - 109  ) این پاورقی روزهای زوج منتشر  می شود(                
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از نظر فنی، کولئوس 2024 تفاوت چندانی با مدل 2018 
ندارد. این خودرو همچنان از پیشرانه 2/5 لیتری 4 سیلندر 
تنفس طبیعی بهره می برد که 170 اسب بخار قدرت و 233 
نیوتن متر گشتاور تولید می کند. انتقال نیرو نیز همچنان 
از طریــق گیربکس CVT X-Tronic انجام می شــود. 
این مشخصات در ســال 2018 نیز ارائه شده بود و اگرچه 
عملکرد این موتور از نظر دوام و اعتمادپذیری برای بسیاری 
از کاربران مناسب است، اما در سال 2024، وجود چنین 
پیشرانه ای در یک کراس اوور نیمه لوکس ممکن است برای 
برخی خریداران، به خصوص ماشین بازهایی که به دنبال 

هیجان بیشتری هستند، قدیمی به نظر برسد.
از دیگر شباهت ها می توان به سیستم چهارچرخ متحرک 
هوشمند اشاره کرد که در هر دو مدل به خوبی عمل می کند. 
اما در کولئوس 2024، برخی تغییرات جزئی در سیستم 
تعلیق و بهبودهایی در نرم افزار مدیریت سیستم چهارچرخ 
متحرک اعمال شــده که عملکرد خودرو را در شــرایط 

جاده ای دشوار کمی بهبود می بخشد.
رنو کولئوس 2024 اگرچه همچنان خودرویی قابل اعتماد و 
مناسب برای رانندگی روزمره و جاده های ایران است  اما عدم 
استفاده از موتورهای توربوشارژ یا هیبریدی که اکنون در 
بسیاری از رقبای این رده مشاهده می شود، یک نقطه ضعف 

به حساب می آید. موتور تنفس طبیعی 2/5 لیتری اگرچه 
اقتصادی تر و با دوام تر است، اما در شتاب گیری و ارائه قدرت 
در مســیرهای شیب دار یا ســربالایی، ممکن است کمی 
کند عمل کند، به ویژه که این خــودرو از یک بدنه و اتاق 
بسیار حجیم و سنگین نســبت به دیگر خودروهای رایج 
در ایران بهره می برد و راننده انتظارات بیشتری از چنین 

خودرویی دارد.
رنو کولئوس 2024 از نظر طراحی بیرونی و داخلی تفاوت 
زیادی با مــدل 2018 ندارد و تغییرات عمــده ای در آن 
مشــاهده نمی شــود. طراحی بیرونی خودرو همچنان با 
جلوپنجره بزرگ و چراغ های LED با گرافیک C شــکل 
همراه است که مشابه مدل های قبلی است. خطوط بدنه و 
رینگ های آلیاژی 18 یا 19 اینچی نیز تغییرات چشمگیری 
نداشته و همانند نسخه های قبلی به چشم می آیند. در داخل 
کابین، همچنان از مواد باکیفیت مانند چرم و تریم های نرم 
استفاده شده و طراحی مینیمالیستی و ارگونومیک حفظ 
شده است. سیستم اطلاعات و ســرگرمی R-Link 2 با 
نمایشگر9/3 اینچی و امکاناتی همچون صندلی های جلو با 
تنظیم برقی و گرم کن، مشابه مدل های قبلی است. فضای 
داخلی و صندوق عقب جادار نیز بدون تغییر باقی مانده اند.

در مجموع، رنو کولئــوس 2024 از نظر طراحی بیرونی و 

داخلی بیشتر به مدل 2018 شباهت دارد و تغییرات قابل 
توجهی در آن مشاهده نمی شــود. به بیان دیگر می توان 
گفت در روزگاری که چینی هــا هر ثانیه خودروهای خود 
را تغییر و ارتقــا می دهند رنو در باتلاق ســکون فرو رفته 
است و اگر با این دســت فرمان پیش رود قطعا محکوم به 
شکست اســت، کما اینکه این بار هم مانند گذشته از این 
خودرو در ایران استقبال نخواهد شد. قیمت رنو کولئوس 
2024 در بازار جهانی حدود  37هزار دلار اســت که آن را 
در رده کراس اوورهای نیمه لوکس قرار می دهد. با توجه به 
هزینه های واردات، تعرفه های گمرکی و طرح های خاص 
تخصیص به جانبــازان، پیش بینی می شــود قیمت این 
خودرو در ایران چیزی بین 4 تا 5 میلیارد تومان باشد. البته 
این قیمت برای جانبازان بــا تخفیفات ویژه همراه خواهد 
بود. فارغ از بحث نقد و بررسی خودرویی باید به یک نکته 
اساسی در مورد تمام خودروهایی که برای جانبازان محترم 
وارد کشور می شــود توجه کرد وآن نکته چیزی نیست به 
جز اینکه تا چه حد به این عزیزان حیــن واردات خودرو 
توجه شده اســت؟ برای مثال هیچ یک از این خودروها با 
جراحات   یا اعضای از دســت داده این عزیزان هم خوانی 
ندارند و برای افراد عادی ســاخته شده اند یا از سوی دیگر 
چرا تنها خودروهای لوکس و نســبتا لوکس در بازار ایران 
برای این عزیزان وارد شده است، شــاید برخی از آن ها از 
نظر مالی توانایی خرید این مدل خودرو را نداشته باشند اما  
قطعا خودروهای داخلی نیز برای طی مسافت های طولانی 
برای این عزیزان مناسب نیست، برای مثال شما هیچ گاه 
نمی توانید میزان راحتی و استاندارد صندلی یک خودروی 
تویوتا مانند یاریس یا کرولا را با دنا و تارا مقایسه کنید. به 
بیان دیگر اگر این خودروها را تنها برای کمک به معیشت 
این عزیزان وارد کرده اید بهتر بود تا واردات را  به شــکل 
دیگری انجام می دادید و به این عزیزان وام های متناسب 

ارائه می دادید و امتیاز خرید هم می دادید.
 در چنین شرایطی حتی اگر این افراد خودروها را خریداری 
کنند و بخواهند از منافع مادی آن ها در بازار آزاد برخوردار 
شوند باید زحمت تحویل و فروش و نکات معامله را هم انجام 
دهند، درصورتی که در اعطای وام چنین مشــکلی نبود. 
در سوی دیگر در تمام دنیا برای جانبازان و معلولان عزیز 
خودروهای مخصوص و شخصی  ســازی شده به سفارش 
شخص ساخته  می شــود، اما اینجا یک خودروی معمولی 
را وارد می کنند و سپس تحویل می دهند و بدون توجه به 
چگونگی استفاده شخص افراد را رها می کنند و سوال این 
است، آیا بهتر نبود قبل از واردات خودرو یک نظر سنجی و 

نیازسنجی از این عزیزان انجام می شد؟

ب. ام. و M۱ مدل ۲۰۱۱ کوپه ای خاص با تاریخچه ای پرجنجال
این خودرو   که تنها به مدت یک سال تولید شد، از ابتدا سر و صدای زیادی به راه انداخت

مدل M1 یک خودروی تولید محدود بود که تنها برای 
یک سال عرضه شد. این خودرو ترکیبی از قطعات مدل 
M3 و موتور Z4 است  اما با این حال بسیار خاص است.

 Valencia Orange این نمونه که با رنــگ جذاب
عرضه شده، تنها 26هزار مایل کارکرد دارد. در زمان 
عرضه در سال M1 ،2011 به دلیل استفاده از قطعات 
مدل های دیگر، با انتقاداتی روبرو شــد. این خودرو بر 
پایه مدل 135i ساخته شده   و از موتور شش سیلندر 
 Z4 خطی توئین توربوی 335 اســب بخــاری مدل
 M3 E92 به همراه ترکیبی از سیســتم تعلیق مدل
استفاده می کند. منتقدان اصیل گرای ب. ام. و ، به دلیل 
عدم استفاده از موتور اختصاصی M ناراضی بودند  اما 
باقی افراد به زودی متوجه شدند که این ترکیب، یک 
دستور پخت بی نظیر برای تجربه رانندگی استثنایی 
بوده است. مدل 1M یک خودروی تولید محدود بود 

در دورانی که ب. ام. و M2 وزنــی برابر با 3745 پوند 
دارد، یــادآوری زمانی که مدل هــای کوچک ب. ام. و  
سبک تر بودند، لذت بخش اســت. اگرچه M2 بسیار 
سریع است، اما تجربه رانندگی آن گاهی شبیه اضافه 
کردن بیش از حد سس تند به یک غذاست.قدرت زیاد 
 M1 اما کمبود تعادل. بــا 400 پوند وزن کمتر، مدل
همزمان متعادل تر و پویاتر است. موتور با بیش از 300 
 ،Subaru BRZ اســب بخار و فاصله محوری مشابه
این ویژگی ها را ممکن می سازد.در یک رقابت در سال 
2011 با Infiniti IPL G37 و Audi TT RS، این 
کوپه کوچک دمدار ب. ام. و توانســت برنده شود. البته 
اینفینیتی رقابت چندانی ایجــاد نکرد  اما TT RS که 
 Quattro مدل محبوب اســتفان رایل، مدیر سابق
GmbH اســت، در زمینه حس رانندگی و ســرعت 

شکست خورد  که دستاوردی بزرگ به شمار می رود.

۱M BMW کابین کوپه   
برخلاف تصــورات اولیه که 1M را پــروژه ای با بودجه 
محدود و کم دقت می دانســتند، این خــودرو به خوبی 
 M3 یک نسخه کمتر از M1 .طراحی و اجرا شــده بود
 M3 نبود، بلکه نســخه ای خالص تر از تجربه ای بود که

ارائه می دهد.

   موتور شش سیلندر خطی توئین توربو
 با کمتر از 1000 دستگاه که در طول یک سال به ایالات 
متحده تحویل داده شده اند، کمیاب بودن این کوچک ترین 
خودروی ســری M تنها به جذابیت آن افزوده است. این 
خودرو کاملًا مناسب علاقه مندان مدرن کلکسیونی است 
که می خواهند آخر هفته ها از رانندگی در جاده های پرپیچ 
و خم لذت ببرند، در حالی که منحنی کاهش ارزش آن به 
اندازه زمین های صاف داکوتای شمالی مسطح است. اگر 
هم چیزی باشد، ارزش آن احتمالًا با ورود آینده الکتریکی 
برای برند M افزایش خواهد یافت. ب. ام. و  1M شــاید 
کوچک ترین خودروی سری M باشــد و بر اساس مدل 
پایه آن زمان ب. ام. و ساخته شده باشد، اما این خودرو ثابت 
می کند که کل از مجموع اجزا بزرگ تر است. این نمونه فقط 
منتظر مالک جدیدی است تا این واقعیت را در میانه یک 
پیچ کشف کند، همان طور که موتور شش سیلندر خطی، 
گشتاور توربو را از طریق دیفرانسیل لغزش محدود به محور 
عقب منتقل می کند. زیاد به نحوه ساخت این شاهکار فکر 
نکنید؛ وقتی باواریا M-براتوورســت را درست می پزد، 

نتیجه چیزی جز لذت ناب نیست.

احتمال ادغام غول های خودروسازی
ژاپن برای مقابله با چین

غول های خودروسازی ژاپن یعنی نیســان و هوندا در بیانیه ای تأیید کردند که 
مذاکرات مقدماتی خود را برای بررسی احتمال ادغام این دو شرکت شروع کرده اند.

به گزارش راشــاتودی، غول های خودروســازی ژاپن یعنی نیسان و هوندا در 
بیانیه ای تأیید کردند که مذاکرات مقدماتی خود را برای بررسی احتمال ادغام 
این دو شرکت شروع کرده اند.موضوع این ادغام در حالی مطرح شده است که 
خودروسازان سنتی جهان با رقابت شدید از سوی تولیدکنندگان خودروهای 
برقی چین و همچنیــن کاهش تقاضای جهانی بــرای خودروهای برقی روبرو 
هستند.هوندا و نیسان در واکنش به گزارش های اولیه مبنی بر ادغام دو شرکت 
بیانیه ای مشابه صادر کرده ولی هیچ جزئیاتی یا جدول زمانی برای نهایی شدن 

این توافق ارائه نکردند. 
در بیانیه مشترک این دو شرکت آمده اســت: همان طور که در ماه مارس سال 
جاری اعلام شد، هوندا و نیســان در حال بررســی گزینه های مختلفی برای 
همکاری های آینده، بــا بهره برداری از نقاط قوت یکدیگر هســتند.این بیانیه 
می افزاید: اگر به روزرسانی های جدیدی وجود داشــته باشد، در زمان مناسب 
به ذینفعان خود اطلاع خواهیم داد.شــینجی آیاما، معاون اجرایی هوندا، روز 
چهارشــنبه تأکید کرد   در میــان گزینه های مختلف، هونــدا در نظر دارد که 
احتمال ادغام، همکاری سرمایه ای یا ایجاد یک شرکت هلدینگ جدید را که در 
آن کسب وکارهای ترکیب شــده فعالیت کنند، بررسی کند.در سال های اخیر، 
نیسان که زمانی پیشگام در فناوری خودروهای برقی بود، به دلیل افزایش رقابت 
با برندهای چینی مانند بی وای دی BYD  که از نظــر فناوری عملکرد بهتری 
دارند و خودروهای ارزان تری تولید می کنند، عقب افتاده است.شــرکت هوندا 
نیز بعد از آنکه اعلام کرد قصد دارد تا سال 2040 در بازارهای اصلی خودرو مانند 
اتحادیه اروپا و ایالات متحده فقط خودروهای با آلایندگی صفر بفروشد، تحت 
فشار قرار گرفته است.با این حال، تقاضای ضعیف برای خودروهای برقی به دلیل 
قیمت پایین سوخت و کمبود زیرساخت های شارژ، گذار از خودروهای بنزین و 

گازوئیل سوز به برقی را کند کرده است.

ثبات نسبی در بازار خودرو؛ 
چشم انداز قیمت ها در دی ماه ۱۴۰۳

بازار خودرو در دوم دی ماه 1403 همچنان درگیر رکود و نوســانات محدود است. 
دلایلی نظیر کاهش قــدرت خرید مصرف کنندگان، افزایــش هزینه های تولید و 
نوسانات نرخ ارز، این بازار را در شــرایطی کم تحرک نگه داشته است. فروشندگان 
و خریداران عمدتاً منتظر تثبیت شــرایط اقتصادی هســتند و معاملات در حجم 

پایین تری انجام می شود.
   وضعیت قیمت خودروهای داخلی

در بازار قیمت خودروهای داخلی نوسانات جزئی داشته است.
پژو پارس سال: با قیمت 860 تا 875 میلیون تومان یکی از پرفروش ترین هاست.

سمند EF7: با حدود 780 میلیون تومان، همچنان گزینه ای اقتصادی برای خریداران 
به شمار می رود.

ســاینا دنده ای EX: یکی از خودروهای ارزان بازار با قیمــت 310 میلیون تومان 
اســت.کوییک دنده ای: این خودرو با قیمت 330 میلیون تومان همچنان در سبد 

اقتصادی ترین خودروها قرار دارد.
   قیمت خودروهای خارجی

وارداتی ها در بازار با افزایش اندک همراه بوده اند:
هیوندای النترا 2018: با قیمتی حدود 1/5میلیارد تومان در بازار معامله می شود.

تویوتــا راو4 2017: همچنــان با قیمت 2.5 میلیــارد تومان یکــی از گران ترین 
شاسی بلندهای دست دوم است.

   مقایسه قیمت خودروهای داخلی و خارجی
تفاوت قیمت خودروهای داخلی و خارجی همچنان بســیار بالاست. برای مثال، با 
بودجه ای در حدود 870 میلیون تومان می توان یک پژو پارس سال خرید، در حالی 
که برای خودروهایی مانند هیوندای یا تویوتا به حداقل دو برابر این مبلغ نیاز است. 
این اختلاف قیمت باعث شده بسیاری از خریداران، خودروهای داخلی یا چینی را 

به وارداتی ها ترجیح دهند.
   پیش بینی بازار

کارشناسان پیش بینی می کنند رکود بازار خودرو تا پایان سال ادامه یابد. محدودیت 
در عرضه خودروهای وارداتی، کمبود قطعات و نوسانات نرخ ارز همچنان موانع اصلی 
برای کاهش قیمت ها هستند. به خریداران توصیه می شود با دقت بیشتری اقدام به 

خرید کنند و از منابع معتبر برای مقایسه قیمت ها استفاده کنند.

   نیش ترمز

هیوندای پالیسید ۲۰۲۶ هیبریدی؛ 
 بازگشت پرقدرت با صندلی سه نفره جلو

نسل جدید هیوندای پالیسید،SUV فول ســایز محبوب کره ای ها، با تغییرات 
گسترده و معرفی نسخه هیبریدی، آماده است تا دل علاقه مندان به خودروهای 
بزرگ و قدرتمند را برباید.  هیوندای در نســل دوم پالیســید از ترکیب جذاب 
فناوری های مدرن و طراحی کاربردی استفاده کرده و امکانات و مشخصات فنی 
جدیدی را عرضه کرده که توجه هر ماشین بازی را جلب می کند. از حذف موتور 
V6 گرفته تا اضافه شدن صندلی سه نفره در ردیف جلو، این خودرو در جاده های 

رقابت آماده  است که از دیگران پیشی بگیرد.
دیگر خبری از موتور 3/8 لیتری تنفس طبیعی V6 نیست.شرکت هیوندای، مدل 
پالیسید 2026 را به موتور 2/5 لیتری توربوشارژ چهار سیلندر مجهز کرده که با 
تولید 277 اسب بخار و 422 نیوتن متر گشتاور، قدرت قابل قبولی ارائه می دهد. 
برای علاقه مندان به تکنولوژی های هیبریدی، نســخه ای جذاب تر در راه است: 
ترکیب این موتور با یک واحد الکتریکی، خروجی کلی 329 اســب بخار را ارائه 

می کند که نسبت به نسل قبلی، جهش چشمگیری محسوب می شود.
این تغییر موتوری که در این نسل رخ داده باعث شده تا نسخه هیبریدی با ترکیب 
باتری 65/1کیلووات ساعتی و باک 72 لیتری، بیش از 1000 کیلومتر مسافت را با 
یک بار سوخت گیری طی می کند . این نسل پالیسید افزایش ابعاد واضحی را تجربه 
کرده است که به معنای فضای بار بیشتر )615 لیتر( و راحتی بهتر در داخل کابین 
است. در عین حال، نسخه 9 صندلی این خودرو با سیستم AWD و رینگ های 
21 اینچی وزنی معادل 2165 کیلوگرم دارد؛ مشخصاتی که قطعاً برای کسانی که 
به اعداد و ارقام خودروها علاقه دارند، جذاب خواهد بود. در بازار کره جنوبی، قیمت 
نسخه بنزینی از 30/200 دلار شروع شده و نسخه هیبریدی با امکانات بیشتر، از 
34/300 دلار آغاز می شود. علاقه مندان به نسخه پرچمدار Calligraphy باید 
44/300 دلار کنار بگذارند. عرضه این غول کره ای از ژانویه 2025 آغاز می شود 
و نسخه هیبریدی نیز نیمه اول همان سال به بازار خواهد آمد. هیوندای پالیسید 
2026، نه تنها استانداردهای جدیدی برای SUVهای فول سایز تعریف کرده است، 
بلکه با تکنولوژی های پیشرفته و طراحی کاربردی خود ، خودرو را به سطحی فراتر 

از انتظار ماشین بازها و به ویژه  طرفداران کره ای ها ارتقا داده است. 

   چهار چرخ

      داشبورد

کولئوس 2024؛ از نظر طراحی فنی تغییرات ناچیزی با مدل 2018 دارد

سردرگمی مردم در خرید خودروهای برقی

در حالی مدیر طرح واردات خودروی وزرات صمت فروش خودروی وارداتی 
برقی خارج از ســامانه را غیرقانونی اعلام کرده بود که شورای رقابت پیشتر 

خودروهای برقی را از شمول این مصوبه استثنا کرده بود.
مهدی ضیغمی مدیر طرح واردات خودروی وزرات صمت هفته پیش اعلام 
کرد که  هرگونه فروش خودروهای وارداتی و خودروهای برقی خارج از سامانه 

یا حتی واردات خودرو بدون ثبت سفارش، غیر قانونی است. 
با گذشت چند روز انجمن واردکنندگان خودرو در واکنش به این اظهارنظر 
ضیغمی تاکید کرده که »همانگونه که مســتحضرید مصوبه شــماره 543 
شــورای رقابت ناظر بر وضعیت انحصاری بازار خودروی سواری در کشور بر 
اساس بالا بودن شــاخص های تمرکز تقاضای انباشته در بازار؛ ممنوعیت یا 
محدودیت واردات طی ســال های اخیر پایین بودن قدرت انتخاب مصرف 
کنندگان برخی احکام قانونی همچون ماده 12 قانــون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت مصوب 24/7/1400 بند )ف( تبصــره )7( قانون بودجه 
سال 1401 کل کشور و تبصره 5 قانون اصلاح ماده )10( قانون ساماندهی 
صنعت خودرو مصوب ،9/9/1401 بوده است که وضعیت انحصاری این بازار 
را شدیدتر ساخته بود؛ صادر گردید و پس از آن در جلسه 659 شورای رقابت 
ضمن دریافت نظرات مشورتی و پیشــنهادات در کارگروه خودرو به استناد 
بند 5 از ماده 58 قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی و با 
توجه به مفاد ماده 2 و ماده 7 قانون ساماندهی صنعت خودرو در جلسه شماره 
543 مورخ 11/11/1401 دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری را به 

شرح ذیل تصویب نمود:
اعضای شــورا به اتفاق آرا مصوب نمودند که خودروهای برقی از شمولیت 
دســتورالعمل بازار خودروهای ســواری مصوبه 543 و اصلاحات بعدی آن 

خارج گردد.
لذا از آنجایی که عرضه خودروهای برقی و برقی هیبریدی در سامانه عرضه 
خودرو در تضاد با مصوبه جلســه 659 شــورای رقابت می باشد، تقاضا دارد 

نسبت به اجرای مفاد قانون اهتمام بیشتری صورت پذیرد.
 ضیغمی در واکنش به اطلاعیه انجمن واردکنندگان خودرو مبنی بر فروش 
خودروهای برقی خارج از سامانه یکپارچه به ارائه توضیحات ناقصی پرداخت 
و اعلام کرد: این موضوع مصوبه شورای رقابت هیچ  ارتباطی با تخلف کردن 
شرکت ها ندارد. وی افزود: براساس مصوبه شورای رقابت شرکت ها خودروی 
برقی را می توانند خارج از سامانه عرضه کنند اما نباید خودروها را بدون ثبت 

سفارش و مجوز عرضه بفروش برسانند.
مدیر طرح واردات خودروی وزرات صمت با اعلام اینکه شرکت ها برای عرضه 
خودرو خارج از سامانه باید قطعاً مجوز عرضه را از وزارت صمت دریافت کنند، 
گفت:  این مجوز شامل ثبت سفارش، تخصیص معتبر یا تامین ارز و موجود 
بودن کالاها است. ضیغمی تصریح کرد: شرکت ها باید براساس مجوز دریافتی 
از وزارت صمت عرضه خودرو را انجام دهند در بخش تخلفات شرکت ها هم 
باید از سوی دادستان و دستگاه قضایی پیگیری لازم صورت گیرد.البته این 
مقام مسئول در وزارت صمت اعلام نکرد که مردم چگونه درباره قانونی بودن 
مجوز شرکت ها اطلاع کسب کنند و فقط می گوید از سوی دادستان و دستگاه 
قضایی تخلفات بررسی می شود.به گزارش تســنیم، براساس مصوبه 659 
شورای رقابت در تاریخ 22 اردیبهشت 1403 عنوان شده »خودروهای برقی 
از شمول مصوبه 543 خارج شده اند؛ به این معنا  که عرضه در سامانه یکپارچه 

یا انحصار به خودروهای برقی مترتب نیست.«

لاچ
م ک

نی

  گاراژ  گاراژ

     وب گردی

در دنیای خودرو، گاهی محصولاتی عرضه می شــوند که 
بیشــتر از یک ماشــین، به یک نماد تبدیل می شوند. پژو 
205 یکی از همین شاهکارهاســت؛ خودرویی که در دهه 
80 میلادی به بازار آمد و برای همیشــه در ذهن عاشقان 
ماشین ماندگار شــد. این کوچولوی پرقدرت، زمانی که در 
سال 1983 پا به میدان گذاشت، به سرعت دل همه را برد. 
چرا؟ چون ترکیبی از طراحی جذاب، عملکردی فوق العاده و 
قیمتی مقرون به صرفه بود که برای بسیاری از جوانان در اروپا 

حکم »ماشین اول رؤیایی« را داشت.
در آن دوران، پژو 205 مثل یک موشــک کوچک شهری 
عمل می کرد. نسخه های GTI آن به طور خاص جواهر دنیای 
هات هچ ها بودند و هنوز هم اگر فرصتی دست دهد تا یکی از 

این مدل ها را برانید، خواهید فهمید چرا این خودرو افسانه ای 
است. با موتوری پرتوان و وزنی سبک، GTI 205 یک بسته 
کامل برای رانندگی هیجان انگیز بــود؛ ترکیبی از قدرت و 
چابکی که راننده را در آغوش می گرفت و به او می گفت:  پدال 

گاز را فشار بده و لذت ببر!   
اما چرا پژو 205 در ایران چندان دیده نشــد؟ شاید یکی از 
دلایل، محدودیت واردات در آن زمان بود. درحالی که اروپا 
و دیگر نقاط دنیا از این کوچولوی فرانسوی لذت می بردند، 
خیابان های ایران نتوانستند طعم هیجان 205 را بچشند. 
بااین حال، همین تعداد محدود هم طرفداران دوآتشه خود 
را پیدا کردند؛ کســانی که این خــودرو را مثل گنجینه ای 

ارزشمند حفظ کردند.

بعد از 205، پژو نســل جدیدی را به بازار فرستاد؛ پژو 206  
که خود به نمادی در دنیای خودروهای کامپکت تبدیل شد. 
اما برای ماشین بازهای قدیمی، پژو 205 همچنان جایگاه 
ویژه ای دارد. این خودرو نه تنها آغازگر دورانی تازه برای پژو 
بود، بلکه استانداردهای جدیدی را برای خودروهای کوچک 
تعریف کرد.   جالب تر اینکه پژو 205 درواقع مدل کوچک تر 
نسل افسانه ای 405 بود؛ خودرویی که همواره جایگاه خاصی 
در ایران داشت. اما این مدل کوچک تر نشان داد که می توان 
حتی با ابعادی جمع وجور، دنیــا را متحول کرد و در دل ها 
جاودانه شد. به طور کل می توان گفت که نسل 5  خودروهای 
پژو که دردهه 80 میلادی روانه بازار شدند یک بار دیگر نام 

این خودروها را برای همه مردم دنیا زنده کردند.

افسانه ای کوچک به نام پژو ۲۰5؛ شاهکاری که جاودانه شد 

معرفی بســتیون بهمن موتــور؛ وارداتی که 
احتمال تولید داخل دارد

بستیون T77 یک کراس اوور کامپکت است که توسط برند بستیون از شرکت های 
زیرمجموعه شرکت چینی فاو )FAW( تولید می شود.  این خودرو  بای اولین بار در 
سال 2018 تولید شد و سپس شرکت بهمن موتور ایران  با برند مختص به واردات 
خود یعنی  BM Cars مسئولیت واردات و عرضه بستیون T77 را برعهده دارد. این 
خودرو به صورت وارداتی )CBU( به کشور وارد می شود و در آینده ممکن است تولید 
داخلی آن نیز آغاز شود.   بستیون T77 مجهز به یک پیشرانه 1/5 لیتری توربوشارژ با 
توان 169 اسب بخار و گشتاور 258 نیوتن متر است. این نیرو از طریق یک گیربکس 
7 سرعته دوکلاچه به چرخ های جلو منتقل می شود. حداکثر سرعت این خودرو 192 
کیلومتر بر ساعت و مصرف سوخت ترکیبی آن حدود 7/1 لیتر در هر 100 کیلومتر 
است.  بستیون T77 دارای طراحی مدرن و جذابی است. در نمای جلو، چراغ های 
بزرگ و جلوپنجره ای با طراحی خاص جلب توجه می کند. نمای جانبی با خطوط 
دینامیک و سقف شــیب دار، حس اســپرت بودن را القا می کند. در قسمت عقب، 
چراغ های متصل به هم و اســتفاده از عناصر کرومی، به زیبایی خودرو افزوده است. 
طراحی داخلی نیز با استفاده از نمایشگرهای دیجیتال و ترکیب رنگ های متنوع، 

فضایی مدرن و کاربرپسند را فراهم کرده است. 

     دنده معکوس

رنو کولئوس  2024؛  یک 
کراس  اوور   تکراری   با   مدل   جدید
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تورم آذرماه کاهش یافت 
طبق اعلام مرکز آمار ایران، در آذر ماه ۱۴۰3 نرخ تورم سالانه به 32/5درصد رسیده که نسبت 

به ماه قبل، ۰/6 واحد درصد کاهش داشته است. مرکز آمار ایران طی گزارشی تورم مصرف کننده 
خانوار کشور در آذرماه سال جاری را اعلام کرد که براساس آن، در این ماه، شاخص قیمت 
مصرف کننده خانوارهای کشور به عدد 285/۱رسیده است که نسبت به ماه قبل، دو درصد 

افزایش، نسبت به ماه مشابه سال قبل، 3۱/۴ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری 
نسبت به دوره مشابه سال قبل،32/5درصد افزایش داشته است. در آذرماه ۱۴۰3 تورم نقطه 

به نقطه خانوارهای کشور،3۱/۴درصد محاسبه شده است. به عبارتی؛ خانوارهای کشور به طور 
میانگین،3۱/۴ درصد بیشتر از آذر ماه ۱۴۰2 برای خرید یک مجموعه کالاها و خدمات یکسان 

هزینه کرده اند.

صد
شاخص بورس رشد کرد 0/6در

 شاخص کل بورس تهران در معاملات روز یکشنبه، دوم دی با 2۴ 
هزار و ۷۹۹ واحد رشد، در ارتفاع دو میلیون و ۷63 هزار و 652 

واحد قرار گرفت. دیروز معامله گران در بورس تهران بیش از 2۴ 
میلیارد و 525 میلیون سهم و اوراق مالی را با انجام بیش از 6۱8 

هزار و 626 معامله به ارزش ۱۴۱ هزار و ۱6۹ میلیارد ریال داد و 
ستد کردند. نمادهای فارس، فولاد، فملی، پارسان، وغدیر، تاپیکو و 
شپنا بیشترین اثر مثبت را بر شاخص بورس گذاشتند. شاخص کل 

فرابورس ایران نیز یکشنبه با 2۴ واحد افت به 25 هزار و ۹۰3 واحد 
رسید.

حد
 وا

زار
24ه ون

یلی
قیمت هر کیلو زعفران اعلام شد40م

در شرایط کنونی، تفاوت زعفران از مبادی قانونی با قاچاق هرکیلو 38 میلیون تومان 
فاصله دارد، به طوری که صادرات از طریق مبادی رسمی 35 تا ۴۰ میلیون تومان و قاچاق 

یک تا 2 میلیون هزینه که دستورالعمل جدید راهگشایی برای رونق صادرات است. 
غلامرضا میری، نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت درحال حاضر اتاق بازرگانی، 

وزارت جهاد و وزارت صمت موافق رفع موانع هستند، از این رو با اتخاذ برخی راهکارها 
باید بتوانیم ارز بیشتری وارد کشور کنیم، حال امیدواریم با توجه به راه حل های پیشنهادی 
این اتفاق بیفتد تا صادرکنندگان همانند گذشته با کارت بازرگانی خود اقدام به صادرات 

کنند .به گفته او، براساس آمار و اطلاعات رسیده در شرایط کنونی به برخی کالاها 
همچون قهوه، گوشی موبایل ارز ترجیحی نمی دهند.

   دبیر انجمن صنفی کارفرمايان صنعت ســیمان گفت: 
اکنون گاز کارخانه های سیمان محدود شده و کارخانه هايی 
که دور از کلان شهرها قرار دارند از مازوت به عنوان سوخت 
جايگزين اســتفاده می کنند اما کارخانه هايی که در جوار 
کلان شهرها قرار دارند و در اســتفاده از مازوت محدوديت 
دارند مجبور به کاهش ۵0درصدی تولید شده اند. علی اکبر 
الونديان، دبیر انجمن صنفی کارفرمايان صنعت ســیمان، 
درباره افزايش احتمالی قیمت سیمان گفت: در حال حاضر 
گاز کارخانه های سیمان محدود شده و کارخانه هايی که دور 
از کلان شهرها قرار دارند از مازوت به عنوان سوخت جايگزين 
استفاده می کنند اما کارخانه هايی که در جوار کلان شهرها 
قرار دارند و در استفاده از مازوت محدوديت دارند مجبور به 
کاهش ۵0درصدی تولید شده اند زيرا گاز مصرفی آن ها به 

نصف کاهش پیدا کرده.
   روز يکشــنبه قیمت بیت کويــن بــه98/۵۵3 )نود و 
هشــت هزار و پانصد و پنجاه و ســه( دلار رسید که نسبت 
به روز قبل، کاهش 0/۵۵ درصدی داشــته است. داده های 
به اشتراک گذاشــته شده توســط تحلیلگر رمزارزها، علی 
مارتینز در ۲3 نوامبر نشان داد فقط در 9۶ ساعت، نهنگ ها 
40هزار بیت کوين بــه ارزش تقريبــی 3/9۶میلیارد دلار 
 جمع آوری کردند که حاکی از اعتماد قوی به حرکت صعودی 

بیت کوين است.
   بانک مرکزی در روزهای گذشــته، با هدف تسهیل در 
فرايند تامین ارز، طی دســتورالعملی اعلام کرد از روز سوم 
آذر معاملات بازار ارز تجاری در بستر مرکز مبادله ارز و طلای 
ايران آغاز می شود و يک ماه پس از تاريخ ابلاغ اين بخشنامه، 
عملیات آن لازم الاجرا خواهد بود.  براســاس دستورالعمل 
بانک مرکزی، معاملات بازار ارز تجاری از روز شنبه آغاز شد 
و يک ماه پس از ابلاغ آن، لازم الاجرا است؛ بنابراين با ايجاد 
بسترهای لازم برای معاملات ارز تجاری و گشايش رسمی 
تالار ارز توافقی از ســوی بانک مرکزی و مرکز مبادله ايران، 
تحقق نظام پرداخت رســمی ارز در کشور، بیش از هر زمان 

ديگری، ممکن است.
   مشتريان مرکز مبادله ارز و طلای ايران در اولین حراج 
آذرماه، سکه امامی را حدودا دو میلیون ارزان تر از بازار خريدند 
و اختلاف نیم سکه نسبت به بازار آزاد، يک میلیون تومان و 
اختلاف قیمت ربع ســکه ۵00 هزار تومان بود. حراج سکه، 
حالا رسما جذابیت بیشتری پیدا کرده است، چون علاوه بر 
اختلاف قیمت،  عرضه سکه ضرب 1403 توسط مرکز مبادله 
انجام می گیرد و امکان خريد غیرحضوری سکه نیز وجود دارد. 

   جزئیات معاملات گواهی شمش نقره در بورس کالا منتشر 
شد. بورس کالای ايران پس از تجربه موفق معاملات گواهی 
سپرده طلا، اين بار به سراغ نقره رفته است و از اين رو اطلاعات 
نحوه سپرده شمش نقره و به زودی قراردادهای آتی اين فلز 
گرانبها نیز رقم خواهد خورد. بورس کالای ايران پس از تجربه 
خوبی که در خصوص معاملات گواهی سپرده طلا داشت، اين 
بار به سراغ نقره رفته است. از اين رو به زودی معاملات گواهی 
سپرده شــمش نقره و به دنبال آن قراردادهای آتی اين فلز 
گرانبها رقم خواهد خورد که علاوه بر توسعه فضای کسب وکار 
و تولید موجب تنوع ســازی بازار مالی نیز خواهد شــد. بعد 
از راه اندازی گواهی ســپرده نقره در بازار مالی، در گام دوم، 
مشتقات نقره به منظور انجام معاملات آتی نقره، آپشن نقره و 
صندوق های کالايی اجرايی خواهد شد و برای سرمايه گذاران 

قابل دسترسی و معامله می شود.
   قرارداد بیمه تکمیلی جديد بازنشستگان تأمین اجتماعی 
برای سال 1404 منعقد شد. محمد اسدی، رئیس کانون عالی 
کارگران بازنشسته کشور در اين خصوص اعلام کرد که پس از 
رايزنی ها و توافقات صورت گرفته، بیمه تکمیلی بازنشستگان 
تأمین اجتماعی از اول آذرماه سال جاری همانند سال های 
گذشته ادامه خواهد يافت. اين توافق پس از آن صورت گرفت 
که خبر قطع بیمه تکمیلی در ابتدای آذرماه، موجی از نگرانی 
و اعتراضات را در میان بازنشســتگان به راه انداخت. اما پس 
از جلسات متعدد با مسئولان و توافقات نهايی، قرارداد بیمه 
تکمیلی تمديد شد و بازنشســتگان ديگر نگرانی اي از بابت 

پوشش درمانی نخواهند داشت.
   مديرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون از افزايش 
روزانه 18 هزار بشکه ای تولید نفت اين شرکت در آبان امسال 
خبر داد. حسن شهروئی اظهار کرد: بر اساس برنامه ريزی و 
انجام فعالیت های مستمر روی چاه ها و تأسیسات اين شرکت 
در آبان امسال، افزايش تولیدی معادل 18 هزار بشکه در روز 

حاصل شد.
   تولید میوه های پايیزی در سال جاری ۲0 تا ۲۵ درصد 
نسبت به سال قبل رشد کرده؛ اما قیمت اين میوه ها روند 
معکوسی با وضعیت تولید دارد و نسبت به سال قبل حدود 
۲۵درصد افزايش يافته است. اکبر ياوری می افزايد: روزانه 
۲3هزار تن میوه، صیفی و فرنگی در میادين میوه و تره بار 
تهران توزيع می شــود و هیچ مشــکلی در تأمین و توزيع 
میوه های پايیز وجود ندارد، ضمن اينکه بخشی از میوه های 
تولیدی کــه مازاد بر تقاضای بازار اســت، در ســردخانه 

نگهداری می شود.

  نبض بازار

کاهشمیزانتولیدسیمانوافزایشقیمتبیتکوین

هر چند ترافیک خیابان جردن حوصله سربر و بسیار شديد 
اســت اما اين محله کماکان يکــی از محبوب ترين نقاط 
پايتخت برای کسانی است که قصد اجاره يا خريد دفتر کار 
را دارند. هزينه های اجاره دفتر در جردن بالاســت؛ با اين 
حال به نظر می رسد مديران کســب وکارها کماکان برای 

داشتن دفتر کار در اين منطقه اصرار دارند.
اگر بخواهید يک ساختمان با سند اداری در پنج طبقه در 
جردن را رهن کنید به ۲7 میلیارد و 300 میلیون تومان 
پول نیاز داريد. يک طبقه از اين ساختمان شامل پارکینگ 
و انباری می شود و چهار طبقه ديگر که هر کدام دو واحدی 
هســتند در اختیار بخش اداری قرار می گیرد و هر واحد 
11۶ متر است. ۲8 خط تلفن و کابل شــبکه  حرفه ای و 
لوکیشــن خوب از ديگر امکانات چنین دفتری محسوب 

می شود. 
گزينه بعدی دفتر کاری 1۶4 متری اســت که در ســال 
1390 ساخته شــده و دو اتاق دارد. مالک اين دفتر برای 
آن يک میلیارد وديعــه و ماهی 1۲0 میلیون تومان اجاره 
تعیین کرده اســت. ايــن دفتر در يک طبقه واقع شــده 
و آسانســور ندارد امــا دارای پارکینگ و انباری اســت و 
در لوکیشــن تاپ جردن قــرار گرفته اســت.حیاط اين 
 دفتر زيبا و درخت کاری شده اســت، اما دفتر نور چندان  

زيادی ندارد.
برای اجاره يک پنت هاوس ۲00 متری در جردن به عنوان 
دفتر کار که دورتادور آن شیشه های قدی است، بايد يک 

میلیارد تومان وديعه بدهیــد و ماهی 1۶0 میلیون تومان 
به مالک بپردازيد. اين دفتر در طبقه هشتم قرار گرفته و 
آسانسور ، انباری و پارکینگ دارد. دسترسی اش به اتوبان 

چمران و نیايش خوب است.
دفتری 1۵0 متری و دوخوابه با دو پارکینگ 700 میلیون 
پول پیش می خواهد و اجاره ماهانه اش 70 میلیون تومان 
اســت. اين دفتر البته کمی قديمی به نظر می رسد و نور 
زيادی ندارد و در طبقه سوم قرار گرفته و البته خبر خوب 
اينکه دارای پارکینگ و آسانســور است. برای اجاره دفتر 
ديگری با وســعت 110 متری که 18 ســال قبل ساخته 
شــده؛ بايد ماهی ۵۵ میلیون هزينه کنید و وديعه را هم 
۵00 میلیون تومان درنظر بگیريد. اين دفتر با نور خوب و 
بازسازی شده، در طبقه چهارم ساختمانی قرار گرفته که 
دارای پارکینگ و آسانسور اســت. دفتر ديگری با وسعت 
10۶ متر با پنجره های قدی با 700 میلیون وديعه و ماهی 
۵1 میلیون انتظار کسانی را می کشد که دنبال دفترهای 

اداری جمع وجور هستند.
کسانی که دنبال يک اتاق برای کار خود در خیابان جردن 
می گردند هم گزينه های زيادی پیش رو دارند. مثلا يکی 
از آنها اتاقی ۲0 متری در مجموعه ای ۲۵0 متری است که 
پارکینگ ندارد و در طبقه اول قرار گرفته و دارای آسانسور 
است. برای اجاره همین اتاق شما بايد ۲00 میلیون تومان 
را همان اول کار پرداخت کنید و بعــد ماهی 1۵ میلیون 

تومان بپردازيد.

   تجربه بازار

رازهایاجارهدفترکاردریکمحلهشلوغ
آبــانفرزیان| تقريبا دو، ســه ســال پیــش بعضی 
خبرگزاری ها با انتخاب تیتر »چهار صفر از پول ملي حذف 
شد« باعث شدند مردم به اشــتباه تصور کنند همه چیز 
تمام شده است. کلی زمان گذشــته و حذف چهار صفر از 
پول ملي هنوز به شکل چراغ خاموش در اجراست. قسمت 
بامزه ماجرا اينجاست که هنوز هر زمزمه ای درباره ماجرای 
حذف صفر از پول ملي، توجه مردم را به خود جلب می کند. 
چیزهايی که در يکی، دو روز اخیر شــنیده ايد از نزديک 
بودن موعد اجرای آن خبر می دهد و شايد بد نباشد يک بار 

اطلاعاتمان را باهم به اشتراک بگذاريم.

۱    دولت چند سال ، لايحه حذف چهار صفر از پول ملي 
را به مجلس ارائه داد و بعد از تصويب در بهارستان، برای 
اجرای آن و تغییر اســکناس های جديد برنامه ريزی شد. 
بانك مركزي طول دوره گذر از »ريال« به »تومان« را ۲4 
ماه پیشنهاد کرده بود و زمان می خواست تا در اين مدت 
اســکناس ها و ســکه های قديمی جمع آوری و جايگزين 
 شــود. همان موقع برای اجرای کامل قانون حذف صفر از 

پول ملي، پنج سال زمان پیش بینی شد. 

2    ايده حذف صفر از پول ملي ســال 138۶ با دستور 
رئیس جمهور وقت، محمود احمدی ن ــژاد به عنوان الزام 
قانونی مطرح شــد ولی پیش از آن، در ســال 137۲ هم 
بانك مركزي، مطالعاتی گسترده را در اين زمینه آغاز کرد. 
در دو مرتبه کار نیمه تمام باقی ماند. بانك مركزي سال 8۶ 
يک نظرســنجی درباره تغییر واحد پولی و حذف صفرها 
انجام داد و 47 هزار و ۲8 نفر در آن شــرکت کردند. 79 
درصد مشــارکت کنندگان با اصلاح پول ملي )حذف صفر 
از پول ملي( موافق بودند. 43 درصد مشارکت کنندگان با 
واحد پولی »تومان« و 4۵درصد با واحد پولی »پارســی« 

موافق بودند.

3    حذف صفر از پول ملي کشورها، نخستین بار پس 
از پايان جنگ جهانی  دوم و زمان تورم سنگین آلمان غربی 
در حد يک ايده به میان آمــد و به خلق مارک جديد ختم 
شد. حذف صفر از پول ملي حوالی دهه ۶0 و 70 میلادی 
به اين طرف، بارها و بارها در کشورهای مختلف که اکثرا 
کشورهای در حال توســعه بودند به اجرا درآمد. داده های 
بانک جهانی و صندوق بین المللی پول حاکی از آن است 
که دست کم ۵0 کشور جهان تاکنون اقدام به حذف صفر 

از پول ملي خود کرده اند.

۴    طبق طرح نهايی که به تصويب رسیده و آماده اجرا 
در ايران است، واحد پولی ملی جديد تحت عنوان »تومان« 
تعريف می شود و هر تومان معادل 10 هزار ريال )10000( 
فعلی خواهد بود. با تبديل واحد پولی نیاز به سکه و واحد 
پولی فرعی )خــرد( به وجود خواهد آمــد. تقريبا چیزی 

شبیه »سنت« برای دلار. پس نیازمند ساختار واحد پولی 
کوچک هستیم و بايد سکه هايی با نامی متفاوت از پول ملي 
ضرب کنیم. واحد پولی ملی جديد، تومان تعريف شده اما 

عناوينی مانند ريال جديد و قديم به وجود می آيد.

5    اجرای کامل فرآيند حــذف چهار صفر از پول ملي 
از لحــاظ حقوقی و فنی يــک فرآيند زمان بر اســت و بر 
مبنای برآورد کارشناســان وقت اجــرای آن نزديک دو 
ســال زمان نیاز دارد. تقريبا داريم به موعد مقرر نزديک 
می شــويم اما الزاما ســروقت موضوع را اجرا نمی کنند. 
به عنوان مثال اولین شــرط و قدم نخســت برای اجرای 
طرح حذف چهار صفــر از پول ملي انجام اصلاحات بانکی 
 اســت. برای همین حذف صفر از پول ملي شايد پنج سال 

زمان ببرد.

6    ورود اســکناس های جديــد به جامعــه و حذف 
اسکناس های قديمی، ســازوکار مخصوص خود را دارد. 
بعد از قانونی شدن طرح حذف چهار صفر، پول های جديد 
به تدريج با اسکناس های فرسوده قبلی جايگزين می شوند 
و به چرخه پول تزريق خواهند شــد. از دو ســال پیش تا 
الان بانك مركزي اسکناس ها را با رنگ آمیزی تغییر داده 
تا ذهن ها آماده و مهیا باشــند. متوسط عمر اسکناس در 
ايران ۵/۵ سال است. هر ســال معادل تقريبی ۲0 درصد 
از اسکناس در گردش کشور، جمع آوری می شود و از بین 
می رود. همچنین دوره در نظر گرفته شده برای جمع آوری 
اســکناس موجود و جايگزينی آن با اســکناس جديد در 
طرح حذف صفر و تغییر واحد پولی کشور حدود پنج سال 
خواهد بود. در واقع در مدت پنج سال هر سال ۲0 درصد 
اسکناس های موجود در جريان گردش پول، از رده خارج 
شده و اســکناس های جديد جايگزين آنها خواهند شد. 
پس همزمان هر دو اسکناس و واحد پولی کاربرد خواهد 
داشت. اســکناس های جديد در قطع کوچک تری چاپ 

خواهند شد.

۷    حذف صفر از پول ملي، تــورم را کاهش نمی دهد. 
عمده اقتصاددانان عقیده دارند حذف صفر از اســکناس 
تأثیری بر شــاخص های اقتصادی و طرف عرضه و طرف 
تقاضا ندارد و بیشــتر اثر روانی بر جامعــه می گذارد اما 
به هرحال اصلاح نرخ برابری پول ملي از طريق حذف صفرها 
وجهه پول ملي را در صحنه بین المللی ارتقا می بخشــد. 
اين اقدام پیش از اين در بسیاری از کشورها در کنار ساير 
اقدامات ديگر، سرآغازی برای اصلاحات جدی اقتصادی 
بوده است. کشورهايی که اقتصاد آنها از تورم بالا رنج می برد 
و ارزش پول ملي آنها در سراشیب سقوط قرار گرفته، برای 
ساده تر شــدن مبادلات اقتصادی و بازرگانی و همچنین 
کاهش هزينــه چاپ اســکناس اقدام به حــذف صفر يا 

صفرهايی از اسکناس ها می کنند.

   بی ستون
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  دیجیتال

راهنمایقدمبهقدمرجیسترکردنموبایل
چطور بدون اینکه منت دیگران را بکشیم آیفون هایی که قبلا خریده ایم را رجیستر کنیم؟!

حالا که قرار است حتی گوشی های آيفون جديد هم رجیستر 
شوند، کسانی که قبلا موبايل هايشان را خريده اند، با مشکل 
رجیسترکردن گوشی هايشــان رو به رو خواهند بود. اما خبر 
خوب اينکه شــما می توانید گوشــی موبايلتان را به راحتی 
رجیســتر کنید. در واقع اگر تلفن همراه يا هر نوع دســتگاه 
الکترونیکی داريد که پیش از شروع طرح رجیستری روشن 
بوده، می توانید به کمک فرايند افزودن دستگاه در سامانه همتا، 
آن را تحت مالکیت قطعی سیم کارت خود درآوريد و سپس 
فرايندهای سامانه همتا، مانند انتقال مالکیت و ... را برای آن 
انجام دهید. اينجا گام های انجام رجیستری در خانه را از زبان 

خبرگزاری ايسنا بخوانید:

   روشاول
 قبل از هرچیز بايد بدانید که اگر دســتگاه دو ســیم کارته ای 
داريد که پیش از شــروع طرح رجیســتری، فقــط از يکی از 
اسالت های )شــکاف برای قرارگیری سیم کارت( آن استفاده 
کرده ايد، در صورتی که در حال حاضر در اسالت دوم، سیم کارت 
قرار دهید، پیامک هشدار غیرقانونی بودن دستگاه برای شما 
ارسال می شود. برای حل مشکل و ثبت شناسه )IMEI( اسالت 
دوم دستگاهتان، فرآيند افزودن دســتگاه را با سیم کارتی که 
پیش از شروع طرح رجیســتری روی دستگاهتان بوده، انجام 
دهید. جهت افزودن دستگاه، ابتدا لازم است تا به سامانه همتا 

ir.ntsw. متصل شويد. از سه روش سايت اينترنتی به آدرس
hamta ،  کد دستوری #7777* و اپلیکیشن همتا می توان 
با ســامانه همتا ارتباط برقرار کرده و فرآيند افزودن دستگاه را 

انجام داد.  
در روش اول، در ابتدا به سايت اينترنتی سامانه همتا به آدرس 
ir.ntsw.hamta مراجعه کنید. برای ورود به سامانه می توان 
از شماره سیم کارت اســتفاده  يا اينکه ابتدا در سامانه ثبت نام 
کرد و سپس با استفاده از کد ملی وارد سامانه شد. در اين مرحله 
شماره سیم کارتی که پیش از شروع طرح روی دستگاهتان بوده 
را وارد کرده و دکمه ورود را انتخاب کنید. رمز عبور موقت برای 
شماره شما ارسال می شود. رمز عبور موقت را وارد کرده و وارد 
کارتابل خود در سامانه همتا شويد. پس از ورود به کارتابل خود 
در ســامانه همتا، در بخش مديريت دستگاه ها، گزينه افزودن 

دستگاه را انتخاب کنید.
در مرحله بعدی لازم است تا شناسه )IMEI(دستگاه خود را وارد 
کرده و گزينه ثبت را انتخاب کنید. دقت داشته باشید، شناسه 

)IMEI( دستگاه، به تعداد اسالت دستگاه بستگی دارد و روی 
جعبه، پشت باتری يا با شماره گیری #۶0#*  قابل رويت است. 
برای انجام کلیه فرآيندها در سامانه همتا، بايد 11 رقم ابتدايی 
اين شناسه )IMEI( بدون هرگونه علامت اضافی استفاده شود. 
درصورتی که دستگاه شما دوسیم کارته باشد، پس از وارد کردن 
اولین شناسه )IMEI(ســامانه به صورت خودکار، موضوع را 
 )IMEI( تشخیص داده و پیغامی مبنی بر وارد کردن شناسه
دوم دستگاه را برای شــما نمايش می دهد و شما بايد شناسه 
)IMEI(دوم دســتگاهتان را هم وارد کنید. در صورت ايجاد 
مشکل در تشخیص تعداد اســالت در همتا يعنی وقتی پیغام 
)IMEI( مربوطه نمايش داده نمی شود و شما نمی توانید شناسه

دوم دســتگاهتان را به همتا اظهار کنید، با مرکز پاسخگويی 
سامانه همتا با شماره 1۲1 تماس حاصل کرده و مشکل را مطرح 
کنید. چنانچه شناسه )IMEI(های اظهار شده، با سیم کارتی 
که در حال حاضر در کارتابل آن هســتید، پیش از شروع طرح 
رجیستری، در شبکه اپراتوری داخل کشور، سابقه فعالیت داشته 

باشند، فرآيند به صورت موفقیت آمیز انجام خواهد شد.
در ادامه، می توانید با انتخاب گزينه مديريت دستگاه ها از منوی 
سمت راست، شناسه)IMEI(های اضافه شده به کارتابل را به 

همراه نشان تجاری و مدل دستگاه مشاهده کنید.

   روشدوم
در مرحله اول ابتدا با ســیم کارتی که پیش از شــروع طرح 
رجیستری روی دستگاهتان بوده، کد دستوری#7777*را 
شماره گیری کرده و دکمه تماس، را انتخاب سپس در ادامه 
عدد مربوط به گزينه »افزودن دســتگاه« يعنی عدد يک را 
وارد کنید. در مرحله بعدی ضروری است تا شناسه دستگاه 
خود را وارد کرده و گزينه ارســال را انتخــاب کنید. در اين 
شرايط درصورتی که دستگاه شما دو اسالت است اما پیغام 
مربوطه نمايش داده نمی شــود و شــما نمی توانید شناسه 
دوم دســتگاهتان را به همتا اظهار کنید يا اينکه دســتگاه 
شما تک اسالت است اما سامانه از شــما، شناسه دوم را می 

خواهد، با مرکز پاسخگويی سامانه همتا با شماره ۶۶0300 
تماس بگیريد و مشکل را مطرح کنید. سپس لازم است تا با 
وارد کردن عدد 1 صحت اطلاعات وارد شده را تائید کنید. 
درصورتی که دســتگاه تک سیم کارت باشــد، يک شناسه 
و درصورتی که دستگاه دوســیم کارته باشد، هر دو شناسه 
در اين مرحلــه نمايش داده می شــوند و در نهايت چنانچه 
شناسه های اظهار شده، با سیمکارتی که با آن#7777* را 
شماره گیری کرده بوديد، پیش از شروع طرح رجیستری، در 
شبکه اپراتوری  داخل کشور، سابقه فعالیت داشته باشند، 

فرآيند به صورت موفقیت آمیز انجام خواهد شد.
دقت داشته باشید در ســامانه همتا هر دستگاه، فارغ از تعداد 
اســالت های آن، تحت مالکیت فقط يک سیم کارت قرار دارد. 
بنابراين، درصورتی که دستگاه شما دوســیم کارته است بايد 
توجه داشــته باشــید که پس از انجــام موفقیت آمیز فرآيند 
»افزودن دستگاه«، هر دو شناسه دستگاه شما تحت مالکیت 

يک سیم کارت قرار می گیرد. 

  بازارگردي 

استایلشیکباپِرسیهایبخاری!
خرید پرفروش ترین اتوبخار پرسی بین 13 تا 28میلیون تومان خرج روی دستتان می گذارد

گروهبازار|یکیازاصولشیکپوشیواستایلزیبا،مرتببودنلباسوبدونچروکبودنآناســت.برایهمینبایدبهتریناتوبخاربازاررابخریدتابهقولقدیمیهاخطاتوروی
لباستانبماندوآنقدرباکیفیتباشدکهریزترینچروکهاراهمبازکند.البتهاتوبخارهایپرسیبزرگبهدرداتوکردنپردهوملحفهوچادرهممیخورد.برایخریدپرفروشتریناتو

بخارپرسیبازاربایدبین۱۳تا۲۸میلیونتومانبودجهداشتهباشید.

۱   ژانومه مدل 3000

»ژانومه« اولین شرکت سازنده و مخترع اتوپرس خانگی در 
جهان است. به همین دلیل خريد محصول برندی که خودش 
اين مدل اتو را اختراع و به بازار عرضه کرده، منطقی به نظر 
می رسد. اين اتوی پرسی به صورت بخاردهی عمودی همه 
چروک های لباس، پارچه، پرده و ملحفه را برطرف می کند. 
جنس کفه اين اتو از آلومینیوم است و به همین دلیل به هیچ 

پارچه ای نمی چسبد. 
اين اتــو دارای سیســتم قطــع خــودکار اســت و بعد از 
چند دقیقه که از آن اســتفاده نشــود، جريــان بخاردهی 
را قطع می کنــد. قدرت بخــار اين اتــو 1۶00 وات با  وات 
خروجــی بخار90 گــرم بر دقیقه اســت.  زمــان آمادگی 
بخار ايــن اتو هم کمتر از ســه دقیقه طول می کشــد.  اين 
اتو دارای قابلیــت تنظیم میــزان بخاردهــی و همچنین 
 سیســتم ضدرســوب اســت و به همین دلیل کارايی آن 

بالا می رود.
قیمت: ۱۳میلیونتومان

اتو پرس »دومنا« مــدل 8000 با اســتانداردهای روز دنیا 
طراحی و تولید شده و با ويژگی هايی که دارد، می تواند يک 
لباس شــیک و بدون چروک در چند ثانیه تحويلتان بدهد. 
يکی از مزايای اين اتوی پرسی اين است که يک اتو کوچک 
اضافه هم دارد تا قســمت هايی از لباس مثل آستین و يقه و 
بین دکمه ها که اتو کردن آن سخت است، با اين اتو به راحتي 

انجام شود. 
اتو پرســی دومنا مدل 8000 در رنگ ســفید شیری تولید 
می شــود و دارای مخزن آب حاوی سیســتم ضد رســوب 
اســت. اين دســتگاه مجهز به تکنولوژی کارتريج پیشرفته 
بــرای رســوب زدايی از آب هم هســت  که به طــول عمر 
دســتگاه و افزايــش راندمان اتــو کمک زيــادی می کند. 
سیســتم ايمنی اين اتو هم بالاســت و مجهز به سیســتم 
 قطع خودکار اســت و بعد از چند دقیقه اســتفاده نشدن، 

خاموش می شود.
قیمت:۲۸میلیونتومان

اتو پرســی »جانتک« مدل 3000N با طراحی پیشــرفته 
و عملکرد کارآمــد، امکان اتوکشــی ســريع و دقیق انواع 
پارچه ها را فراهــم می آورد و بــه کاربر کمــک می کند تا 
به راحتی و بــا کمترين زحمت، لباس ها را اتــو کند. يکی از 
ويژگی های بارز ايــن محصول بدنه مقاوم و مســتحکم آن 
اســت. اتو پرس جانتک دارای يک صفحه نمايش ديجیتال 
اســت که به کاربر اجازه می دهد تا رونــد کار و تنظیمات را 
به راحتی مديريت کند. قــدرت پرس اين دســتگاه به ۵0 
کیلوگرم می رســد و با توان مصرفی موتــور برابر با 1۶00 
وات و خروجی بخــار 90 گرم در دقیقه، اتو کشــیدن حتی 
برای لباس های حجیم و چروک  به راحتی انجام می شــود. 
سیســتم بخاردهی از بــالای اين محصول باعث می شــود 
که بخار به طــور يکنواخت روی پارچه ها پخش شــود و اين 
 ويژگی بــه جلوگیری از آســیب به الیــاف پارچه ها کمک 

می کند.
قیمت:۱۴میلیونتومان

3000N 2     جانتک مدلSP 8000 3   دومنا مدل

    بلفاروپلاستیوکانتوپلاستی،از۲۰تا
۷۰میلیونتومان

جراحی بلفاروپلاســتی عمل زيبايی است که در 
آن پوست يا چربی اضافه پلک که باعث افتادگی و 
بد فرم شدن پلک شده را بر می دارند. اين جراحی 
نیازی به بیهوشــی ندارد به همیــن دلیل جزو 
جراحی های ساده و ســرپايی و ترمیمی حساب 
می شود. اين ترمیم شامل برداشتن پوست چربی 
و عضله اضافه است. زمان اين جراحی هم طولانی 
نیســت و ممکن اســت کمتر از دو ساعت طول 
بکشد. تا چند سال پیش بلفاروپلاستی را بیشتر 
زنان و مردان پا به سن گذاشــته انجام می دادند. 
چون به مــرور زمان پلــک بالا دچــار افتادگی 
می شود و ممکن اســت ديد را مختل کند. اما در 
يکی، دو سال گذشــته و به لطف حضور بلاگرها 
اين جراحی نه فقط برای رفــع افتادگی پلک که 
بلکه برای زيباترشدن چشــم ها و چشم روباهی 
شدن هم انجام می شود. البته جراحی های جديد 
فقط به برداشــتن چربی اضافــه و ترمیم عضله 
پلک خلاصه نمی شــود. چون بعضی هــا از پف 

پشت چشمشان راضی نیســتند و حتی ممکن 
است پف زير چشم هم آزارشــان بدهد. در حال 
حاضــر در کلینیک های زيبايــی، عمل جراحی 
بلفاروپلاســتی برای هر دو پلک بالا، هر دو پلک 
پايین يا در يــک عمل جراحی، بــرای هر چهار 
پلک انجام می شــود. جراحی هم طــوری انجام 
می شــود که اصلا جای بخیه ها مشخص نباشد. 
پزشــک از روی خط طبیعی پلک ها برش ايجاد 
می کنــد و چربی های زائــد و بافت های ماهیچه 
اضافی را بیرون می آورد و پــس از بیرون آوردن 
مواد اضافی، پزشــک جای برش را بخیه می زند و 
از آنجايی که بخیه روی خط طبیعی پلک است، 
پوست راحت تر ترمیم می شــود و به حالت قبلی 
خود برمی گردد. جراحی افتادگی پلک برای افراد 
بالای 18 ســال مجاز اســت، اما بیشتر پزشکان 
معتقدند تا وقتــی افتادگی پلک مشــکلی برای 
چشم ايجاد نمی کند، بهتر اســت اين جراحی را 
انجام ندهید. هزينه جراحی بلفاروپلاستی ساده 
يعنی برداشتن پف و افتادگی پلک بسته به اينکه 
زير نظر چه پزشــکی و در کــدام کلینیک انجام 

می شود، از ۲0میلیون تومان تا 70میلیون تومان 
اســت. البته اگر اين جراحی در بیمارستان انجام 
شود، هزينه آن بیشتر است. چون در بیمارستان 
اين جراحی با بیهوشــی انجام می شــود و هزينه 

اتاق عمل هم هست. 
ولی اگر کسی بخواهد کانتوپلاستی انجام بدهد، 
داستان کلا متفاوت می شود. شايد بلفاروپلاستی 
تا حدودی در گروه جراحی زيبايــی قرار نگیرد 
و اســم عمــل ترمیمــی را روی آن بگذارند، اما 
ســرتا پای کانتوپلاســتی داد می زنــد که يک 
جراحی زيبايی است. کانتوپلاســتی يا گربه ای 
يا روباهی کردن چشــم واقعا دســتکاری حالت 
طبیعی چشــم به حســاب می آيد. در اين روش 
پزشک جراح برای کســانی که فرم چشمشان را 
دوســت ندارند و می خواهند ، حالت چشمشان 
مثل روباه يا گربه باشــد، افتادگی گوشه بیرونی 
چشــم را از بین می برد. برای انجام اين جراحی، 
معمولا به بیهوشــی  نیاز اســت و به طور تزريق 
وريدی انجام می شــود. برای باز و بســته شدن 
چشــم تاندون کانتال جانبی حرکــت می کند. 

پزشــکان برای گربه ای يا روباهی کردن چشــم 
اين تاندون  را کوتاه و دوبــاره وصل می کنند. در 
انتهــای برش های ايجادشــده هــم، بخیه هايی 
زده می شــود. اين جراحی مثل بلفاروپلاســتی 
بین يک تا دو ساعت بیشــتر طول نمی کشد. اما 
هزينه اين جراحی هم درست مثل بلفاروپلاستی 
بســته به اينکه در کدام کلینیک يا بیمارستان و 
زير نظر چه پزشــکی انجام شــود، متفاوت است 
و اين طور که بررســی ها نشــان می دهد و بعد از 
برآيند گفت و گو با چند منشــی مرکز زيبايی، از 
30 میلیون تومان تا ۶0 میلیون تومان هزينه اين 

جراحی است.  

    برداشتنغبغباز۴۰میلیونتومانتا
۶۰میلیونتومان

همه غبغــب دارند، فقــط به خاطر يکســری از 
مســائل غبغب بعضی از افراد بیشــتر به چشــم 
می آيد. معمولا به دلیل عواملــی مثل  بالا رفتن 
ســن، کاهش يا افزايش وزن، عقب رفتگی چانه 
و گاهی دلايــل ژنتیکی غبغب شــل و آويزان يا 

پف دار می شــود. علم می گويد،  نور خورشــید و 
حتی آلودگی های محیطی هم مــی تواند باعث 
از دســت رفتن حالت ارتجاعی پوســت گردن و 
ايجاد غبغب شود. بعضی افراد هم مشکل ضعیف 
بودن ماهیچه دارند. يعنی ماهیچه پلاتیسما آنها 
که درســت زير گردن قرار دارد، ضعیف می شود. 
روش های زيادی برای برداشــتن غبغب هست، 
بیشــتر پزشــکان ســعی می کنند بدون اينکه 
کار به جراحی بکشد، مشــکل غبغب را برطرف 
کنند. مثلا هايفوتراپی يکی از آن روش هاســت. 
در روش هايفوتراپی ســلول های پوســت ناحیه 
گردن به واســطه امــواج فراصوت گــرم و جمع 
می شــوند و افتادگی پوســت از بین می رود. اين 
روش بــا تحريک پوســت باعث افزايــش تولید 
کلاژن خواهد شــد و در نتیجه پوست خاصیت 
ارتجاعی خــود را دوباره به دســت می آورد. يک 
روش ديگــر غیرتهاجمی به نــام مزوتراپی برای 
رفع غبغب وجود دارد. در اين روش  با اســتفاده 
از ســرنگ مخصوص دارو را به زير غبغب تزريق 
می کنند و بعد از گذشــت دو هفتــه بافت چربی 

شروع به آب شــدن می کند. در مزوتراپی حدود 
۶ ماه طول می کشد که ناحیه غبغب حالت عادی 
به خود بگیــرد. همچنین  تعــداد دفعات تزريق 
ممکن اســت در هر فردی با توجــه به وضعیت 
ناحیه غبغب متفاوت باشــد. رفع غبغب با نخ هم 
انجام می شود که در اين روش پزشک از نخ های 
مخصوص لیفتینگ استفاده می کند. با استفاده از 
اين نخ ها پوست به بالا کشیده می شود و شلی آن 
برطرف می شــود. نخ های لیفتینگ جذب شونده 
هســتند و بعد از گذشــت چند ماه بايد تمديد 
شوند. نخ های لیفیتنگ به نخ های کلاژن ساز هم  
معروف هستند که با کلاژن سازی باعث برطرف 
شــدن چین و چروک و افتادگی پوست زير چانه 
می شــوند. هزينه لیفت غبغب با نــخ بین پنج تا 
هفت میلیون تومان است. اگر اين روش ها جواب 
ندهند، پزشک جراح برداشــتن غبغب را توصیه 
می کند. چون زمانی که پوســت حالت طبیعی و 
ارتجاعی خود را از دســت داده باشد و برداشتن 
غبغب با روش های غیر جراحی ممکن نباشــد، 
بهترين راه جراحی اســت. در جراحی غبعب بعد 

از بیهوشی يا بی حســی موضعی، برش هايی در 
زير چانه يا در اطراف ناحیه گردن ايجاد می شود. 
در مرحله بعد پوست و چربی های اضافه برداشته 
می شود. گاهی اوقات به ترمیم عضلات پلاتیسما 
هم نیاز اســت. درافرادی که  پوست غبغب زياد 
باشــد و حالت ارتجاعی پوســت از بیــن رفته 
باشــد، پزشــک روش لیفت گردن را پیشنهاد 
می کند. اما اگر پوت حالت ارتجاعی خودش را از 
دست نداده باشد و شــل و آويزان نباشد، از روش 
لیپوساکشــن يا لیپوماتیک اســتفاده می شود. 
لیپوساکشن رايج ترين روشی است که پزشکان 
برای برداشتن بدون دردســر غبغب انتخاب می 
کنند. در اين روش پزشــک زير چانــه يک يا دو 
برش کوچک ايجاد می کند و بعد با اســتفاده از 
يک لوله باريک به نام کانولا چربی اين قســمت 
را بیرون مــی آورد. هزينه جراحی و ترمیم غبغب 
نیز بسته به کیلنیک و پزشکی که انجام می دهد 
از 40میلیون تومان تــا ۶0 میلیون تومان برآورد 

شده است. 

    لیفتشقیقهازســهمیلیونتومانتا
۵۰میلیونتومان

لیفت  شــقیقه يک روش کم تهاجمی  اســت که 
ماندگاری انواع مختلف آن می توانــد از ۶ تا 1۲ 
ماه و در برخی افراد تا ۲ ســال باشد. با بالا رفتن 
ســن ، چین و چروک شــقیقه و اطراف چشــم 
زياد می شــود. برای همین بعضی از افراد دلشان 
نمی خواهد ايــن مدل شــقیقه را در آينه ببیند. 
برای  لیفت شــقیقه چند روش غیــر جراحی و 
دو روش جراحی انجام می شــود. ايــن طور که 
پزشــکان جراح درباره لیفت شقیقه با روش های 
غیرجراحــی توضیح می دهند،  ايــن روش های 
غیرجراحی معمولا دائمی نیســت و پس از مدت 
مشخصی بايد دوباره ترمیم شود. اما نکته مثبت 
آن اين است که غیرتهاجمی است و دوره نقاهت 
بسیار کوتاهی دارد. لیفت  شــقیقه با نخ يکی از 
روش های غیر تهاجمی است. نحوه لیفت شقیقه 
با نخ به اين شکل است که لايه های زيرين پوست 
شقیقه توســط نخ مخصوص لیفتینگ کشیده و 
سفت می شــود. اين عمل حدود ۲ ساعت طول 
می کشــد و به دلیل بی حســی موضعــی دردی 
احســاس نمی کنید. هزينه لیفت شــقیقه با نخ، 
بســته به اينکه نزد چه پزشــکی انجام می دهید 
از ۲۵ میلیون تومان تا 3۵میلیون تومان اســت. 
لیفت شــقیقه با اولتراســوند يا هايفو هم  يکی 
ديگر از روش هــای کم تهاجمی اســت. در اين 
روش در اعماق پوســت گرما تولیــد می کنند  و 
در چند  جلسه پوست را سفت و لیفت می کنند. 
هايفوتراپی برای لیفت شقیقه کمی زمان بر است 

و حداقل بايد پنج تا شش جلسه اين کار را انجام 
بدهید تــا به نتیجــه دلخواه برســید. هزينه هر 
جلسه هايفو از 3 میلیون تومان تا چهار میلیون و 

۵00هزار تومان است.
لیفت شقیقه با روش  اندوســکوپیک با بیهوشی 
عمومی و اســتفاده از اندوســکوپ که از طريق 
برش هــای کوچک وارد پوســت می شــود نیز 
امکان پذير اســت.  در اين روش عضــلات ابرو و 
پیشانی را بالا  می برند و فیکس  می کنند. هزينه 
اين روش بســته بــه موقعیت مکانــی کلینیک 
زيبايی، تخصص پزشک و وضعیت پوست بین از 

30 تا ۵0 میلیون تومان است. 
لیفت شقیقه  با جراحی تمپروپلاستی هم انجام 
می شود که يک روش قطعی برای درمان چین و 
چروک و حذف پوســت اضافی ناحیه است. اين 
روش با بیهوشــی عمومی يا بی حســی موضعی 
انجام می شــود و نیاز به بخیه دارد. لیفت شقیقه  
با روش جراحی دائمی اســت و نیازی به تمديد 
ندارد. اما مهم ترين عیب اين روش اين اســت که 
دوره نقاهت طولانی دارد و بايد بین دو تا سه ماه 
صبر کنید تا بتوانید صورت خود را بدون کبودی 
و ورم در آينه تماشــا کنید.  هزينه اين روش هم 
به تخصص پزشــک، وضعیت افتادگی پوست و 
اينکه کلینیک کجای شهر اســت، بستگی دارد. 
اما اين طور که منشی يکی از مراکز زيبايی بالای 
شهر می گويد بین ۲۵میلیون تومان تا 30میلیون 

تومان خرج روی دستتان می گذارد.

    اتوپلاســتییااصلاحگــوش،از۲۰ 
میلیونتومانتا۳۰میلیونتومان

اتوپلاستی يا جراحی اصلاح گوش، برای نزديک 
کردن گوش های بیرون زده يا برجســته به ســر 
افراد يا کوچــک کردن گوش های بــزرگ انجام 
می شــود. برای بیشــتر افراد، گوش ها در زاويه  
بین ۲۵ تا 3۵ درجه از ســر قــرار گرفته اند. اگر 
زاويه  بین گوش و ســر از 3۵ درجــه بالاتر برود، 
گوش ها بیــرون زده به نظر می رســند. به همین 
دلیل خیلی از کســانی که به اين مشــکل دچار 
هستند، جراحی اتوپلاستی را انتخاب می کنند. 
در اين روش قســمت بیرونی غضــروف گوش را 
با بخیه به پوست سر می چســبانند و گوش ها از 
حالت نامیزانی بیرون می آينــد. هزينه جراحی 
اتوپلاســتی بســته به نوع بیهوشی)بی حسی يا 
بیهوشــی کامــل(، تخصص و دســتمزد جراح، 
پیچیدگی عمــل، محل جراحی)بیمارســتان يا 
کلینیک( و... هزينه جراحــی زيبايی گوش بین 
۲0 میلیون تا 30 میلیون تومان است. چون برای 
جراحی اتوپلاستی يا اصلاح گوش بايد آزمايش 

خون و نوار قلب هم  بگیريد .

دو تا چشم روباه داری!
درباره جراحی زیبایی بزرگ کردن چشم و برداشتن 

 غبغب و لیفت شقیقه که این روزها مد شده 
و هزینه هایی که روی دستتان می گذارند 
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افزایش قیمت لاستیک منتفی شد 
با توجه به مخالفت سازمان حمایت با افزایش قیمت لاستیک، انجمن صنفی تایر تاکید کرده که تا زمان 
جلب نظر سازمان مذکوراز اعمال قیمت های جدید خودداری می کند. هفته پیش انجمن صنفی صنعت 

تایر اعلام کرد که قیمت تایر بین 2۰ تا ۴5 درصد افزایش یافته است؛ با این حال سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با رد این افزایش قیمت، تاکید کرد که هرگونه درخواست افزایش 

قیمت تایر توسط این نهاد بدون بررسی مستندات خرید و مصرف مواد اولیه تولید تایر امکان پذیر 
نیست. حال در واکنش به این نامه سازمان حمایت، انجمن صنفی صنعت تایر در خصوص افزایش 

نرخ تایر ایرانی در اطلاعیه ای اعلام کرده است: از آنجا که حذف ارز نیمایی و به تبع آن افزایش 3۰ 
درصدی ارز مصرفی صنعت تایر افزایش قیمت محصولات تایری را اجتناب ناپذیر نموده ، هیات مدیره 

انجمن در تاریخ 2۴ آذرماه افزایش ناگزیر قیمت ها را مصوب کرد.



استارتاپ
 روزنامه صبح ايران  سال چهاردهم  شماره 3947  دوشنبه  3 دی  1403

نهادهای نظارتی خواستار ورود بانک مرکزی 
برای رگولاتوری طلای آ نلاین شدند

نهادهای نظارتی مانند قوه قضائیه و دادستانی خواستار ورود 
بانک مرکزی به حوزه رگولاتوری خريد و فروش طلای آنلاين 

شده اند.
معاون فناوری های نوين بانک مرکزی در گفت وگو با پیوست با 
اعلام اين خبر گفت: در حال  حاضر بحث رمزارزها و پلتفرم های 
طلا، به دلیل حجم بالای پرونده هايشان، يکی از مطالبات جدی 

قوه  قضائیه است.
نوش آفرين مومن واقفی در واکنش به اين گفته که تا کنون 

اتحاديه ها و وزارت صمت به صورت خاص مسئول رگولاتوری 
کسب و کارهای حوزه طلا بودند، گفت: مکاتبات متعددی در اين 
حوزه انجام شده است. در حال حاضر بالای ۶00 تا 700 پلتفرم 

فروش طلا وجود دارد که تعداد زيادی از آنها حتی اسم شان 
شناخته شده نیست. در اين شرايط بحث خالی فروشی بسیار 

جدی است. زمانی کسب وکارها کوچک اند به همین دلیل همه از 
دور نگاه می کنند تا ببینند فضا به چه سمتی می رود.

او ادامه داد: به نظر من عقب نشینی در خصوص اين موضوع 
بیش از حد بوده  است، به طوری که بسیاری از اين کسب وکارها 
توسعه پیدا کرده اند و درگاه های پرداخت بسیار زيادی دارند. با 
اين اوصاف بايد ديد آيا واقعاً اين حجم از طلا وجود دارد يا اينکه 

عملًا هوا خريدوفروش می شود؟ در حال حاضر با همکاری وزارت 
صمت اقداماتی در دست انجام است.

مومن واقفی با اشاره به اينکه برخی نهادها خواستار تنظیم گری و 
ورود بانک مرکزی به اين حوزه شده اند گفت: وضعیت به گونه ای 
است که بسیاری از نهادها می گويند کنترل از دست شان خارج 
شده و به خاطر اينکه توسعه نامعقول شکل گرفته است، بانک 

مرکزی بايد بررسی کند که آيا اين حجم از ذخاير طلا واقعاً وجود 
دارد يا خیر.

او اضافه کرد: صحبت از تنظیم گری به معنای آنچه در فضاهای 
ديگر رخ داده نیست و بیشتر منظور بر وجود يک چارچوب کلان 

برای نگهداری طلا و پاسخگويی در صورت بروز هرگونه اتفاق 
است. از سوی ديگر تنظیم گری تنها مختص بانک مرکزی نیست 
و ساير اصناف مربوطه مانند وزارت صمت نیز سر میز خواهند بود.

معاون فناوری های نوين بانک مرکزی در پاسخ به اين سوال 
که با توجه به مصوبه سال گذشته بانک مرکزی در مورد شعب 

ديجیتال بانک ها آيا رويکرد بانک مرکزی مقاومت در برابر 
نئوبانک هاست گفت: مقاومت در برابر بازيگران جديد در مقطعی 
مانع شکل گیری اسنپ، ديجی کالا، تارا و امثال آن نشد، با توجه 

به اينکه در بین مردم، به خاطر تجربه مشتری خوب، جايگاه 
دارند. بنابراين هر چقدر در ورود به اين فضا مقاومت نشان دهیم و 

ديرتر وارد آن شويم، چالش ها و صورت مسئله سخت تری را بايد 
حل کنیم.

او در واکنش به اين گفته که مصوبه سال گذشته بانک مرکزی 
موجب شد تا نئوبانک هايی که به نوعی فعالیت شان را آغاز کرده 

بودند به نوعی عقبگرد کنند و مدل سرويس دهی شان تحت شعاع 
بانک اصلی قرار گیرد، گفت: به نظر من اين انتقاد شما کاملًا 

بجاست و ما در اين زمینه عقبگرد داشته ايم، امیدواريم بتوانیم در 
اين مسیر مجدداً رو به جلو حرکت کنیم. )پیوست(

تم
یس

وس
اک

ســايت »راه پرداخت« ديروز میزگردی 
با عنوان »چالش های اکوسیستم فروش 
طلای آنلاين ايــران« با حضــور فربد 
امیرغیاثوند، مديرعامل زربد، محســن 
ابوالفتحی، مديرعامل طلاين و علیرضا 
عیوضی، مديرعامل گلديکا، سه پلتفرم 
طلای آنلاين برگــزار کرد تا چالش های 
اين اکوسیستم را بررســی کند. گزيده 
سخنان اين سه را درباره چالش های شان 
به ويــژه دو موضــوع خالی فروشــی و 

لجستیک تحويل طلا  را می خوانید: 
فربد امیرغیاثوند )زربد(: يکی از 
مهم ترين چالش ها در اين حوزه، مسئله 
اعتماد است. مردم و جامعه بايد اطمینان 
حاصل کنند که محصولاتی که خريد و 
فروش می شوند، واقعی و معتبر هستند. 
وزن و عیار محصولات صحیح باشد و از 
هرگونه تقلب و خالی فروشی جلوگیری 
شود. با توجه به اهمیت موضوع اعتماد، 
تصمیم گرفتیم تمرکز خود را روی ايجاد 
اين اعتمــاد بگذاريم و فعــلًا از ورود به 
خريد و فروش آنلاين طلا دوری کنیم. 
مجموعه توسن که نقطه شروع فعالیت ما 
است، در زمینه فناوری و خدمات فناوری 
فعالیت می کند. به همیــن دلیل، ما از 
فناوری استفاده کرده ايم تا زيرساخت ها 
و راهکارهايــی فراهم کنیــم که مردم 
بتوانند با اطمینان بیشــتری به خريد و 

فروش آنلاين طــلا بپردازند و خدمات 
بهتری دريافت کنند. هدف ما اين است 
که نگرانی هــای مردم را تــا حد امکان 

کاهش دهیم.
اقداماتی کــه انجام داده ايم اين اســت 
که طلاهای عرضه شــده کامــلًا واقعی 
و قابل اصالت ســنجی باشــند. علاوه بر 
اين، زيرساخت های نرم افزاری مختلفی 
مانند دستگاه های کارتخوان و خودپرداز 
فراهم کرده ايم که به بهبــود ارتباطات 
بین شرکت های فروش آنلاين طلا کمک 
می کند. ايــن زيرســاخت ها می توانند 
در آينده به ارائه خدمــات حواله طلا و 
بانکداری طلا نیز کمک کنند. همچنین، 
ما در حال فراهم کردن زيرساخت های 
بانکداری طلا از نظر فناوری هســتیم، 
همانطور که توسن در سال های گذشته 
در بانکداری ريالی اين کار را انجام داده 
و به بانک ها خدمات ارائه کرده اســت. 
هدف ما اين اســت که در بانکداری طلا 
نیز پیشرو باشیم و اين زيرساخت ها را به 
ديگران ارائه دهیم تا آن ها هم بتوانند اين 

فعالیت ها را انجام دهند.
محســن ابوالفتحــی )طلاین(: 
مهم ترين چالش را نمی توان صرفاً اعتماد 
نامید، بلکه اين مســئله به طور کلی به 
سوابق افراد و کسب وکارها برمی گردد که 
به مرور زمان به نقطه اعتماد می رسند. به 

عبــارت ديگــر، چالش اصلی بــرای ما 
اطمینان است. اعتماد در هر کسب وکاری 
با توجه به سوابق و نوع فعالیت آن کسب 
می شود، اما موضوع مهم تر اين است که 
مردم بايــد اطمینان حاصــل کنند که 
طلای فروخته شــده واقعاً وجود دارد و 
معامله به درســتی انجام می شــود. اين 
مســئله اهمیت زيادی پیدا می کند و به 
همین دلیل، رگولاتــوری هم بر همین 
موضوع تمرکز کرده است، چراکه ممکن 
است طلا به فروش نرســد و تنها پول ها 
جمع شــود. ما در تلاش هستیم که اين 
اطمینان را ايجاد کنیم و برای همین هم 
با نگهداری طلا در بانک  کارگشــايی، تا 

حد زيادی اين مشکل را حل کرده ايم.
در بازار طلا حجــم عظیمی از معاملات 
انجام می شود و طلاهايی که ما در حال 
معامله آن ها هستیم، تنها قطره ای از اين 
دريا هستند. اگر بخواهیم يک کار اجرايی 
مؤثر انجام دهیم، بهتر است از کف بازار 
شــروع کنیم نه از بــالا. از بالا هیچ وقت 
نمی توانیم به درستی به بازار وصل شويم، 
ولی کسب وکارهايی که از دل بازار بیرون 
آمده اند، بهتر توانسته اند ارتباط مؤثری 
با نهادهــای دولتــی و حاکمیتی برقرار 
کنند. با توجه به ضوابطــی که در حال 
حاضر اعمال می شــود، مانند نگهداری 
طلا در کارگشــايی يا نظارت های بالا، 

بازار نمی تواند به راحتی به سیستم های 
نظارتی وصل شود.

علیرضا عیوضی )گلدیکا(: مسئله 
ســوم که بايد به آن توجه شــود، بحث 
ارسال طلاست. چیزی که می تواند برای 
کاربران اعتماد ايجاد کند اين اســت که 
طلا در دست خودشان باشد. اگر طلا قرار 
باشد در بانک يا مکان های ديگر نگهداری 
شود، در واقع چه تفاوتی با بورس خواهد 
داشت؟ به همین دلیل ما تحويل رايگان 
طلا را برای کاربران خود در نظر گرفتیم 
و حتی مقادير زيادی طلا را مستقیماً به 
دست مشتريان رسانده ايم. اين موضوع 
برای کاربران بسیار مهم است که طلا را 
در دســتان خود داشــته باشــند، اما 
همانطور که می دانید، محدوديت هايی 

در اين زمینه وجود دارد.
يکی از چالش های اصلی، محدوديت های 
پســتی اســت که در حال حاضر وجود 
دارد و پســت از نظر زيرساختی توانايی 
انجام چنین حمــل و نقل هايی را ندارد. 
ما و بســیاری از ديگر فعالان اين حوزه 
ترجیح می دهیم طــلا را در محل خود 
مشــتريان تحويل دهیم. اين کار ممکن 
است هزينه ها را افزايش دهد يا مشکلاتی 
در مســیرهای پســتی پیش بیايد، اما 
مسئله اصلی اين است که مأمور پستی 
که وظیفه حمل طلا را بر عهده دارد بايد 

کاملًا مورد اعتماد باشــد. در بسیاری از 
موارد، فعالان اين حوزه ريسک اين کار 
را پذيرفته اند و فــرض کرده اند که هیچ 
اتفاقی نمی افتد، حتــی در بعضی موارد 

طلا با عنوان بدلیجات ارسال می شود.
امیرغیاثوند: در ادامه صحبت های 
عیوضی بايــد بگويم، علاوه بر مســائل 
مربوط به اعتماد و مأموران پست، يکی 
ديگر از مشــکلات جدی در ارسال طلا، 
ريســک توزيعی اســت. به عنوان مثال، 
ممکن اســت طلای يک نفــر به صورت 
جداگانه ارسال شود و در اين بین، طلای 
شخص ديگری به اشتباه ارسال شود. اين 
مشــکل زمانــی ايجــاد می شــود که 
محموله ها به صورت تک تک ارسال شوند. 
راه حل ديگری که به آن فکر کرديم اين 
اســت که محموله های تعداد زيادی از 
مشتريان را به يک نفر بدهیم، اما در اين 
صورت، اگر شــخصی يک ســیم کارت 
جعلی تهیه کند و با احراز هويت خودش 
يک ســفارش کوچک ثبت کند، مأمور 
ارسال را شناســايی کرده و حمله کند و 
تمام طلا را از او بگیرد. اين همان ريسک 
توزيعی است که وجود دارد و مسئله ای 
بســیار جدی اســت. راه حلی که به آن 
رسیديم اين است که تعداد نقاط تحويل 
را افزايش دهیم. به همین دلیل، پیشنهاد 
داده ايم که تعداد نقاط تحويل را به 130 

نقطه برسانیم و اين تعداد به طور مستمر 
در حال افزايش است.

عیوضی: ماشین حمل طلا هم )جزو 
پیشنهادها هست ولی( ريسک های خود 
را دارد بــرای مثال، اگــر حجم طلای 
موجود در اين ماشین ها زياد باشد، ممکن 
اســت افراد داخل ماشــین که مسئول 
تحويل طلا هســتند، تحــت تأثیر قرار 
بگیرند. همچنین اين خطر وجود دارد که 
افراد مســئول تحويل طلا را خريداری 
کنند و به اين ترتیــب روند تحويل دچار 

مشکل شود.
امیرغیاثوند: ما در پلتفرم خود طلای 
مردم را نگهــداری نمی کنیم. زمانی که 
قصد داريم طلا را به مردم تحويل دهیم، 
آن را به پلاک کارت هايی تبديل می کنیم 
که به شکل اســتاندارد در می آيد. اين 
پلاک ها پــس از تبديل بــه يک کارت 
اســتاندارد به مشــتری تحويــل داده 
می شــود. ايــن در حالی اســت که در 
روش های ديگر، زمانی که کسب وکار طلا 
را تحويل می دهد، مشتری ممکن است 
طلا را به مغازه دار تحويل دهد و در اين 
صورت احتمال دارد که مشکلاتی مانند 
نقص کالا يا ســوء نیت از سوی مشتری 
پیش آيد. در چنین شرايطی، کسب وکار 
چگونــه می تواند ثابت کنــد که طلای 

تقلبی به مشتری تحويل نداده است؟

بحرانی به نام تحویل طلای آنلاین
چالش های اکوسیستم فروش طلای آنلاین در ایران در گفت و گو با مدیران زربد، گلدیکا و طلاین

     ویژه

براساس اطلاعات منتشرشده شرکت تخفیفان در حال 
مذاکره با گــروه گلرنگ، يکــی از بزرگ ترين گروه های 
صنعتی و اقتصادی کشــور، بــرای فروش بخشــی از 
سهام خود اســت. تخفیفان، در ســال های اخیر با ارائه 
تخفیف های متنوع در حوزه کالا و خدمات، از رستوران ها 
و مراکز تفريحی تا خدمات پزشــکی و آرايشی، توانسته 
است جايگاه ويژه ای در بازار آنلاين ايران به دست آورد. 
اين پلتفرم پیش تــر با نت برگ، يکی ديگــر از بازيگران 
بزرگ اين حوزه، ادغام شده بود که اين ادغام به افزايش 

توان رقابتی و پوشش گسترده تر بازار انجامید.

فروشــگاه اينترنتی خانومی  که در حوزه لوازم آرايشی، 
بهداشتی و مراقبت از پوســت فعالیت می کند، پیش تر 
پیشنهاد خريد سهام تخفیفان را مطرح کرده بود. اما به 
نظر می رسد اين پیشنهاد نتوانسته انتظارات سهامداران 

تخفیفان را برآورده کند.
با توجه به روندهــای کنونی بازار، احتمــال می رود که 
اين همکاری منجر به گســترش خدمــات تخفیفان و 
افزايش سهم آن در بازار آنلاين شــود. هنوز هیچ يک از 
طرفین به طور رسمی نتیجه نهايی اين مذاکرات را اعلام 

نکرده اند. )پويا(

رئیــس صنــدوق نــوآوری و شــکوفايی از افزايــش 
دوبرابری تعداد بانــوان مديرعامل و رئیس هیات مديره 
در شــرکت های دانش بنیان در چند ســال اخیر خبر 
داد.»محمدصادق خیاطیان«، رئیس صندوق نوآوری و 
شکوفايی، گفت: »حضور و نقش آفرينی زنان به خصوص 
در حوزه علم و فناوری کشور بســیار قابل توجه است و 
30 درصد اعضای هیات علمی دانشگاه ها بانوان هستند. 
اين حضور و اثرگذاری در حــوزه دانش بنیانی نیز کاملًا 
مشــهود اســت.« رئیس صندوق نوآوری و شکوفايی با 
تأکید بر اثرگذاری بانوان در توسعه زيست بوم نوآوری و 

فناوری کشور، افزود: »درحال حاضر تعداد شرکت های 
دانش بنیان از مرز 10 هزار شــرکت عبور کرده اســت. 
دراين بین، نکته قابل توجه افزايش چشمگیر تعداد بانوان 
در جايگاه مديرعامل يا رئیس هیات مديره در شرکت های 
دانش بنیان اســت.« به گزارش روابط عمومی صندوق 
نوآوری و شــکوفايی، خیاطیان افزود: »آمارها نشــان 
می دهند تعداد بانوان مديرعامــل و رئیس هیات مديره 
شرکت های دانش بنیان از هزار و 9۲ نفر در سال 1400 
به ۲ هزار و ۲۵0 نفر تا پايان 9 ماهه سال 1403 رسیده 

است که رشدی دوبرابری را نشان می دهد.« )ديجیاتو(

مدیران عامل زن شرکت های دانش بنیان در سه سال دو برابر شده اندگلرنگ، تخفیفان را می خرد؟

ضريب ايمنی بالای انتقال گاز در شمالغرب كشور؛
تاكید مدير منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ايران بر لزوم مصرف بهینه انرژی

هفت صبح - ماهان فلاح: مدير منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ايران بر 
آمادگی کامل برای گذر موفق از فصل سرما و لزوم مصرف بهینه انرژی تاکید 
کرد. مهدی زارع، در ديدار با نماينده ولی فقیه در استان آذربايجان شرقی و 
امام جمعه تبريز، ضمن اشاره به اهمیت بخشی ضريب ايمنی بالای انتقال گاز 
در شمالغرب کشور اظهار کرد: با اقدامات انجام يافته شرايط برای انتقال پايدار 
گاز طبیعی و جلوگیری از افت فشار در ماه های سرد سال در منطقه فراهم شده 
و در تلاش هستیم از حداکثر ظرفیت ها برای عبور موفق از فصل سرما استفاده 
کنیم.زارع به همیاری و همدلی هموطنان در جهت حرکت به سمت زمستانی 
پايدار اشاره کرد و افزود: تمام اقدامات لازم و تعمیرات مورد نیاز خطوط لوله 
انتقال و تاسیسات تقويت فشار گاز در شمالغرب کشور برای آمادگی زمستانی 
انجام شده است. مدير منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ايران به اهمیت مصرف بهینه انرژی تاکید کرد و اظهار داشت: با کاهش يک درجه 
دمای اتاق و رعايت دماي رفاه می توانیم تا ۶ درصد در مصرف گاز صرفه جويی کنیم و اين اقدام ساده اما بسیار موثر، به پايداری شبکه 
انتقال گاز و جلوگیری از افت فشار گاز کمک شايانی خواهد کرد. وی در ادامه به تشريح مسیرهای انتقال گاز به استان آذربايجان 
شرقی پرداخت و تصريح کرد: در حال حاضر گاز از چهار مسیر مختلف به استان منتقل می شود. به گفته زارع، اين چهار مورد فعلا 
از مسیر زنجان و هشترود ۴ توربوکمپرسور، از مسیر اردبیل سراب ۴ توربوکمپرسور و از مسیر تکاب نیز يک توربوکمپرسور در حال 
فعالیت هستند. مدير منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ايران افزود: با توجه به اين ظرفیت ها و اقدامات انجام شده، اطمینان داريم بتوانیم 
در فصل زمستان نیز گاز مشترکین را به طور پايدار تأمین کنیم. زارع با بیان اينکه از حدود چهار هزار و ۲۰۰ کیلومتر خطوط لوله 
انتقال گاز بیشترين آن در استان آذربايجان شرقی است، ادامه داد: تعداد ۲۹۱ ايستگاه شیر بین راهی يا قطع کن اتوماتیک در سطح 
منطقه تعبیه شده است تا هنگام بروز احتمالي سانحه آتش سوزی در خطوط انتقال گاز که فشار آنها چهار تا پنج هزار برابر فشار گاز 
مصرفی مردم در خانه ها است، بتوان شرايط را مديريت کرد. زارع اضافه کرد: سیگنال باز و بسته اين شیرها نیز به ديسپچینگ ملی 
و شرکت ملی گاز منتقل می شود. نماينده ولي فقیه در استان آذربايجان شرقي و امام جمعه تبريز نیز در اين ديدار، صرفه جويی در 
مصرف گاز را تشکر عملی از مجاهدت کارکنان صنعت گاز دانست و با پیوستن به پويش کاهش دو درجه ای دمای اتاق، اسراف را به 
ضرر خود و ديگران اعلام کرد. حجت الاسلام والمسلمین احمد مطهری اصل به اهمیت انرژي گاز اشاره کرد و گفت: گاز يک نعمت 
خدادادی است که بايد قدر آن را بدانیم و با صرفه جويی در مصرف گاز، هم به اقتصاد کشور کمک می کنیم و هم به محیط زيست 
کمتر آسیب می رسانیم. وی  با تاکید بر اينکه دين مبین اسلام، ما را از اسراف منع کرده است، افزود: استفاده از منابع طبیعی برای 
همه انسان ها و همه نسل ها است بنابراين امروز با کنترل مصرف می توانیم مثل سال های گذشته با مشکلی در قطعی گاز نداشته 
باشیم، زيرا  اسراف هم به ضرر خود و هم به ضرر ديگران است. مطهری اصل با بیان اينکه نعمت گاز از سوی خدا به انسان عطا شده 
است، تصريح کرد: انسان اگر خودش بخواهد گاز طبیعی يا نفت تولید کند، امکان پذير نیست يا ابزارآلات و تجهیزات فوق پیشرفته 
نیاز دارد در حالی که خداوند متعال آن را به راحتی در دسترس انسان گذاشته است که شکرگذاری عملی به اين نعمت الهی، مصرف 
به موقع و به اندازه آن است. وی با تقدير از فعالیت همکاران منطقه ۸ عملیات انتقال گاز و شرکت هاي گاز استانی در پايداری شبکه 
انتقال گاز، بیان داشت: رهبر معظم انقلاب تاکید بر جلوگیری از اسراف دارند و رئیس جمهور نیز مردم را به شرکت در پويش ۲ درجه 
کمتر سفارش کرده است بنابراين از همه هم استانی ها انتظار داريم با پیوستن به اين پويش کمک شاياني به فرهنگ مديريت مصرف 

و حفظ فشار گاز کمک شايانی کنند.

مدير عامل شركت پالايش نفت امام خمینی )ره(شازند خبر داد:
طرح نوسازی واحد حمل و نقل در دستور كار شركت پالايش نفت امام خمینی )ره( شازند

اراک- فرناز امیدی:  مدير عامل شرکت پالايش نفت امام خمینی )ره(شازند 
گفت:طرح نوسازی حمل و نقل اين شرکت در دستور کار قرار دارد. مجید رجبی در 
آيین تجلیل از کارکنان واحد حمل و نقل شرکت پالايش نفت امام خمینی)ره( شازند 
با بیان اينکه واحد حمل و نقل پايه اصلی شرکت می باشد، افزود:۳۰ درصد خواسته ها 
در زمینه خريداری و تجهیزات ماشین الات در اين شرکت محقق شده و برای رسیدن 
به تامین صد درصدی نیازمند همت و تلاش همکاران هستیم. وی با تاکید بر انجام به 
موقع کارها، اظهار داشت: واحد حمل و نقل تجهیزات و ماشین آلات  را به موقع و در کمترين زمان ممکن به واحد ها تحويل دهد. 
مدير عامل شرکت پالايش نفت امام خمینی )ره(شازند تصريح کرد: هیچ شانی در شرکت وجود ندارد مگر شان کار و هر انسانی خوب و 
به موقع و دقیق کار خود را انجام دهد عزت آن شخص بالاتر است. رجبی با بیان اينکه کار انسان را به لحاظ روحی به آرامش می رساند 
،تصريح کرد:برای توسعه پالايشگاه نیاز به همکاری و همت همه بخش ها هستیم. وی با اشاره به اينکه در ارتباط با مزايای پرسنل از 
هیچ تلاشی فروگذار نمی باشیم ،ادامه داد:کار ستادی و فنی نیازمند فرايند زمان بندی شده دارد. معاون تولید شرکت پالايش نفت امام 
خمینی )ره(شازند نیز در اين آيین ضمن تقدير و تشکر از کارکنان  واحد حمل و نقل گفت :برنامه ريزی شرط لازم برای قرارگرفتن 
در مسیر توسعه است. غلامی با اشاره به کمبود نیرو ،حجم زياد کارها و عدم متناسب بودن تجهیزات در واحد حمل و نقل اظهار 
کرد:برنامه ريزی دقیق ، صرفه جويی و داشتن سرمايه انسانی پر نشاط، شاداب و  سالم  در پیشبرد اهداف نقش بی بديل و مهمی 
دارد. وی اظهار کرد:با واگذاری شرکت به بخش خصوصی،پايین آمدن سود پالايشگاه ها با تاثیر پذيری از قیمت جهانی نفت،حقوق و 
مزايای تمامی کارکنان تحت تاثیر اين شرايط قرار می گیرد . معاون تولید شرکت پالايش نفت امام خمینی )ره( شازند گفت:با همت 
و تلاش  کارکنان ،کاهش توقع در جهت  افزايش کارايی و بالابردن سود شرکت قدم های موثری در راستای توسعه اقتصادی  برمی 
داريم . غلامی تصريح کرد:در حوزه حمل و نقل با آماده سازی  دستور العمل های به موقع در راستای کاهش حوادث و ايمنی تلاش 
کنیم . وی با تاکید بر دستورالعمل های مدون گفت :با اجرای اين برنامه ها از وقوع حوادث ناگوار جلوگیری خواهیم کرد. غلامی با 
پرهیز از اشتباهات پرسنلی در امر حمل و نقل و کاهش سرعت اظهار کرد:با رعايت نکات ايمنی و کنترل سرعت مطمئنه اين امر را 

به يک فرهنگ عمومی در پالايشگاه تبديل کنیم .

با تخصیص ۸۰۰ میلیون دلار عملیاتی می شود؛
موافقت صندوق توسعه ملی برای ساخت نیروگاه خورشیدی

هفت صبح - ماهان فلاح: در يکصد و ششمین نشست شورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی استان آذربايجان شرقی اعلام شد صندوق توسعه 
حضور  با  نشست  اين  کرد.  موافقت  خورشیدی  نیروگاه  ساخت  برای  ملی 
بهرام سرمست؛ استاندار آذربايجان شرقی، يونس ژائله؛ رئیس اتاق تبريز، سید 
مصطفی سیدهاشمی؛ جانشین رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی، هیئت 
نمايندگان اتاق بازرگانی تبريز و جمعی از نمايندگان بخش دولتی و خصوصی 
با محوريت »ناترازی برق و چالش های پیش روی واحدهای تولیدی در اين 
زمینه« و »نحوه تخصیص منابع صندوق توسعه ملی برای پروژه های استانی 

بخش خصوصی و بررسی دلايل سهم اندک آذربايجان شرقی از منابع ارزی اين صندوق« در اتاق بازرگانی تبريز برگزار شد.
ناترازی انرژی چالش جدی صنایع

يونس ژائله؛ رئیس اتاق بازرگانی تبريز ناترازی انرژی را چالش جدی برای صنايع عنوان کرد و افزود: خسارت سنگینی از بابت 
اين امر به صنايع وارد می شود. وی ادامه داد: طی سال های قبل، ناترازی انرژی توسط بخش خصوصی پیش بینی شده و راهکارهای 
مناسبی از جمله توسعه نیروگاه های خورشیدی برای کاهش ناترازی مطرح شده است. رئیس اتاق تبريز ضمن انتقاد از تداوم روند 
ناترازی در کشور خاطرنشان کرد: راه درست، بهره گیری از انرژی پاک و خورشیدی است که چون نیازمند سرمايه گذاری سنگین 
است، بخش دولتی بايد در اين مسیر پیش قدم شود. در اين زمینه دولت می تواند با تسهیل در صدور مجوز احداث نیروگاه  خورشیدی، 
صدور مجوزهای محیط زيستی و تخصیص زمین و در اختیار قرار دادن زيرساخت های لازم، بخش خصوصی را به سرمايه گذاری در 
اين زمینه ترغیب کند، همانگونه که اکنون نیز افرادی از بخش خصوصی استان آماده سرمايه گذاری در حوزه انرژی پاک هستند، اما 

به دلیل وجود موانع، نمی توانند پا پیش بگذارند.
صنعت توان تعطیلی دو روزه را ندارد

يونس اکبرپور پايدار؛ رئیس کمیسیون صنايع و انرژی اتاق تبريز با تاکید بر اينکه صنايع تحمل تعطیلی دو روزه به دلیل نبود برق 
و گاز را ندارند، افزود: خسارت هر يک روز قطعی برق، معادل ۱۶.۵ درصد ارزش افزوده واحدهای تولیدی است. وی با بیان اين مطلب 
ادامه داد: خسارات ناشی از قطعی برق، باعث افزايش هزينه تولید شده و در نهايت اين هزينه از جیب مردم پرداخت می شود  و در نهايت 
به کوچک شدن صنايع می انجامد. پايدار گفت: علیرغم تعطیلی چند روزه واحدهای تولیدی، هزينه های جاری از قبیل حقوق هزينه های 
بیمه تامین اجتماعی کارگران، پرداخت سود تسهیلات بانکی و… پابرجا است. از سوی ديگر قطعی برق موجب خرابی دستگاه ها و 
ماشین آلات می شود و بار مالی مضاعفی به کارخانجات تحمیل می کند. وی فرسودگی صنايع را يکی از دلايل افزايش مصرف سوخت در 

کشور دانست. پايدار بر لزوم فرهنگسازی در راستای کاهش مصرف سوخت در منازل و واحدهای مسکونی تاکید کرد. 
سهم ناچیز آذربایجان شرقی از تسهیلات صندوق توسعه ملی

يونس ژائله؛ رئیس اتاق بازرگانی تبريز همچنین با انتقاد از سهم ناچیز آذربايجان شرقی از تسهیلات صندوق توسعه ملی گفت: 
سهم استان از تسهیلات صندوق توسعه ملی ۲۵ صدم درصد است. همچنین آذربايجان شرقی با دريافت ۷۰۰ هزار دلار از منابع ارزی 
در رتبه های پايین از نظر دريافت منابع قرار دارد. وی با بیان اينکه آذربايجان شرقی دارای ۴ هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی بوده و ۷ درصد 
از ارزش افزوده کشور را در اختیار دارد، با اين حال در بحث استفاده از منابع ملی، دچار عقب افتادگی جدی است. ژائله گفت: در حال 
حاضر ۹۵ مگاپروژه با هزينه ای بالغ بر ۴۱۰ همت در استان در حال اجرا است که بخشی از اين پروژه ها پیشرفت ۶۰ درصدی دارند 

که با تخصیص يک میلیارد دلار، می توان تعدادی از اين پروژه ها را سال بعد به مرحله بهره برداری رساند.
سختگیری بانک ها در پرداخت تسهیلات

رضا جعفری؛ عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تبريز ضمن تأکید بر همکاری بخش خصوصی با وزارت نیرو در مديريت مصرف 
انرژی، خواستار تضمین خريد برق مازاد توسط وزارت نیرو به قیمت دلاری از تولیدکنندگان برق توسط بخش خصوصی شد. وی 
با اشاره به سختگیری بانک ها در پرداخت تسهیلات برای احداث نیروگاه های خورشیدی گفت: در اين زمینه لازم است، تسهیلگری 
صورت بگیرد. جعفری، انجام طرح های مشترک بین واحدهای تولیدی در زمینه احداث نیروگاه های خورشیدی را گامی موثر در 

عملیاتی کردن و توسعه اين نیروگاه ها دانست.

» طوبی احمدی لشکام « عضو هیئت مديره هلدينگ آرش :
نقش بانوان و مادران در حوزه فرهنگی بسیار برجسته و موثر است

رشت - زهرا رضازاده :  به همت هلدينگ آرش منطقه آزاد انزلی بانوان شاغل 
در شهرداری رشت  در آستانه ولادت با سعادت حضرت فاطمه زهرا )س( و روز زن، 
تجلیل شدند.  يک عضو هیئت مديره هلدينگ آرش ، که خود يکی از بانوان خیر و 
پرتلاش وتوانمند اين استان می باشد وکارهای ارزشمند بسیاری از خود به جا گذاشته، 
با تبريک ولادت حضرت فاطمه زهرا )س( در جمع خبرنگاران اظهار داشت:سخاوت، 
شجاعت، بخشش، نرم خويی، سعه صدر، صبر و بردباری، خويشتنداری و نظاير آن بخشی 
از شخصیت ممتاز حضرت فاطمه )س( به شمار می رود،ونقش بانوان به ويژه مادران در حوزه فرهنگی بسیار برجسته و موثر است.  
طوبی احمدی لشکام « به جايگاه و نقش زن در جامعه و خانواده اشاره کرد و گفت: بانوان شاغل در اين شهرداری بايد با مطالعه 
زوايايی مختلف اخلاقی، شخصیتی، رفتاری و زندگی بزرگ بانوی اسلام از ايشان الگو و تاثیر بگیرند. وی افزود:اهمیت مقام والای 
حضرت فاطمه )س( سبب شد تا سالروز تولد اين بانوی بزرگ به منظور ارج نهادن به تلاش های بانوان اين مرزوبوم که همواره در 
مسیر رشد و پرورش فرزندان و اعتلای اهداف جامعه کوشیده اند، به عنوان روز »زن و مادر« نامگذاری شود،ايشان همچنین همسری 
نمونه برای حضرت علی )ع( و مادری مهربان برای فرزندان خويش بودند و آنان را به گونه ای پرورش دادند که هر کدام با ايفای نقش 
بی نظیر خود، درس عزت، سربلندی، جهاد، مبارزه، ايثار، گذشت و نظاير آن را از خود به يادگار گذاشتند و برای مسلمانان اسوه و 
الگويی برجسته شدند.  عضو هیئت مديره هلدينگ آرش افزود: زن و مادر حقوق و تکالیفی دارند که بانوان بايد حقوق و تکالیف خود 

را به خوبی بشناسند و به آن پايبند باشند.

انجام بیش از ۴۰۰۰ پايش مصرف گاز از مراكز دولتی و عمومی استان چهارمحال و بختیاری
شهرکرد - محمود مولوی:  همزمان با فرارسیدن ايام سرد سال و لزوم صرفه جويی 
مشترکین در مصرف گاز طبیعی، شرکت گاز استان چهار محال و بختیاری از نیمه آبان 
اقدام به پايش مصرف تمامی سازمان ها، ادارات و مراکز دولتی و عمومی، مساجد، حسینیه ها 
 و مدارس استان کرده که در اين ارتباط بیش از ۴۰۰۰ مورد پايش انجام شده است. 
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ايران، جهانبخش سلیمیان مديرعامل شرکت گاز 
استان چهارمحال و بختیاری ضمن بیان مطلب فوق، اظهار کرد: طرح مذکور در راستای 
اجرايی کردن بخش نامه وزارت نفت و دستورالعمل ابلاغی از شرکت ملی گاز ايران صورت پذيرفت.وی با اشاره به اهمیت رعايت دمای 
۱۸ درجه در فضاهای داخلی و عمومی، افزود: تیم های کارشناسی اين شرکت به صورت دوره ای بر رعايت اين استاندارد نظارت دارند. 
سلیمیان با بیان اين که در صورت عدم رعايت دستورالعمل ها، اخطاريه هايی به مراکز مربوطه صادر خواهد شد، تصريح کرد: در صورت 
مشاهده و رعايت نکردن موارد مندرج در بخش نامه، اخطاريه برای اماکن زير پوشش صادر خواهد شد که بر اين اساس، تاکنون به 
۱۵۴سازمان يا اداره اخطار قطع به منظور کاهش مصرف و تنظیم دمای رفاه در ساختمان داده شده است.وی در پايان از تمامی ادارات، 
سازمان ها و ساير مراکز دولتی و عمومی خواست تا با روشن کردن وسايل گرمايشی يک ساعت قبل از آغاز کار و خاموش کردن آنها 
يک ساعت قبل از پايان کار، خاموش کردن وسايل گرمايشی در روزهای تعطیل برای ساختمان هايی که سیستم حرارت مرکزی 
ندارند و همچنین انجام معاينه فنی، تعمیر وسايل گرمايشی و ديگر اقدامات لازم به منظور افزايش بازدهی وسايل گازسوز نظیر نصب 

سامانه پايش هوشمند موتورخانه ها نسبت به صرفه جويی در مصرف گاز اهتمام ورزند
 

در شركت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان و به مناسبت روز ملی حمل و نقل انجام شد؛
تجلیل از نقش اداره ترابری در پشتیبانی از تولید و ارايه خدمات

اهواز - سید رحمان محمدی:  جمعی از مديران شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مسجدسلیمان با حضور در اداره ترابری روز ملی حمل و نقل را به 
مجموعه کارکنان اين اداره تبريک گفتند. در اين آيین که مديران امور مالی، 
منابع انسانی و خدمات به نیابت از مديرعامل و اعضای هیأت مديره حضور 
يافتند مجید کرمعلیان طی سخنانی از نقش آفرينی همکاران پرتلاش اداره 
ترابری در تولید حداکثری و همچنین ارايه خدمات عام المنفعه به شهروندان و 
همجواران تأسیسات صنعت نفت تقدير و تشکر نمود. رضا ورناصری مديرمنابع 
انسانی نیز طی سخنانی اظهار داشت: در تمامی امورات سازمان از تولید و 
عملیات تا تدارکات و امورات اداری، نقش همکاران ترابری نقشی پررنگ و اثرگذار است . غلامعلی حیدری مدير خدمات نیز نقش اداره 
ترابری را همانند نقش سنگرسازان بی سنگر در ايجاد خاکريز میدان نبرد توصیف کرد و گفت: همکاران پرتلاش بنده در اداره ترابری 
علیرغم محدوديت های بسیار، همواره در انجام تولید نفت و گاز و همچنین ارايه خدمات عام المنفعه پیشرو هستند. عبدالعظیم احمد 
فخرالدين ريیس اداره ترابری نیز طی سخنانی با تشکر از حضور مديران جهت ابلاغ سلام و تقدير مديرعامل و هیأت مديره اظهار 
داشت: ناوگان اين اداره خصوصاً ناوگان خودروهای سبک دچار فرسودگی است و نیازمند اصلاح و بازآرايی است. وی افزود: در بحث 
نیروی انسانی نیز به شدت در مضیقه هستیم و کارهای محوله به سختی و صعوبت در حال انجام است علیرغم همه اين کاستی ها، 
اين اداره چه در بحث پشتیبانی از تولید و چه در بحث ارايه خدمات عام المنفعه نظیر پشتیبانی از برگزاری انتخابات و ياری رسانی در 

حوادث قهری، همواره با جديت حضور يافته و ايفای نقش نموده است.

كنترل مصرف سوخت با استفاده از سامانه ردياب تراكتور
بخش  تخصیصی  سوخت  میزان  بر  نظارت  هدف  با  افضلیان:   زهرا  یزد-  
کشاورزی، نصب سامانه ردياب مکانی بر روی تراکتورهای فعال برای نخستین بار در 
شهرستان خاتم اجرا شد. مدير جهاد کشاورزی شهرستان خاتم با اشاره به فعالیت بالغ 
بر يک هزار دستگاه تراکتور در بخش کشاورزی خاتم، اظهار داشت: با نصب سامانه 
ردياب تراکتور، میزان کارکرد تراکتورها بر اساس دستگاه های موقعیت ياب مشخص 
و میزان سوخت تخصیصی به تراکتور بر اساس پیمايش محاسبه خواهد شد. حسین 
حیدری با بیان اينکه سالانه بیش از سه میلیون  لیتر نفت گاز )گازوئیل( در بخش کشاورزی اين شهرستان توزيع می شود، تصريح 
کرد:  نحوه تخصیص سوخت به ناوگان بخش کشاورزی بر اساس میزان قدرت دستگاه و به صورت مساوی است در صورتی که 
برخی تراکتورها کارکرد بیشتری دارند ولی با نصب دستگاه رديابی میزان کارکرد بر اساس دستگاه های موقعیت ياب محاسبه می 
شود    شهرستان خاتم در فاصله ۲۴۰ کیلومتری جنوب يزد واقع شده  و از ۳۴ هزار هکتار اراضی قابل کشت، سهم محصولات 
زراعی ۹۱۸۱ هکتار با تولید ۹۴۶۰۷ تن، سهم محصولات گلخانه ای ۶۵ هکتار با تولید ۱۳۰۰۰ تن و سهم محصولات باغی ۱۷۰۴۵ 
هکتار با تولید ۳۷۹۸۹ تن می باشد که به سهم خود نقش بسزايی در تامین امنیت غذايی، اشتغال و کاهش مشکلات اقتصادی 

اجتماعی ايفاد نموده است.

اجراي طرح ضربتي برخورد با سارقان و مالخران در گنبدكاووس
گرگان-فیروزه سادات یعقوبی: سرهنگ ستاد"نادعلي صادقي" در تکمیل اين خبر اظهار داشت: طرح ارتقاء امنیت اجتماعي 
با هدف برخورد با سارقان و مالخران به مدت ۴۸ ساعت در شهرستان گنبدکاووس به مرحله اجرا درآمد.وي با اشاره به اينکه، اين 
طرح در قالب چند تیم عملیاتي در نقاط مختلف شهرستان اجرايي شد، ادامه داد: ماموران کلانتري ۱۲ طالقاني موفق شدند ۴ 
سارق سابقه دار را شناسايي و دستگیر کنند.سرهنگ صادقي از کشف مقادير زيادي اموال مسرقه از مخفیگاه متهمان خبر داد و 
گفت: با هماهنگي قضايي، اموال تحويل مالباختگان شد.فرمانده انتظامي گنبدکاووس خاطرنشان کرد: اجراي طرح هاي ارتقاء امنیت 
اجتماعي به صورت مستمر ادامه خواهد داشت و شهروندان مي توانند هرگونه اخبار و اطلاعات خود را از طريق مرکز فوريت هاي 

پلیسي ۱۱۰ اعلام کنند.
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یکی از ایراداتی که به ویژه برنامه یلدای 
شبکه سه گرفته شد، غلظت غم و اشک 
آن بود. ایمان قیاســی مجری »یلدای 
مادرانه« اشــک ریخــت. ژیلا صادقی 
موقع تماس تلفنی با مــادر گریه کرد. 
ســازندگان برنامه با پخش آواز مرحوم 
مهرداد میناوند اشک مادر او را درآوردند. 
ویدئوی جواد خیابانی کنار پدر و مادر 
فقیــد او پخش شــد و دگرگونی حال 
این گزارشگر را به همراه داشت. وحید 
شمسایی نیز جزو اشک ریزان برنامه بود. 
ایمان قیاسی در پاسخ به انتقادات گفت 
تعمدی در کار نبوده و صرفا او و مهمانان 
احساساتی شــده اند. این قبول، اما چه 
اصراری به پخش صدای زنده یاد میناوند 

و تصاویر والدین خیابانی بود؟

بنا بر اعلام شبکه نســیم، برنامه »هزار و 
یک« با اجرای محســن کیایی و حضور 
جناب خان با صداپیشگی محمد بحرانی 
به عنوان یک برنامه شبانه کمدی و طنز 
به زودی از شــبکه نســیم به روی آنتن 
خواهد رفت. سوال مهم این است که آیا 
کیایی در یک تجربه تازه می تواند همراهی 
خوب برای جناب خان باشد؟ آن هم وقتی 
می دانیم جناب خان بــا رامبد جوان در 
»خندوانه« به شهرت رسید و همکاری 
این عروســک با پژمان بازغی نتیجه ای 
درخور نداشت. محسن کیایی بازیگری 
است که اجرا را با برنامه »صداتو« فیلیمو 
تجربه کرد. در این مسابقه محمد بحرانی 
یکی از یاوران برای شرکت کنندگان بود.

پاسخ روز     ماجرای اشک یلدا

چالش روز    محسن موفق می شود؟

شبكه سه
مهیار عیار/ 20:30

فوتبال برتر/ 22:30 
آنتن

فیورنتینا – اودینزه/ 21
بنفیکا – استوریل/22:15

شبکه ورزش
قرعه کشی جام حذفی/ 14 

اینتر – کومو /23:15
آث میلان – کالیاری / 23:30

شبکه آی فیلم
مسافران/ 19

آقای قاضی/ 20
زیرخاکی 2 / 21

د يد ني ها ي امروز

آداب اجرای برنامه صبحگاهی تلویزیونی در گفتگوی هفت صبح با وحید رونقی مجری برنامه »صبحانه ایرانی« . او 
در این مصاحبه از تجربیات خود، شیوه همکاری با مجید یحیایی، المیرا شریفی مقدم و چند موضوع دیگر می گوید

تلاش مان تزریق حال خوب است

واقعا کار ســختی اســت؛ مثلا گاهی شــوخی می کنیم، پیام می گیریم که این 
مسخره بازی ها چیست؟؛ کمی جدی می شویم واکنش می گیریم که چقدر برنامه 
را خشک کرده اید؟ هدف اولیه ما ســاخت یک مجله دیداری صبحگاهی و مفرح 
است، در عین حال که سرگرمی، آموزش و سایر مسائل را در کنار هم داریم. و البته 
برای این موضوع هیچ وقت نخواســتیم   کاری کنیم کــه در فضای مجازی به هر 
قیمتی دیده شویم. اگرچه بخشــی از دیده شدن ما مرتبط با فضای مجازی است 

و این انکار ناپذیر است. 
 فضای مجازی در کار شما تا چه اندازه مفید و تا چه اندازه مضر است؟

اگر آدم ها مطلبی را دوست داشته باشــند و آن را به اشتراک بگذارند بسیار خوب 
است و ما خوشحال می شویم که مردم آنقدر آن قسمت را دوست داشته اند که با 
دیگران سهیم شده اند. اما جاهایی که به نیت تخریب، این اشتراک گذاری صورت 
می گیرد برایم ناخوشایند است. مثلا گاهی اوقات در مورد تیم های فوتبال حرفی 
را زده ایم و واقعا منظوری نداشتیم اما توسط هواداران آن تیم برداشت دیگری شده 

و واکنش هایی را در پی داشته که درست نبوده است.
 شما نوعی از محافظه کاری دارید و در همان مثال فوتبال هرگز تعصبی 
از خود نشان نداده اید؛ موضوعی که در مورد مجید یحیایی صدق نمی کند. 

کل کل ها را از قبل با هم هماهنگ می کنید؟
هیچ هماهنگی   از قبل وجود ندارد. اگر جانبــداری نمی کنم چون واقعا فوتبالی 
نیســتم و اطرافیانم این را می دانند. حضورم در بخش ورزشی برنامه صرفا برای 
جذابیت بخشیدن به این قسمت و خارج کردن آن از خبرخوانی صرف است و اسم 
این محافظه کاری نیست. چون زمانی که در مورد موضوعی مانند فوتبال صحبت 
می کنیم باید دانشی در این باب داشته باشیم و دســت کم پیگیر آن باشیم.  من 
پیگیر نیستم و اظهار نظر تخصصی ام در این زمینه کاملا اشتباه است و ابایی ندارم 

از اینکه بگویم چیزی را نمی دانم.
 پس بده بستانی که با مجید یحیایی دارید، با تمرین قبلی نیست؟

به هیچ وجه. ما همه چیزمان در لحظه و همان »آن« است که در لحظه رخ می دهد. 
شوخی هماهنگ شــده و بخش مجزایی که برایش تمرین کرده باشیم، نداریم. 
زمانی مهمان گریمور داشــتیم و من سبیل گذاشــته بودم و خانم شریفی مقدم 
در لحظه غافلگیر شد، خندید و واکنش نشــان داد. بسیاری تصور کرده بودند که 
این هماهنگ شده اســت. در حالی که این تصمیم آنی من، گریمور و تیم تهیه و 

سردبیری برنامه بود. 
 برخی کارها به دیدن شدن در فضای مجازی یاری بیشتری می رساند 
مثل همین سبیل گذاشتن شما؛ صادقانه چقدر این رفتارها برای دیده شدن 

است؟
ویژگی ذاتی مجری گری، دیده شدن اســت. اما آنچه در »صبحانه ایرانی« انجام 
می دهم برای دیده شدن در فضای مجازی نیست. دوست دارم خود برنامه در آن 
لحظه دیده شود. بعد از آن شخصا برایم اهمیتی ندارد که چه اندازه در سایر فضاها 
منتشر شود. اما فراموش نکنیم منِ مجری باید دیده شوم تا برنامه دیده شود. این 

فهمی از برنامه سازی است. 
 بعضا مجریان می خواهند برند خودشان را بسازند چون برنامه بالاخره 

تمام می شود. نظر شما چیست؟
برنامه و مجری لازم و ملزوم یکدیگرند. برنامه باید با مجری دیده شود و مجری باید 
معرف برنامه باشد. وابستگی این سال های برخی مجریان به فضای مجازی می تواند 
آسیب زا باشــد. برنامه های شاخص ســال های پیش بدون فضای مجازی در دل 
مردم جا باز می کردند. »مردم ایران سلام« یک برنامه صبحگاهی و محبوب دیگر 
تلویزیون پیش از این بود که هیچ قسمت وایرال شده ای در فضای مجازی ندارد. 
ولی همچنان در ذهن آدم ها مانده اســت. آن برنامه ماندگاری اش را از کیفیتش 
گرفت. در عین حال که مجریان و کارشناسان ارزشــمندی را معرفی کرد که هر 

کدام برای خود برندی هستند.
 این در ذهن آدم ها ماندن چگونه قابل تحقق است؟

قسمت غم انگیز ماجرا اینجاست که مخاطب تلویزیون غالبا فراموشکار است. اما 

اگر نام مجری و برنامه به هم گره خورده باشد احتمال این فراموشی کمتر است. از 
منظر تخصصی ارتباط ماندگاری بین برنامه و مجری آن وجود دارد. »خندوانه« 
بدون رامبد جوان، »دو قدم مانده به صبح« بدون محمد صالح علا، »مسابقه هفته« 
بدون منوچهر نوذری و... قابل تصور نیستند. متعاقبا دوست دارم »صبحانه ایرانی« 

بدون من، خانم شریفی مقدم و آقای یحیایی قابل تصور نباشد.
 خیلی ها وارد کار اجرا شدند و به هرشکلی حذف شدند. برخی هم بود  
و نبودشــان فرقی ندارد. ویژگی اثرگذاری و دیده شدن برای یک مجری 

چیست؟
در یک جمله مجری باید »آن« اجرا داشته باشد. باید بتواند حس خوبی در مخاطب 
ایجاد کند. شــاید اگر به شــما بگویند از میان این همه مجری، مجریان شاخص 
تلویزیون را نام ببرید، تعداد زیادی نشوند. نه اینکه دیگران بی استعداد هستند و 
نمی توانند، ولی او یک چیز متفاوت را ارائه می دهد. و حسی را منتقل می کند که 

مخاطب در همان لحظه دارد.
 »آن« اجرا داشــتن که چند بار اشــاره کردید را بــا مصداق توضیح 

می دهید؟
بگذارید از برنامه خودمان مثال بزنم. خانمی به »صبحانه ایرانی« آمد که از حیوانات 
نگهداری می کرد و در آن لحظه ماری را با خودش آورده بود. طبعا مار برای خیلی ها 
ترسناک یا چندش آور است. ما می توانستیم در واکنش به حضور مار، آنجا بایستیم 
و بترسیم. یا می توانســتیم کاری را که احتمالا مخاطب خودش انجام نمی داد را 
انجام دهیم.  ما دومی را ترجیح دادیم. من از مار به شدت می ترسم. با اینکه آن را 
یک بار بغل کرده ام  اما اگر دوباره این شرایط فراهم شود نمی توانم به مار دست بزنم. 
در واقع سعی می کنم با لحظه همراه شوم  و با وجود ترس، این کار را به نمایندگی 

از مخاطبم انجام دهم. 
 چطور می شود هم با لحظه همراه شد و هم نقش بازی نکرد و به دام تصنع 

نیفتاد؟
اینکه رفتار تصنعی نباشد، مستلزم این اســت که خودم در آن فضا زیست کنم. 
اگرچه آن چیزی که شما از من می بینید همه من نیست، اما نسخه ای از خود من 
است. مخاطب حتی با خرده هوشی اجتماعی رفتار تصنعی را تشخیص می دهد 
و اگر الکی و تصنعی کاری را انجام بدهم، می فهمد و تضاد رفتار من برایش آشکار 

می شود.
 سواد مجری مهم است و برنامه های مجله محور بودن مهم تر. مجری باید 

چه اندازه برای مطالعه عمیق و نه اطلاعات سطحی زمان بگذارد؟
مطالعه فقط کتاب خواندن نیست. هرچند کتاب هم بسیار مهم است. یادگیری باید 
در وجود آدم باشد تا دانشش را کامل کند و در مواقع لزوم از آن استفاده کند. کتاب، 
مجله، روزنامه، برنامه های رادیویی و تلویزیونی و فضای مجازی هر کدام فضاهای 
مطالعه امروزی هستند. دانستن دغدغه های روز مردم هم خود نوعی مطالعه مهم 
است. مطالعه ای که مجری باید از جامعه اش داشته باشد. قرار هم نیست همه چیز 

را بدانم. اگر اینگونه بود نیازی به دعوت کارشناسان مختلف در برنامه نبود.
 شما در اتاق فکر »صبحانه ایرانی« مشارکت دارید؟

اساس برنامه حاصل اتاق فکر تیم سردبیری و تهیه برنامه است. اما گاهی به فراخور 
موضوع از ما هم نظر می گیرند. یا اگر برای برنامه ایده ای داشــته باشــیم، بسیار 
پذیرا هســتند. همه ما برنامه را ســرمایه خود می دانیم. پس برای ارتقای آن هر 

کاری می کنیم.
 سال پیش »سینما ملت« را همزمان با جشنواره فیلم فجر اجرا کردید. 

چرا این همکاری قطع شد؟ علایق سینمایی تان چه شده است؟
علایق سینمایی ام سرجای خودش است. همچنان یکشنبه شب ها برنامه »سینما 
زاویه« در رادیو گفتگو را دارم. دوستان در برنامه »سینما ملت« لطف داشتند و بعد 
از جشنواره پیشنهاد اجرای هفتگی آن را هم دادند. اما چون در حال حاضر مجری 
شبکه دو هستم، امکان حضور در شبکه دیگر را ندارم. همچنان علاقه سینمایی و 
مطالعه در این زمینه برای من پابرجاست و اگر زمانی برنامه ای در شبکه دو در این 

زمینه باشد، بسیار خوشحال می شوم که اجرا کنم. 
 دوســت ندارید در کنار »صبحانه ایرانی« یک برنامه سینمایی اجرا 

کنید؟
من مجری ام و کارم اجراســت. اما قبــول کنیم مخاطب تلویزیــون امروز از من 
نمی پذیرد که من هم یک برنامه خیلی جدی سینمایی را اجرا کنم و هم صبح ها 
با کارشناســان حوزه های متعدد و متنوع گفتگو و گاهی شوخی کنم؛ این را خود 
سینمایی ها هم نمی پســندند. بنابراین شــاید باید بماند برای وقتی که قدری از 

اجرای »صبحانه ایرانی« فاصله گرفته باشم.

ســارا بقایی| در اهمیت باکــس صبحگاهی تلویزیون هیچگونه شــک 
و شــبهه ای وجود ندارد. در این بازه زمانی، مخاطبان آمــاده آغاز روز 
می شوند و طبعا نیازمند محرکی قوی هستند. سال هاست در سراسر دنیا 
برنامه ســازان تلاش می کنند تا با تولید محصولاتی جذاب و سرشــار از 
انرژی، روز مردم را بسازند. تلویزیون ما نیز همین هدف را دنبال می کند 
که البته خیلی از برنامه ها موفق نیستند. »صبحانه ایرانی« با اجرای وحید 
رونقی، مجید یحیایی و المیرا شریفی مقدم اما از پس ماموریت بر می آید و 
بی راه نیست اگر آن را بهترین برنامه صبح کنونی بدانیم. درباره این برنامه 
با وحید رونقی گفتگو کرده ایم. او سابقه زیادی در اجرا و گویندگی دارد 
و در »صبحانه ایرانی« تجربه ای تازه به کارنامه اش افزوده. ترکیب رونقی 

و دو   مجری دیگر مهم ترین برگ برنده این برنامه است. 

 چه شد که مجری برنامه »صبحانه ایرانی« شدید؟
شبکه دو در سال 1401 درصدد ساخت یک برنامه صبحگاهی جدید بود که حال 
و هوای متفاوتی فارغ از دیگر برنامه های سابق داشته باشد. همکاری مختصری 
در برنامه »در انتهای الوند« با شبکه دو داشتم. به تدریج با تیم به زبان مشترک 
رسیدیم. برنامه نیاز به ترکیبی از مجریان مختلف با توانایی در حوزه های متنوع 
داشت که من و خانم المیرا شریفی مقدم مجریان اصلی شدیم و بقیه هم در کنار 
ما حضور داشتند و اجرای سایر بخش ها را به عهده گرفتند. بر این اساس از آبان 

سال 1401 شروع کردیم و به خواست خدا تا کنون هم ادامه داده ایم.
 چه چیزی شما را در این برنامه نگه داشته است؟

تیم. واقعیت این است که جذابیت برنامه »صبحانه ایرانی« برای من تیم و ترکیبی 
است که آدم ها را کنار هم قرار داده   و این ترکیب تا امروز به اندازه خودش جواب 
داده   و به یک فهم مشترک رسیده ایم که البته آســان به دست نیامده است. از 
ســوی دیگر اگر برنامه خوبی برای مخاطب جدی تلویزیون تولید شــود، آن را 
می بیند و آدم را نمک گیر محبت خودش می کند. فارغ از تعارفات، این مخاطب 
»صبحانه ایرانی« است که ما را نگه داشته. زمانی که این برنامه پخش نمی شود 
)در تعطیلی استراحت بین دو فصل( تعداد بسیار زیادی پیام می آید که حاوی 

گله و دلتنگی است و این دلگرمی بزرگی برای ماست. 
 دلیل موفقیت را چه می دانید؟

همه تلاش می کنیم که کار کل تیم دیده شــود. قرار نیســت که فقط یک نفر 
دیده شود. برای همه ما مهم دیده شدن »صبحانه ایرانی« بوده است. یعنی من 
به سهم خودم به عنوان مجری تلاش کنم با توجه به تخصصی که در اجرا دارم، 
منعکس کننده تلاش تیم باشــم؛ اگرچه   مانند هرکاری ممکــن بوده که با هم 
اختلاف نظر داشته باشیم و به چالش بخوریم و این طبیعی است. ولی در نهایت 
شما در »صبحانه ایرانی« شاهد چیدمان درست افراد در کنار هم هستید. ما در 
این برنامه به یک »آن« مشترک با تیم رسیده ایم که همین دلیل اصلی موفقیت 

کار بوده است. 
 و این »آن« مشترک چگونه شکل می گیرد؟

عقیده دارم که انرژی آدم ها در یک زمان با هم همســو می شــود؛ ممکن است 
با همین تیم مثلا 5 ســال دیگر بخواهیم دور هم جمع شویم و برنامه بسازیم و 
نتوانیم ؛ چرا که »آن« برای همان لحظه است. توضیح دادنش سخت است و فرمول 
مشخصی ندارد. ممکن است زمانی برحسب اتفاق تیمی کنار هم قرار بگیرند و 
این فرمول جواب بدهد و تیم دیگری به این همسویی نرسند. این تجربه من از 
زمان اجرا در رادیو است که با گروه هایی کار کرده ایم و برنامه ساختیم و جواب 
داده است اما گاهی هم نمی شود و کار در نمی آید و کسی هم توضیحی برای آن 
ندارد. مخاطب »صبحانه ایرانی« همواره ما را از خودش دانسته   و این برگ برنده 
ما بوده. ما بدون هیچ اغراقی نســبت به اتفاقات روز، واکنش طبیعی خودمان را 

نشان می دهیم. چرا که از باقی مردم جدا نیستیم. 
 مهمترین چالش تان در »صبحانه ایرانی« چه بوده است؟

گاهی نظرات بــه اندازه ای متعدد و متنوع اســت که راضی کــردن همه مردم 

همه تلاش 
می کنیم   کار کل 

تیم ديده شود. 
قرار نیست که 

فقط يک نفر ديده 
شود. برای همه ما 

مهم ديده شدن 
»صبحانه ايرانی« 
بوده است. يعنی 

من به سهم خودم 
به عنوان مجری 

تلاش کنم با 
توجه به تخصصی 
که در اجرا دارم، 

منعکس کننده 
تلاش تیم باشم؛ 

اگرچه   مانند 
هرکاری ممکن 

بوده که با هم 
اختلاف نظر 

داشته باشیم و 
اين طبیعی است

ويژگی ذاتی 
مجری گری، 

ديده شدن است. 
اما آنچه در 

»صبحانه ايرانی« 
انجام می دهم 

برای ديده شدن 
در فضای مجازی 

نیست. دوست 
دارم خود برنامه 

در آن لحظه ديده 
شود. بعد از آن 

شخصا برايم 
اهمیتی ندارد 
که چه اندازه 

در ساير فضاها 
منتشر شود

 برنامه های صبحگاهی تلویزیــون با همه فراز 
و نشــیب ها، خاطراتی خوش در اذهان به ثبت 
رسانده اند. مثل زمانی که اقبال واحدی در شبکه 
یک با صدای بلند می گفــت صبح بخیر ایران و 
مردم با لبانی خنــدان همراهی اش می کردند. 
سال ها بعد از »صبح بخیر ایران« شکل و شمایل 
برنامه ســازی صبحگاهی تغییر کرد. کلید این 
اتفاق را محمدرضا شهیدی فرد با »مردم ایران 
ســلام« زد و هم خودش به اوج شهرت رسید و 
هم معرف چند مجری شد. جلوتر که می آییم به 
»حالا خورشید« برمی خوریم ؛ رضا رشیدپور در 
این برنامه محبوب تر شد و البته در مقام منتقد 
اجتماعی، به مشــکلات می پرداخــت. او حالا 
برنامه »ســاعت صفر« را در دست انتشار دارد 
که قســمت اول آن بدون مجوز از پلتفرم های 
داخلی، سر از یوتیوب درآورد. شهرت علی ضیا 

نیز به برنامه صبح شــبکه سه برمی گردد؛ 
کســی که حالا در فضای وب به اجرای 
برنامه می پردازد. گذر المیرا شریفی مقدم 

در شبکه خبر به برنامه صبح افتاده بود 
و حالا مدت زیادی است در شبکه 

دو یکی از مجریــان »صبحانه 
ایرانی« اســت. همکاری او با 
وحید رونقی و مجید یحیایی 
مورد اقبــال مخاطبان قرار 
گرفته و همیــن مهم ترین 
برگ برنده برنامه محسوب 
می شود. هر ســه نفر هم در 
مصاحبه هــای صمیمانه و 

جــدی و هــم در مــراوده با 
مخاطبان و همکاران، اصولی 

رفتار می کنند. 

در بخشــی از مصاحبــه با وحیــد رونقی 
پرســیدیم زمینه علاقه شما به اجرا از چه 
زمانی بود؟ او اینطور پاسخ داد: »از بچگی 
اجرا را دوست داشــتم و دلم می خواست 
برای آدم ها حرف بزنم. دوست 
داشــتم برنامه طراحی کنم 
و در مدرســه و جمع های 
خانوادگی ایــن علاقه را 
بروز می دادم. گویندگی 
را هم بســیار دوســت 
داشــتم و زمانــی کــه 
روزنامه آفتابگردان برای 
کودکان و نوجوانان منتشــر 
می شد آن را می خریدم و بلند 
بلند می خواندم. سعی می کردم 
آن را به شکلی بخوانم که انگار 

گوینده رادیو هستم و این علاقه از کودکی همراه من بود.« توصیه 
شما به کسانی که می خواهند وارد کار اجرا شوند، چیست؟ رونقی در 
جواب گفت: »شرط اجرا در وهله اول چهره و صدای مناسب است. 
این شرط لازم است، اما کافی نیست. مجری باید هوش اجتماعی و 
شم ژورنالیستی داشته باشد. موفق ترین مجریان ما کسانی بودند 
که شم ژورنالیستی درستی داشــتند و بر این اساس توانستند راه 
موفقی را بروند. این عاملی است که از یک فرد، یک مجری متفاوت 
می سازد.« او در پاسخ به چگونگی سر حال بودن برای اجرای صبح 
هم توضیح داد:»بخشــی از این انرژی را از خود جامعه ام می گیرم 
و تلاش می کنم آن را به مخاطبم و مردم جامعه بازگردانم. ســعی 
می کنم اگر حالم خوب نیست، با خودم آن را سر برنامه نبرم. برای 
انرژی گرفتن ســعی می کنم زود بخوابم که خیلی وقت ها محقق 
نمی شود. اما باید صبح زود بیدار شــوم تا حس خمودگی نداشته 
باشم. چون ذاتا آدم سحرخیزی نیستم. ولی اجرای صبحگاهی به 
قدری انرژی بر اســت که گاهی بعد از برنامه احساس می کنم کوه 

کنده ام! «

چهره های صبح سیماابزار مجری: هوش اجتماعی و شم ژورنالیستی

انه
دخ

رص

ایــده اصلــی »آن کریســمس« حــول 
داســتان های درهم تنیده درباره عشــق، 
خانــواده، تنهایی و هرج و مــرج گاه به گاه 
بابانوئل و بوقلمون ها می چرخد. در واقع هر 
خط داستانی این انیمیشن تلاش می کند تا 
طبیعت دلگرم و در عین حال تلخ و شیرین 
کریســمس را به تصویر بکشد و ترکیبی از 
معضلات خانوادگی مرتبط و اتفاقات خوب 
و بد زندگی را ارائه دهد. در داســتان »آن 
کریسمس« تعطیلات ســال نو میلادی در 
شهر ولینگتون-آن-سی انگلیس در خطر 
اســت؛ این یعنی طوفان برف نقشــه های 
ســاکنان محلی را خراب کرده و پسری به 
نام دنی مجبور می شــود تعطیــلات را به 
تنهایی بگذراند. دختــر کوچک دیگری به 
نام ســم نگران اســت که به دلیل رفتار بد 
خواهر دوقلویش، او هدیه ای دریافت نکند. 
دختر نوجوانی به نام برنادت باید از گروهی از 
کودکان مراقبت کند در حالی که والدین آنها 

به دلیل برف شدید در جاده گیر کرده اند.
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او در دو رشته حقوق جزا و جرم شناسی و همچنین 
مطالعات فرهنگی، کارشناســی ارشــد دارد و 
دکترای خود را در رشته حقوق بشر از دانشگاه 
حقوق و علوم سیاسی چین گرفته است. سفر به 
کشورهای مختلف و زندگی سالیان در چین هم 

تجربیاتی غنی برایش به همراه داشته.

من در لابی ســاختمانی هســتم کــه داخل 
ستون هایش، کتابخانه ســاخته اند! اولین باری 
است چنین چیزی می بینم. کار چه کسی است؟

خوشحالم شما هم با من هم نظريد و چنین طراحی 
خاصی توجه شــما را هم جلب کرده. راستش کار 
طراحی اينجا توســط گروهی از مهندسان جوان 
شرکت سازنده انجام شده، جالب اينکه در راستای 
همین سلیقه و رويکرد، متقاضیان زندگی در اين 
برج )چه اجاره و چه خريد( بايــد در مصاحبه ای 
شــرکت کنند و از نظــر فرهنگــی از فیلترهايی 

متناسب اين فضا رد شوند.

چند وقت است اینجا زندگی می کنید؟
کم و بیش چند ماهی می شود. 

شما ســاز هم می زنید، ترانه هم می گویید و 
رمان هم می نویسید. چرا برای فعالیت های ادبی 

و هنری در ایران نماندید؟
راســتش رفتن، آن هم در ابتدای جوانی، انتخاب 
من نبود و مسیر ناگريز زندگی ام بود اما برگشتن 
)آن هم در اين شــرايط پیچیده( انتخاب درست 
میانســالی ام بود. و امیدوارم نفس کشیدن در اين 
محیط )اگر هوايی برای تنفس باشد( انگیزه کار و 
تجربه بیشــتر در تمام زمینه هايی را که نام برديد 

فراهم کند. 

چند وقت است به ایران آمده اید؟ 
من طی ســالیان بین چین و کشــورهای آسیای 
جنوب شــرق، عمان و ايران در رفت وآمد بوده ام. 
اما چند ماهی می شود که تصمیم گرفته ام مدتی 
هیچ جا نروم و همین جا بمانم. البته می دانم با توجه 
به شرايط موجود، بدترين زمان را انتخاب کرده ام. 
اما گاهی نمی شود صبر کرد تا اوضاع بهتر شود. تازه 

اگر قرار بر بهتر شدن باشد.

حالا هم که عاشقانه هایی ترجمه کرده اید با 
عنوان »حقیقت عشــق را با من بگو«. اول اجازه 

بدهید بپرسم عاشــقی کردن مردم کشورهای 
مختلف جهان با هم تفاوت دارد؟ می دانم وجه 
مشترک شان همان تجربه کهن بشری است ولی 
در جزئیاتــش تفاوت هایی دیده ایــد؟ این را 
پرسیدم چون در کشــورهایی غیر از ایران هم 

زندگی کرده اید. 
چه سوال ســخت اما جالبی. راســتش من فقط 
می توانم از تجربه و مشاهده شخصی ام بگويم، مثلًا 
اينکه می دانم در چین به دلايل تاريخی و فرهنگی، 
»غذا« نقش کلیدی در روابط دارد. تا جايی که افراد 
هنگام به هم رسیدن، به جای »سلام. چه خبر؟« 
متداول ما،  می گويند »ســلام. غذا خورده ای؟«. 
همین نکته  کوچک در روابط عاشقانه روزمره هم 
خودش را نشان می د هد و به طور مثال وقتی فردی 
)مرد يا زن( می خواهد از يارش تعريف کند در اولین 
خصوصیات از آشپزی خوب او می گويد. همچنین 
در  يک قرار عاشــقانه خوب، »غذا« نقش کلیدی 
دارد. البته که ريشه تمام اين ها برمی گردد به دوران 
قحطی و گرسنگی اين ســرزمین و به صورت يک 
عادت اجتماعی تا امروز که چین بزرگ ترين رشد 

اقتصادی جهان است ادامه پیدا کرده است. 

حالا بروم ســراغ کتاب تان. چرا شعر ترجمه 
کردید؟ و چرا عاشقانه؟

من عاشق شــعرم. در ادامه پاســخ به سوال قبل، 
کم و بیش واضح اســت که يک ايرانی با »شعر« 
و حتی گاهی برای »شــعر« عاشــقی می کند. در 
زمینه  همین دلدادگی به شــعر، من هم ســال ها 
ترانه نوشته ام، برخی را به خوانندگان و آهنگسازان 
واگذار کرده ام و برخی را هم خودم اجرا کرده ام.  به 
همین دلیل وقتی به اين کتــاب برخوردم و چند 
شــعری از آن را خواندم، در يک لحظه احســاس 
کردم چقدر دلم می خواهد بدانم اين شعرها را  قبلًا 
مترجمان ديگر چگونه به فارســی برگردانده اند. 
خب قطعاً نتیجه جســت وجويم چنان که بايد و 
شايد مطلوب نبود. پس خودم دست به کار شدم. 

اصلًا ترجمه شعر ممکن است؟! نه اینکه همه 
شعرها، ولی ترجمه بسیاری از اشعار به نظر بنده 
اصلًا شدنی نیست. مثل این است ما یک انگشتر 
طلا را ذوب کنیم،  بعد به مشــتری نشان بدهیم! 
البته بعضی از مترجمان خوش ذوق هم هستتند 
که انگشــتر طلا را ذوب می کنند، بعد آن ماده 
مذاب را در قالب گوشواره می ریزند و گوشواره 
تحویل مان می دهند! زیباست اما دیگر انگشتر 

نیست! قبول دارید؟ 
حق با شماســت. برخی اشــعار تن بــه ترجمه 
نمی دهند. در تأيید اين نکته حتی زنده ياد شاملو 
هم شــعر محاقش را ترجمه ناپذير دانسته. همان 
شــعر »به نو کردن ماه بر بام شدم«. اما خب تمام 
اشــعار اينگونه نیســتند و با کمی تلاش و ذوق 
می توان نه به همان انگشتر بلکه به چیزی شبیهش 
دســت يافت، مخصوصاً در مورد شعرهايی که در 
خود زبان اصلی، پیچیدگی هــای روايی و زبانی يا 
ارجاعات برون متنی زيادی ندارند و راحت تر تن به 
ترجمه می دهند. حتی خود زنده ياد شاملو هم در 
ترجمه شعر به سراغ سروده هايی رفته که راحت تر 
می توانسته اند جامه  فارسی به تن کنند، مثل اشعار 
لنگستون هیوز. يا گاهی برای رسیدن به ترجمه ای 
مطلوب، دست به بازسرايی  و ترجمه  آزاد زده، مثل 
کاری که با شــعرهای خانم مارگوت بیکل کرده 
است.  البته که بسته به شــعر، همیشه چیزهايی، 
از لحن گرفته تا وزن و قافیه   يا حتی روح کلمات، 
گم می شــود، اما  خب اين مشکل مختص ترجمه  
شعر نیست. در فلســفه هم همین است و می شود 
ادعا کرد در زبان آلمانی – که خاســتگاه فلســفه 
است-  لغاتی هستند که معادل فارسی شان مفهوم 
کامل را نمی رساند. حتی در رمان هم چنین است 
و در نهايت بايد پذيرفت که در ترجمه ساده ترين 

متن ها هم همیشه چیزی گم می شود. اما خب اين 
دلیل نمی شود که از ترجمه چشم بپوشیم. خلاصه 
که »آب دريا را اگر نتوان کشید، هم به قدر تشنگی 

بايد چشید«.

چرا متن انگلیســی را کنــار ترجمه های تان 
گذاشتید؟ نه اینکه کار نادرستی باشد اما فکر 
نکردید ممکن است منتقدان نگاهی بیندازند و 
بالاخره یک اشتباهی دربیاورند و به قول خودمان 

گزک دست شان بدهید؟
دقیقاً به همین دلیل اين کار را کردم! راســتش از 
صمیم قلب آرزومندم مخاطــب و منتقد تیزبین، 
ترجمه ها را بخوانند، با متن اصلی تطبیق دهتد و 
حتی المقدور با ترجمه های پیشین مقايسه کنند. 
از طرفی چه چیزی از اين بهتر که ايراد ترجمه ام 
گرفته شــود و اين کمک کند تا نفر بعدی ترجمه  

بهتری ارائه بدهد.

 همان طور که مرور می کردم، ترجمه های تان 
تفاوت های آشکار با دیگر ترجمه ها دارد. مثلا در 
 Summer’s« ،همان اولین غزل از شکســپیر
day« را ترجمه کرده اید »روزی بهاری«. چرا؟ 
من ترجمه های دیگــر مثل تقی تفضلی را دیدم 
که »روزی تابســتانی« ترجمه کرده بود. شاعر 
کجا به فصل بهار اشــاره دارد که شما »روزی 

بهاری« ترجمه کرده اید؟
شاعر در همین سونت به ماه »می« اشاره کرده و 
ماه »می« در تقويم ما  از میانه ارديبهشت تا میانه 
خرداد اســت، پس به ناچار تابســتان را بايد بهار 

ترجمه کرد تا فضای بهاری ايــن دو ماه در ذهن 
مخاطب ساخته شــود؛ خصوصاً که شاعر دارد از 
شکوفه های ماه »می« و مطبوع بودن هوا می گويد. 

بعضی از مترجمان، در ترجمه آثار کلاسیک 
جهان، وزن های شــعر فارســی را هــم به کار 
گرفته اند. مثلًا داریوش آشوری در همان ابتدای 
»مکبث«، ترجمه می کند »کدامین گاه دیگربار 
خواهد بودمــان دیــدار؟ / بــه تندرکوب و 
رخش انداز و باران بار؟« در واقع می توانیم وزن 
عروضی شــعر فارســی را در این ترجمه آقای 
آشوری کاملا حس کنیم. وسوسه نشدید چنین 
چیزی را در ترجمه شــعرهای شکسپیر تجربه 

کنید؟
راستش نه. البته کار مترجمانی که دست به چنین 
تجربه ای زده اند ارزشمند اســت اما به گمان من 
چنین کاری پیچیده تر کردن درک متنی  اســت 
که به اندازه کافی با فضای  مخاطب فارســی زبان 
فاصلــه دارد. به عنوان مثــال در همین مثالی که 
زديد- با همه  احترامی که برای اســتاد آشــوری 
به عنوان مترجم آثار نیچه قائل هســتیم-  فضای 
حماسی ترجمه، شاهنامه را برای مخاطب فارسی 
زنده می کند و همین امر، درک متن را توســط او 
به پیشداوری دچار می کند. ضمن اينکه در میان 
مترجمان معاصر، شايد تنها نمونه زنده ياد کامران 
جمالی باشد که اصرار داشت اشــعار آلمانی را به 
شکل موزون و مقفا ترجمه کند. با اشراف و تسلطی 
هم که به شعر کلاسیک و معاصر فارسی به عنوان 
يک شاعر داشــت، از عهده  اين کار برآمده بود. اما 

همچنان بر اين نظر هستم که ترجمه  موزون شعر، 
به پیچیده تر کردن غیر ضروری  آن می انجامد.

مثلا شما ترجمه کرده اید »مگر می توانم تو را 
به ماننــد روزی بهاری بدانم؟ / که تو بســیار 
دلپذیرتر و مطبوع تر از بهاری«. حالا یک مقدار 
کلماتش را جابه جا کنیــم و وزن بدهیم: »مگر 
می توانم چو روزی بهاری بدانم تو را من؟ / که تو 
معتدل، دلنشین، تازه تر، عشق تر از بهاری«. البته 
من قول نمی دهم تا انتهــای غزل بتوانم با همین 
وزن جلو بروم )خنده(. ولی اگر بشــود، نظرتان 

چیست؟
باز هم اجازه بدهید مخالفت کنم. راستش من به 
عمد در ترجمه Sonnet«« به جای »غزلواره« که 
پیش از اين به عنوان معادل استفاده می شد، خود 
واژه  »سونت« را آورده ام تا تأکید کنم که اين سونت 
از نظر وزن و قافیه هیچ ربطی به غزل فارسی ندارد 
و مترجم اگر بخواهد وزن و قافیه را رعايت کند بايد 
وزن و تعداد هجاهای تکیه بــر و بی تکیه و الگوی 
قافیه  خود سونت را رعايت کند و نه غزل فارسی را. 
که در اين صورت هم باز مخاطب فارسی به دلیل 
آشنا نبودنش با اين الگو، بدتر گیج می شود و محتوا 
از دست می رود. پس به گمان من بهترين راه حل، 
چشم پوشیدن از فرم و پرداختن به روح سونت و 

البته ساير فرم های شعری بیگانه است. 

راستی به نظرم توضیحاتی که بعد از هر شعر 
آمده، بسیار آموزنده است. خانمی که گردآوری 

اشعار را انجام داده، ساندرا رو، منتقد است؟ 

بله. ايشــان هم شــاعرند و هم منتقد. همچنین 
سال ها در دانشــگاه های مختلف استرالیا تدريس 

کرده اند. 

این نکته را گفتم چون اگر توضیحات راجع به 
بعضی شعرها، مثلا شعر باب دیلن با عنوان »من 
تو را می خواهم« در کتاب تــان نبود، من خیلی 
نمی فهمیــدم در حال خواندن چه نوع شــعری 
هستم. چون بعضی اشعار کتاب، ارجاعات فراوان 
دارند و صرفاً عاشقانه نیستند. درست می گویم؟

کاملًا حق با شماست. در واقعا شعر در بستر زمان و 
مکانش معنی واقعی  اش را پیدا می کند و آگاهی از 
اين بستر و البته رمزگشايی از ارجاعات راهی ست 
برای بهتر فهمیدن شعر. در شعر مورد اشاره  شما، 
»پیاله شکســته«، »کودک چینی رقصان فلوت 
به دست« ارجاعاتی هســتند که درک آنها برای 
مخاطب فارسی زبان، بدون توضیح و تفسیر آسان 
نخواهد بود. و همین امر، همین بررسی دقیق،  اين 
کتاب را از ساير کتاب هايی که پیش از اين در اين 

زمینه منتشر شده اند متمايز می کند.

فاطمه علیمــرادی|روزی روزگاری، 
کشــور فرانســه 
قــرن  در 
بیســتم، گرفتار 
ن  ا شــنفکر و ر
طرفدار کمونیسم 
شــده بــود. اين 
ن  ا شــنفکر و ر
نه تنهــا از آزادی 
متنفر بودنــد، بلکه ســلطه ای عمیق بر 
ســاير جريانات روشــنفکری پیدا کرده 
بودند کــه تا ايــالات متحــده، بريتانیا 
و ســاير نقاط جهان نیز گســترده شده 
بود. اما در دهه 1970، گــروه جديدی 

از روشــنفکران پديد آمدند کــه با تمام 
مشــکلات عینــی، توانســتند اژدها و 
شیاطین انديشــه »تمامیت خواهی« و 
»آرمان شهرگرايی« را از بین ببرند. حالا 
ديگر مارکسیست ها نمی توانستد آزادی 
و بهشــت واقعی را به قهقرا بکشــانند و 
در نتیجه، راه برای گزينه های سیاســی 
پست مدرن، لیبرال و جمهوری خواهان 
میانه رو هموار شد. به هرحال اين کتاب، 
روايت مبســوط اين ماجرايی کلی است 
که »مايل اســکات کريستوفرسن« در 
2004 آن را در کتابش شرح داده است. 
سال 1944 را می توان ســال اوج نفوذ و 
قدرت حزب کمونیســت دانست. در اين 

سال اين حزب مناطق بزرگی از فرانسه 
را از طريق واحدهای مقاومت، زير فرمان 
خود داشت. به عبارت ديگر، به استثنای 
ســال های 1944 تا 1947 و از 1981 تا 
1984، حزب کمونیســت کشور فرانسه 
که به اختصار PCF خوانده می شد قدرت 
کمرنگ تری داشــت و مابقی اين دوران، 
قدرت کامل را در اختیار داشت. طی اين 
چند سال، بیشتر سیاست فرانسه معطوف 
به دور نگه داشــتن حزب کمونیست از 
حکومت شده بود. در واقع، فرانسه يکی 
از بازيگران اصلی اتحاد ضدکمونیســتی 
جهان بود و نقشی مرکزی در بازدارندگی 
پیمان ورشــو به عهده گرفته بود. پیمان 

ورشــو يا پیمان »دوســتی، همکاری و 
کمک متقابل« در سال 19۵۵ بین هفت 
کشور اروپای شــرقی به امضا رسید. اين 
پیمان که به مدت 20 ســال منعقد شده 
بود، برای دفاع از کشورهای کمونیست و 
سوسیالیست اروپای شرقی در برابر يک 
تهاجم احتمالی از غرب بــه وجود آمده 
بود. کتاب کريستوفرســن برای نشــان 
دادن اينکه اين روايت تا چه اندازه ناکافی 
بیان شده بســیار ارزشمند است. مفهوم 
ضد توتالیتاريسم )ضد تمامیت خواهی( 
بنیاد خــود را بر اين مقــولات بنا کرده 
بــود: انتقاد از احزاب سیاســی، حمايت 
مستقیم از دموکراسی و بی تفاوتی نسبت 

به اتحاد جماهیر شوروی که برای دهه ها 
در حال تکثیر بود. او موضــوع خود را با 
بحثی ارزشمند در باب نقاط ضعف انديشه 
توتالیتاريســم آغاز کــرده و توجه خود 
را به نظريه پردازانی ماننــد هانا آرنت و 
برژينســکی معطوف می کند؛ او معتقد 
است آنها در پیش بینی تغییرات نظام های 
توتالیتر ناتوان عمل کرده و تأکید بیش از 
حدی بر وحشت فراگیر و سلطه از بالا به 
پايین چنین نظام هايی داشته  و به علاوه 
توجه اندکی به تفاوت میان آلمان صنعتی 
و روســیه دهقانــی مبذول داشــته اند. 
نويسنده در فصلی ديگر از کتاب، زمینه 
شکل گیری مبارزات سیاسی دهه هفتاد 

میلادی را شرح می دهد. کريستوفرسن 
بیان می کند که حزب کمونیست کشور 
فرانسه، روشــنفکران را تحقیر می کرد و 
غالباً به شکلی نادرست و احمقانه طرفدار 
شوروی بود. تهاجم اعضای پیمان ورشو 
به مجارستان در 19۵6 و به چکسلواکی 
در 1968، وابســتگی روشــنفکران 
به کمونیســم را تضعیف کــرد. به نظر 
می رسید شــوک وارد شــده در 1968، 
امیدی جديدی بــرای خیزش و انقلاب 
روشــنفکرانی که با اين احزاب سیاسی 
مرتبط نبودند فراهم کرده است. بنابراين 
هنگامی که حزب کمونیســت فرانسه و 
حزب سوسیالیست جديد در اوايل دهه 

هفتاد بر ســر يک برنامه مشترک توافق 
کردند، بسیاری از روشنفکران اين توافق 
را به مثابه خیانت به اعتدال و میانه روی 
تلقی کردند. در نتیجــه اين راديکال ها، 
فتح بابی برای مبارزه ريشه ای و شاخه ای 
علیه حزب کمونیست فرانسه، لنینیسم و 

کل پروژه انقلابی صورت دادند.
اما حمايــت فرانســه از مخالفان اروپای 
شــرقی در ســال 1977 بــا حمايت از 
منشور 77 آغاز نشــد؛ در واقع از 19۵6، 
حمايت فزاينــده ای از مخالفان اروپای 
شــرقی آغاز شــده بــود و در 1968 با 
کنشگری دانشجويان به اوج خود رسید. 
به طــور خلاصه، مطالعــه جديد مايکل 

کريستوفرســون، بر اســاس يک پايگاه 
تحقیقاتی عظیم و دقیق انجام شــده و 
نشــان می دهد که تأثیر مجمع الجزاير 
گــولاگ سولژنیتســین )1974(، تنها 
آخرين گام در نقد رو به رشــد فرانسه از 
توتالیتاريسم مارکسیستی بود، نقدی که 
در اصل به دهــه 19۵0 بازمی گردد. اين 
اثر به طور مشــخص، برای علاقه مندان 
به جامعه شناسی سیاســی و تاريخ قرن 
بیستم فرانســه ضروری اســت. کتاب 
»روشنفکران فرانسه علیه چپ« توسط 
انتشارات »شــیرازه کتاب ما« با ترجمه 
وحید موســوی داور، روانه بــازار کتاب 

شده است.

مهدیه زرگر/ داستان نویس| بابک ابراهیم پور، نويسنده و 
معلم و کارشناس ارشــد تاريخ ايران است.کار حرفه ای اش را با 
مجموعه داستان »پنجره ای نبود« در ســال 1397 آغاز کرد. 
از آثار او می توان به مجموعه داســتان »بی عشــق، بی وطن« 
)نشــر ايهام/ 1398(، مجموعه داستان »تراژدی ايرانی« )نشر 
ســیب / 1399(، مجموعه داســتان »آخرين چريک« )نشر 
الکترونیک سايه ها / 1402 نشر الکترونیک سايه ها( و در نهايت 
به »آواز ققنوس« )نشر ايهام / 1403( اشاره کرد. آنچه در ادامه 
می خوانید گفتگويی  است درباره پیوند تاريخ و ادبیات معاصر 

ايران، با نگاهی به رمان »آواز ققنوس«.

»آواز ققنوس« چرا نوشته شد؟
هدف، نقد استبداد و نشان دادن رفتارشناسی آدم ها در حاکمیت 
استبدادی بود. استبداد انسان ها را تحقیر می کند و تحت فشار 
قرار می دهد. انسان ها در حاکمیت استبدادی جدا افتاده، منزوی 
و تنهايند. از طرفی شــخصیت هايی که به خاطر منافع شان به 
هسته  قدرت می چســبند، روزی توسط همین استبداد قربانی 
می شوند. هدفم از نوشــتن رمان »آواز ققنوس«، نقد تاريخ و 
جامعه بود، نقد رفتار آدمیان بــود در برابر قدرت. آنهايی که از 
جان شان برای تضعیف اســتبداد مايه می گذارند و آنهايی که 
برای منفعت بیشتر به استبداد نزديک می شوند. تاريخ، عرصه 

رودررويی اين دو دسته است.

به عنوان معلم تاریــخ، به کــدام دوره تاریخی ایران 
علاقمند هستید؟

تمام تاريخ پر از رنج و درد ايران برای من جذاب و خواندنی است. 
از تاريخ باستان گرفته تا حمله اعراب و تاريخ میانه  ايران و البته 
تاريخ معاصر. سراسر تاريخ ايران پر از شکست و پیروزی و تلخی 
و شیرينی است. اما به شخصه به تاريخ معاصر ايران يعنی از قاجار 
و انقلاب مشــروطه به بعد خیلی علاقه مندم. احساس می کنم 
ما ايرانی ها حداقل 200 ســال اســت که برای خواسته هايی 
مشخص مثل آزادی و حاکمیت قانون و استقلال در حال درجا 
زدن هستیم. مورخان خارجی وقتی به تاريخ معاصر ايران نگاه 

می کنند، حیرت زده می شــوند! چرا که ما تنها طی 70 سال، 
دو انقلاب و ســه کودتا را پشت سر گذاشــتیم! شايد در کمتر 
سرزمینی اينطور باشد! در کشورهای اروپايی تنها يک انقلاب 
کافی بود تا مردم به خواســته های خودشان برسند و کار تمام 
شود. اما در ايران قضیه پیچیده تر است. سال هاست برای رسیدن 
به خواســته های مان درجا می زنیم. به همین دلیل اين بخش 
از تاريخ برای من جالب توجه اســت. کتاب قبلی من »تراژدی 
ايرانی« در مورد واکاوی همین مسئله مهم است که چرا آنقدر 

تاريخ معاصرمان سراسر آشوب است.

بابک ابراهیم پور، معلم تاریخ است و نویسنده. به نظرتان 
کدام وجه متمایزتر است؟

همیشه خودم را در ابتدا يک نويسنده می دانم. چون هیچ چیزی 
برای من لذت بخش تر از خلق کردن و نوشــتن نیســت. البته 
تدريس را هم بسیار دوست دارم و انگار ديگر بخشی از هويت من 
شده است. فضای تدريس چه در مدرسه و چه در دانشگاه باعث 
شده با آدم های مختلف و تیپ های شخصیتی متنوعی سر و کار 
داشته باشم که همین امر به نوشتن من هم کمک بسیاری کند. 

اما همواره خودم را ذاتا يک نويسنده می دانم.

دانش آموزان تــان علاقه ای به تاریخ دارند؟ از شــما 
درباره تاریخ سوالات درخوری می پرســند یا نه، تنها به 

شنیدن درس اکتفا می کنند.
خب نسل ما اهل پرســش و پاســخ بود و علاقمند. اما امروز با 
نسل خاصی روبرو هستیم. امروز با وجود اينترنت و رسانه های 
گروهی، دانش آموزان به حجم عظیمی از اطلاعات دسترســی 
دارند و بار ها شده سوالاتی بسیار چالشی از من می پرسند. من 
هم تا جای ممکن ســعی می کنم پاسخی قانع کننده بدهم. در 
چند سال اخیر نسل جديد قدم های بزرگی به سوی شناخت و 

فهم تاريخ و شناخت هويت ايرانی خود برداشته.

ارتباط بچه ها با شما چطور است؟ دوست تان دارند یا 
سر به سرتان می گذارند؟

ارتباطم با بچه ها خوب اســت. ســعی می کنم فضای کلاسم 
صمیمی باشــد و با بچه ها رفیق 
باشــم. اين باعــث علاقمندی 
بیشتر بچه ها به درس می شود. 
وقتی بتوانی با دانش آموز ارتباط 
خوبی بگیری، آنها هم طبیعتا در 
فرايند يادگیری و آموزش بیشتر 
به مطالبی کــه در کلاس بیان 

می کنی اعتماد می کنند.

زنان در رمان شــما پاشنه 
آشــیل قهرمانان هســتند. 
پررنگ بــودن این موضوع به 
لحاظ زمان و تاریخی ا ست که 
انتخاب کرده اید یا نه، امروز 
هم ما بــا این مســئله ارتباط 

تنگاتنگی داریم؟
زنان مشخصا از دوران مشروطه 
به بعد، در پی احقاق حقوق ساده 
و ابتدايــی خود بوده انــد و اين 
تلاش تاريخی تــا همین امروز 
هم ادامه دارد. بله در رمان »آواز 
ققنوس«، »مريم« نقشی کلیدی 
در پیشبرد داستان دارد و »نگار« 
دختر خانواده هم انســانی است 
کتابخوان و پیشــرو کــه در پی 

کشف دنیای خود است.

بهزاد کامروا قهرمان کتاب شما تا نیمه های اثر، فردی 
مستاصل و به ظاهر عافیت طلب است. بهتر نبود نشانه هایی 
از شــخصیت متمایــز او را در لابه لای ســطرهای کتاب 

می دیدیم؟
هدف، غافل گیری مخاطب و ايجاد شوک در خواننده بود. ضمن 
آنکه می خواســتم پیچیدگی های رفتاری و روانی انسان را هم 
نشــان دهم. اينکه انســان چقدر می تواند انعطاف پذير باشد و 
ظاهر ديگری از خود نشان دهد. ضمن آنکه بهزاد کامروا از اول 
کتاب تا نیمه هايش، چنان دچار تشويش، ترس و اضطراب بود 
که نمی توانســت روی ديگر خودش را نشان دهد. بزرگ ترين 
نگرانی او، حفظ ســلامت خانواده اش بود. اما وقتی که ترس و 
اضطرابش به انتهای خودش رسید، ناگهان از هم پاشید و روی 

ديگر خودش را نشان داد.

»آواز ققنوس« روایتی ا ســت از برادرکشی و مبارزه. 
انتخاب سال ۳۹ شمسی برای روایت این حادثه ارتباط با 

تاریخ معاصر دارد؟
نیمه دوم دهه 30، اوج دوران سرکوب و خفقان در زمان پهلوی 
دوم بود. زمانی که بعد از کودتا، احزاب و مطبوعات تعطیل شدند 
و منتقدان و آدم حســابی ها يا به زندان افتادند يا خانه نشــین 
شدند. انتخاب اين سال برای روايت داستان به همین دلیل بود. 
البته می خواستم ارتباط شخصیت های داستان در سن حدودا 
40 سالگی شان از نظر زمانی هم با ســال 1327 و قبل از آنکه 
در رمان وقايع مهمی رخ می دهد و اين شخصیت ها در آنجا هم 

حضور دارند، سازگار باشد.

در تاریخ پرفراز و نشیب ایران، ما همیشه شاهد افرادی 
چون بختیاری ها و اسفندیاری ها بوده ایم؛ مهره هایی مهم در 
بدنه جامعه. شــخصیت هایی که هر کدام نشانه هایی از 

صعود و سقوط بوده اند. برای ما کمی توضیح می دهید.
تاريخ ما پر از قهرمان و خائن بوده اســت. در آن شکی نیست. 
انســان هايی همواره وجود داشــته اند کــه در راه حفظ وطن 
جان شان را داده اند اما آن طرف آدم هايی هم هستند که با توجه 
به شرايط و بنابر منفعت شان مدام رنگ  عوض می کنند. محل 
اختفای آريو برزن را يک کشاورز ايرانی به ارتش مقدونی لو داد، 
بابک خرمدين را يک سردار ايرانی به نام افشین دستگیر کرد، 
راه ورود به قلعه های ايران را چند ايرانی به ســپاه اعراب نشان 
دادند، داريوش سوم آخرين شاه هخامنشی را مشاورانش کشتند 
و.... اين مثال ها را بگیريد و بیايید تا عصر حاضر. تاريخ همواره 
جدال اين دو طرف بود. قهرمانان وطن پرست و خائنانی که بنابر 
منفعت شان رنگ عوض می کنند. شــخصیت های بختیاری و 

اسفندياری نماد اين دو دسته هستند.

در بخشی از کتاب نوشته اید:یک نویسنده، نه خبرنگار 
اســت، نه فعال سیاســی؛ فقط نویسنده اســت و از رنج 
مردمانش می نویســد. در عصر حاضر، نویسنده و آثارش 

سراسر فعالیت سیاسی  است و ثبت وقایع. درست است؟
نه. من اينطور فکر نمی کنم. نويســنده، تاريخ نگار يا واقعه نگار 
نیست. کار نويسنده خلق اثر خلاقانه و هنری است. در چند اثر 
اخیر من با آنکه تاريخ نقش بسیار پررنگی در داستان هايم دارد، 
اما من هیچگاه نگفته ام که من تاريخ نوشته ام! من صرفاً داستان 
می نويســم، البته با رنگ و بوی تاريخ و سیاست!البته آيندگان 
می توانند با خواندن آثارمان به شرايطی که ما در آن می زيستیم 
پی ببرند. بالاخره ما در جامعه ای زندگی می کنیم که سراســر 
انسداد و ناامیدی است. ما که از جامعه جداافتاده نیستیم. قطعا 
آثارمان رنگ و بوی درد و رنج هم دارد. اما اينکه بگويیم نويسنده 
با کتابش فعالیت سیاسی می کند، درست نیست. فکر می کنم 
اين تفکر برگرفته از عبارت »هنر متعهد« است که استالین در 
شوروی تبلیغ می کرد. تفکری که باعث شد تمام نويسندگان غیر 

کمونیست در شوروی تصفیه شوند!

  کتاب های پرحاشیه| زهرا نوروزی

»قدرت و جــلال« اثــر گراهام گرين، نويســنده 
انگلیسی، تحت تأثیر ســفر او به مکزيک در سال 
1938 نوشته شــد؛ جايی که از نزديک در جريان 
آزار و اذيت ضدکاتولیکی دولت مکزيک در بحبوحه 
جنگ کريسترو- مبارزه ای گســترده در پاسخ به 
اجرای مواد سکولاريســتی قانون اساسی 1917 - 
قرار گرفت. داستان اين اثر درباره کشیش متزلزلی 
اســت که در تلاش برای خدمت به کاتولیک های 
تحت آزار، با تهديد به مرگ و کشمکش هايی درونی 
روبه رو می شود. هرچند اين اثر در دفاع از مسیحیت 
است، تشبیه کشیش به مسیح موجب تقبیح آن از 
سوی کلیسای کاتولیک شد. اين رمان نگرانی های 
شــديدی را در واتیکان برانگیخت. ســرير مقدس 
)اسقف نشین کلیســای کاتولیک در شهر رم( اين 
کتاب را »خطرناک« توصیف کرده و خواســته بود 
گرين در آثــار آينده خود اصلاحاتــی انجام دهد. 

واتیکان حتی از او خواســت که چاپ ترجمه های 
جديد کتاب را متوقف کند. با ايــن حال، جووانی 
باتیستا مونتینی )پاپ پل ششم آينده( از کتاب دفاع 
کرد و به »وفاداری قهرمانانه« شــخصیت اصلی به 
ايمانش اشاره کرد. گرين در نامه ای به سرير مقدس 
هدف خود را تقابل بین قدرت کلیســا و يک دولت 
کمونیستی توضیح داد. منتقدان، مانند کريستینا 
اودون معتقدند که گرين با آثارش مسیر تازه ای برای 
کلیسا ايجاد کرد و کلیسا اکنون به دنبال همان نوع 
ادبیاتی است که او ارائه داده بود. اين اسناد اهمیت 
پیشگويی های گرين را برجسته می کند. او در يکی 
از مصاحبه هايش اقرار می کند که در میان قهرمانان 
داستان هايش به کشیش »قدرت و جلال« شباهت 
بیشتری دارد. انتشــار اين اثر بدون شک جايگاه او 
را به عنوان يکی از نويسندگان برجسته زمان خود 

تثبیت کرد. )برگرفته از نشريه گاردين(

گراهام گرین/ قدرت و جلال
داســتان »اولیس«، رمان معروف جیمز جويس، 
نويسنده ايرلندی که ريشه در اســاطیر يونان و 
به خصوص اوديســه هومر، شکسپیر، عهد عتیق 
و عهد جديــد دارد، اکنون در صــدر 100 رمان 
برتر جهان قرار گرفته اســت. اين کتاب به خاطر 
توصیف بی پروای روابط شــخصیت های داستان 
با شــکايات، احکام قضايی و در نهايت ممنوعیت 
مواجه شد. مارگارت اندرســون و جین هیپ که 
در آن زمان ســردبیران مجله ادبی »لیتل ريويو« 
بودند، به جرم چاپ بخشی از کتاب با مجازات يک 
سال زندان روبه رو شدند. چاپ »اولیس« به جرم 
نقض قانون »ممنوعیت نشر آثار قبیح« حتی قبل 
از آنکه جويس نوشتن آن را به پايان ببرد، در ايالت 
نیويورک و احتمالًا سراســر آمريکا ممنوع شد. 
دولت و مراجع قضايی بريتانیا نیز برخورد مشابهی 
با اين کتاب داشتند. ســیلويا بیچ، کتاب فروش و 

ناشر آمريکايی مقیم فرانســه، »اولیس« را سال 
1922 در پاريس منتشــر کرد و اولین نسخه ای 
که مأموران آن را در فرودگاه لندن ضبط کردند، 
راهی دفتر دادستان کل شــد. برخی از منتقدان 
ادبی آن زمان بر اين باور بودند که: »جیمز جويس 
مردی است مسلح به بمبی که آنچه را از اروپا باقی 
مانده منهدم خواهد کرد.« داســتان »اولیس« بر 
نسل های بعدی نويســندگان، از جمله ويرجینیا 
وولف و ساموئل بکت بســیار تأثیر گذاشت. يکی 
از شناخته شــده ترين آثار وولف، »خانم دالووی« 
است که جزئیات يک روز از زندگی قهرمان داستان 
و چندين نفر ديگر را در انگلســتان پس از جنگ 
جهانی اول نشان می دهد. لانگنباخ، شاعر و منتقد 
آمريکايی می گويد اين رمان »به طور باورنکردنی 
زيباســت«، اما »بدون جويــس غیرقابل تصور 

است.« )برگرفته از مجله ادبی دانشگاه راچستر(

فلوبر را به خاطر رمــان »مادام بــوواری« يکی 
از اولین نمايندگان رئالیســم ادبــی و پايه گذار 
رمان مدرن اروپايی می دانند. جالب اينجاســت 
بدانید اين نويسنده ســال 18۵7، زمانی که 3۵ 
سال داشته، به خاطر نوشتن همین رمان )مادام 
بوواری(، متهم به نقض اخلاق عمومی شد. مردم 
آن زمان عصیــان و تابوشــکنی های اما بواری را 
برنمی تافتند. به همین دلیل هم بود که نخستین 
فصل های »مادام بــوواری« در مجلــه »روو دو 
پاريس« به صورت سانسورشده منتشر شد. همان 
زمان وکیل فلوبر مشغول اثبات بی گناهی موکلش 
بود. او طی ســخنرانی ای 4 ساعته توانست کاری 
کند که دادگاه، حکم تبرئه فلوبر را صادر کند. به 
اين ترتیب »مادام بوواری« اجازه پیدا کرد بدون 
سانسور چاپ شود. در همین لحظه شاهکار ادبیات 
جهان متولد شد. جنیفر يی، استاد زبان های مدرن 

دانشگاه آکســفورد می گويد: »فلوبر انقلابی بود. 
اولین نويسنده ای بود که به خوانندگان نمی گفت 
چه فکری داشته باشند يا چه احساسی.« هیچ گونه 
محکومیت اخلاقی به »مادام بوواری« وارد نیست. 
او مسئولیت را به خوانندگان می سپارد؛ چیزی که 
منجر به چنین اعتراضی در جامعه آن زمان فرانسه 
شــد. جنیفر يی می گفت ايــن محاکمه خطری 
واقعی برای فلوبر به همراه داشــت. اگر شکست 
می خــورد، »مادام بوواری« هــم مثل »گل های 
دوزخی«، رمان معروف شــارل بودلر، در همان 
سال اجازه پیدا نمی کرد بدون سانسور چاپ شود؛ 
مجموعه ای که بلافاصله پس از انتشار توقیف شد 
و ناشر به پرداخت 100 فرانک و بودلر به پرداخت 
300 فرانک جريمه نقدی محکوم شــد. در عین 
حال شش قطعه از مجموعه اشــعار او نیز حذف 

شدند. )برگرفته از دويچه وله(

هارپر لی، نويسنده ای آمريکايی بود که تجربیاتش 
در مواجهه با نژادپرســتی و بی عدالتی اجتماعی 
در جنوب آمريکا ديدگاه او را شکل داد. لی پس 
از تحصیل در رشــته حقوق در نیويورک نوشتن 
را آغاز کرد. او در سال 19۵7، نسخه اولیه رمان 
»برو و ديده بانی بگمار« را ارائه داد که با کمک تای 
هوهوف، ويراستار باسابقه انتشارات لیپین کات 
و چندين بازبینی به رمان »کشــتن مرغ مقلد« 
تبديل شد. اين رمان در سال 1960 منتشر شد 
و به سرعت به موفقیت چشمگیری دست يافت، 
جايزه پولیتــزر را دريافت کرد و بــه يکی از آثار 
کلاســیک ادبیات آمريکا تبديل شــد. »کشتن 
مرغ مقلد« داســتان عدالت، نژادپرستی و رشد 
اخلاقی است و روايت نجات بخش آن، شخصیت 
آتیکوس فینچ را به عنوان نماد اخلاق و شجاعت 
معرفی کرد. در واقع هوهوف نقشــی اساســی 

در شکل گیری و موفقیت »کشــتن مرغ مقلد« 
داشت. او از لی در برابر فشــارهای تجاری برای 
نوشتن کتاب دوم محافظت کرد و اجازه نمی داد 
اثری منتشر شود که باعث افتخار نويسنده نباشد. 
اقتباس ســینمايی موفق »کشــتن مرغ مقلد« 
در ســال 1962 با بازی گريگوری پک، جايگاه 
آن را در فرهنگ آمريکا تثبیــت کرد. اين رمان 
در مدارس به طور گســترده تدريس می شــود 
و همچنان به عنوان ابزاری برای درک مســائل 
اجتماعی و نژادی مورد اســتفاده قرار می گیرد. 
اين شاهکار در دوران جنبش حقوق مدنی منتشر 
و به ابزاری برای ترويــج همدلی، عدالت و درک 
مسائل نژادی تبديل شــد. میراث لی همچنان 
الهام بخش نسل های مختلف است و به عنوان يکی 
از مهم ترين آثار ادبیات آمريکا باقی مانده است. 

)برگرفته از نشريه نیويورک تايمز(

هارپر لی/  کشتن مرغ مقلدگوستاو فلوبر/ مادام بوواریجیمز جویس/  اولیس

 حقیقت عشق را با من بگو!
 گفتگو با پویه صمیمی به مناسبت انتشار ترجمه مجموعه شعرهای عاشقانه جهان

 صمیمی دکترای حقوق بشر دارد و درباره دشواری های ترجمه شعر به زبان فارسی می گوید

 وقتی جهان چپ می زد!
 نویسنده در این اثر به زندگی روشنفکری فرانسویان در قرن بیستم پرداخته است

سال هاست درجا زده ایم...
گفتگو با بابک ابراهیم پور، نویسنده و معلم تاریخ، به مناسبت انتشار رمان »آواز ققنوس«

یاسر نوروزی|در لابی ساختمانی با هم دیدار کردیم؛ پر از کتاب؛ جایی که خانم صمیمی در آن زندگی می کند. برایم جالب بود که طراح برج، به جای اســتفاده از انواع تزئیناتی که ممکن است بیشتر به چشم بیاید، از کتابخانه 
استفاده کرده است. به ویژه که چینش کتاب ها، حالتی صرفا تزئینی نداشت و آثار خوبی هم در کتابخانه لابی فراهم شده بود. در مجموع که گفتگو را از همین کتابخانه لابی شروع کردم و بعد رفتم سراغ کتاب »حقیقت عشق را با من 
بگو!« این سومین کتابی است که پویه صمیمی در ایران چاپ می کند؛ پیشتر رمانی نوشته بود به نام »مدام« و ترجمه ای هم داشت با عنوان »شب های بی خوابی« که هر دو را نشر »خزه« منتشر کرده بود. حالا هم به همت همین نشر، 
مجموعه ای از اشعار عاشقانه جهان را ترجمه و چاپ کرده. صمیمی در دو رشته حقوق جزا و جرم شناسی و همچنین مطالعات فرهنگی، کارشناسی ارشد دارد و دکترای خود را در رشته حقوق بشر از دانشگاه حقوق و علوم سیاسی 

چین گرفته است. سفر به کشورهای مختلف و زندگی سالیان در چین هم تجربیاتی غنی برایش به همراه داشته. آنچه در ادامه می خوانید، گفتگویی است با محوریت تازه ترین ترجمه اش با عنوان »حقیقت عشق را با من بگو!«

  در چین به دلایل تاریخی و 
فرهنگی، »غذا« نقش کلیدی در 

روابط دارد. تا جایی که افراد هنگام 
به هم رسیدن، به جای »سلام. چه 

خبر؟« متداول ما،  می گویند »سلام. 
غذا خورده ای؟« به طور مثال وقتی 

فردی )مرد یا زن( می خواهد از یارش 
تعریف کند در اولین خصوصیات از 

آشپزی خوب او می گوید.

  زنده یاد شاملو هم در ترجمه 
شعر به سراغ سروده هایی رفته که 

راحت تر می توانسته اند جامه  فارسی 
به تن کنند، مثل اشعار لنگستون 

هیوز. یا گاهی برای رسیدن به 
ترجمه ای مطلوب، دست به بازسرایی  

و ترجمه  آزاد زده، مثل کاری که با 
شعرهای خانم مارگوت بیکل کرده 

است.

 »»Sonnet من به عمد در ترجمه  
به جای »غزلواره« که پیش از این به 
عنوان معادل استفاده می شد، خود 

واژه  »سونت« را آورده ام تا تأکید کنم 
که این سونت از نظر وزن و قافیه هیچ 

ربطی به غزل فارسی  ندارد.

کته
ن
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   گزارش

بارسلونا فرصت ها را از دست داد و اتلتیکو سه امتیاز 
را به خانه برد. همین و هیچ توضیح ديگری وجود 
ندارد. اين قانون فوتبال و خلاصه ای از بازی است. 
بارسا نیمه اول فوق العاده ای داشت و در بسیاری از 
دقايق برتری اش قاطع بود، تسلطی که باعث شد با 
نتیجه ای مثبت و برنده به رختکن برود، آن هم به 

لطف يک گل زيبا از پدری.
علاوه بر اين، رافینیا در ابتدای نیمه دوم می توانست 
کار را تمام کند، اما ضربه به تیرک برخورد کرد. اما 
اين تیم سیمئونه بود که در نخستین و تقريباً تنها 
فرصت خود گل تســاوی را به ثمر رساند. سپس 
بارسا موقعیت های زيادی داشــت، اما شب، شب 
بارســا نبود. نه ســتاره برزيلی، نه لواندوفسکی و 
نه اولمــو که پس از اســتراحت به میــدان رفت، 
نتوانســتند موفق عمل کنند.  و البته، وقتی يک 
تیم اشتباه می کند، تیم ديگر از آن سود می برد. ۵ 
امتیاز از ۲1 امتیاز غیرقابل قبول اســت و از دست 
دادن 1۶ امتیاز زنگ خطر را به صدا در می آورد. به 
حدی که اجازه می دهد اتلتیکو از بارسلونا پیشی 
بگیرد و اگر رئال مادريد بازی اش را ببرد، بارسا را به 

رتبه سوم خواهد رفت. 

   بارسلونا بدون پاداش
تیم فلیک بازی فوق العاده ای انجام داد که جايزه ای 
برايش نگرفت. يک بازی سراسر هجومی همانطور 

که در اين فصل مقابــل تیم های بزرگ انجام داده 
است. ۲۵ دقیقه اول و 10 دقیقه آخر نمايش واقعی 
از بازی، تســلط و فشار بارســلونا بود، اما اتلتیکو، 
وفادار به مدل خود، از دو ضدحمله اســتفاده کرد 
تا بازی را ببــرد و روند عالی خــود را تثبیت کند، 

هرچند که نتیجه ناعادلانه به نظر می رسید.
بارســلونا در دقايــق پايانی به محوطــه جريمه 
اتلتیکو حمله کرد و دفاع خود را باز گذاشت. آنها 
نمی خواستند به تساوی رضايت دهند و به دنبال 
همه يا هیچ رفتند و تیم ســیمئونه، متخصص در 
گلزنی در ثانیه های آخر، از يک ضدحمله ســريع 
استفاده کرد تا بازی را که تنها يک رنگ در زمین 
داشت، به سود خود کند. اتلتیکو برای اولین بار با 
سیمئونه در خانه بارســلونا پیروز شد، در ديداری 
که شــايد کمتر از همه شايســته آن بود. اما مدل 
آنها واضح است و نتیجه می دهد: مقاومت و ايمان. 
سورلوث وارد شد و گل زد. پدری، بهترين بازيکن 

زمین، نیز گل زد، اما فايده ای نداشت.

   مزد ترس
اتلتیکو با ترس وارد شد و بارســلونا از دقیقه اول 
ترســناک بود. در ديداری که به نظر می رسید با 
گل های زياد برای بارسا به پايان برسد، هیچ کس 
نمی توانســت چنین پايانی را تصــور کند. برای 
میزبان همه جزئیات مثبت بودنــد، به جز نتیجه 

نهايی. بارسلونا 19 بار شوت زد، هفت بار به سمت 
دروازه و تنها يک گل زد. اتلتیکو پنج بار شوت زد، 
چهار بار به سمت دروازه و دو گل. بارسلونا 41 بار 
در محوطه جريمه حريف حضور داشت؛ اتلتیکو، 
۶ بار، اما نتیجه 1-۲ شــد. اين اولین بار نیست که 
اتلتیکو به اين شــکل در لالیگا پیروز می شود. اين 
بخشی از سبک آنهاســت. آنها حريف را مجبور به 
حمله با ســانتر می کنند و به دنبال غافلگیری در 

ضدحمله هستند. 

   وابستگی به یامال
روند ضعیف بارســا کــه موجب از دســت رفتن 
صدرنشینی مقتدرانه اين تیم شد، می تواند دلايل 
متنوعی داشته باشــد اما شايد مهم ترين دلیل آن 
مصدومیت های لامینه يامال اســت. تیم هانسی 
فلیک در باخت برابر اوساسونا در پامپلونا تنها 31 
دقیقه يامال را در اختیار داشت و در باخت يک بر 
صفر برابر سوسیداد در آنوئتا و توقف برابر سلتاويگو 
به دلیل مصدومیت از داشــتن ستاره خود محروم 
بود. بارسا در شکســت يک بر صفر برابر لگانس، او 
را در میانه بازی به دلیل مصدومیت از دست داد و 
در شکست ۲ بر يک برابر اتلتیکومادريد نتوانست از 
اين ستاره جوان استفاده کند. بارسا در حضور کامل 
يامال تنها يک بار در طول فصل و آن هم برابر رئال 

بتیس با تساوی متوقف شد.

   تغییرات متوالی ترکیب
پرســپولیس تقريبا در اکثريت قريب به اتفاق 
۲0 بازی رســمی اش با هدايت خوان کارلوس 
گاريدو بــا تغییر يا تغییراتی نســبت به بازی 
قبل به میدان می رفتند. جا به جايی که گاهی 
به واســطه در دســترس نبــودن بازيکنان و 
مصدومیت شــان صورت می گرفت اما برخی 
اوقات مرد اســپانیايی به دلايل فنی   يا حتی 
غیرفنی تصمیم می گرفــت تغییراتی در 11 
بازيکن اصلی اش ايجاد کند. اتفاقی که باعث 
می شــد تیم، هماهنگی و يکپارچگی اش را از 
دست بدهد و از کیفیت فنی آن کاسته شود. او 
به سنگینی برنامه بازی های تیم هم اشاره کرد 
اما برنامه تیم او از ديگــر نمايندگان ايران در 
آسیا سنگین تر نبود و اين دلیل قانع کننده ای 

برای تغییرات در ترکیب به شمار نمی رفت.

   اختلاف با چند بازیکن
گاريدو، سرمربی سخت گیر و جدی ای بود. اين 

را می شــد در همان روزهای اول متوجه شد و 
خود بازيکنان نیز روی آن صحه می گذاشتند. 
در ابتدا همه چیز به ظاهر خوب و مسالمت آمیز 
پیش رفت اما از اواسط نیم فصل نخست شاهد 
جرقه هايی بوديم. چنــد بازيکن در برهه های 
مختلف از ترکیب و لیست کنار گذاشته  شدند. 
ماجرا از نفراتی چون ياسین سلمانی و سعید 
صادقی استارت خورد و در ادامه پای سروش 
رفیعی نیــز به میان آمد. گاريدو نتوانســت با 
نفراتش بــه درک متقابل برســد و روز به روز 
اختلاف بین آنها بیشتر شد و وقتی در يک تیم 
بین بازيکن و مربی ناسازگاری به وجود بیايد، 
آينده و چشم انداز خوبی در کار نخواهد بود و 
بی اعتمادی ايجاد شده بین طرفین، سرنوشت 

آن همکاری را تیره وتار می کند.

   برخورد تهاجمی با رسانه ها
گاريدوی جــدی و عبوس از همــان روزهای 
شیرين آغازين نیز با رسانه ها به مشکل خورد. 

ماجرای رفتنش به اســپانیا برای شرکت در 
يک کلاس مربیگری، شروع رسمی تنش بین 
گاريدو و خبرنــگاران بود. رابطــه ای مملو از 
کدورت که تا پیش از مسابقه با مس رفسنجان 
ادامه يافت. سرمربی ۵۵ ساله   حالا ديگر سابقِ 
پرسپولیس، چندين مرتبه درگیری کلامی با 
اصحاب رسانه پیدا کرد و همین مسئله باعث 
شــد تا چهره خوبی از او نزد اين قشر ترسیم 
نشود. در ســوی مقابل نیز برخورد رسانه با او 
گاهی آغشــته به بی رحمی و همراه با منافع 
شــخصی بود. در چنین وضعیتی عرصه برای 

متولد شهر والنسیا تنگ  و تنگ تر شد.

   تمرکز روی کارهای بدنی
يکــی از ايراداتی کــه به تیم تحــت هدايت 
خوان کارلــوس گاريدو وارد می شــد، تمرکز 
بیش از حد آنها روی مسائل بدنی بود. بعضی 
از کارشناسان نیز به اين قضیه اشاره داشتند 
و حتی شــنیده ها از تمرينات ايــن تیم گواه 

بر همیــن قضیه بود. سرخ پوشــان به صورت 
وسواس گونه روی مسائل بدنی کار می کردند 
و نتیجه آن مصدومیت های پرتعداد و کیفیت 
نه چندان رضايت بخش در مسائل تاکتیکی بود. 
پرسپولیس در چند ديدار اصلا چهره يک تیم 
باطراوت را نداشت و به نظر می رسید بازيکنان 
سردرگم هستند و برنامه خاص و متنوعی برای 

باز کردن دروازه رقبا ندارند.

   از ضربات ایستگاهی تا دریافت گل در 
دقایق ابتدایی

پرسپولیسِ گاريدو از هفته اول تا آخرين ديدار 
با ۲ مشکل بزرگ دســت وپنجه نرم می کرد 
و چندين بــار از آن زخم خــورد. آنها هم در 
مصاف هفته اول برابر ذوب آهن و هم در پیکار 
با مس رفسنجان در هفته ســیزدهم از روی 
ضربات ايستگاهی گل دريافت کردند و در هر 
۲ مسابقه خیلی زود و در همان دقايق ابتدايی، 
عقب افتادند. اين مشکلات در طول نیم فصل 

هم چندين بار ديده شد و کادرفنی نتوانست 
آنها را مرتفع کند. کم کــم اين نواقص تبديل 
به يک مســئله روحی برای تیم شــد و آنها با 
اعتماد به نفس پايین در قبال آن رفتار کردند 
و طبیعتا نتوانســتند برابر آن مقاومت خوبی 
داشته باشند.حالا ديگر خبری از خوان کارلوس 
گاريدو نیست. شايد می شد رفتار و برخوردی 
استانداردتر با او داشــت. او پس از پیروزی در 
دربی تبديل به يک چهره فوق العاده محبوب 
شــد و اعتبار بیش از حــدی دريافت کرد که 
احتمالا مستحق آن نبود. کمی بعدتر و با از راه 
رسیدن باخت ها و همچنین اختلاف با برخی 
از بازيکنــان که در فضای مجــازی حضوری 
مستمر داشتند، سناريو 180 درجه تغییر کرد 
و خوان کارلوس به يک سرمربی بازنده تبديل 
شــد و کار تا جايی پیش رفت که ديگر امکان 
ادامه همکاری نبود. زمان مشخص خواهد کرد 
که آيا او مستحق زمان بیشتری بود يا بايد در 

پايان هفته سیزدهم از کار برکنار می شد.

یادگار علیه تراکتور
تراکتور در چارچوب هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ايران 

با نتیجه يک بر صفر مغلوب شمس آذر شد و 3 امتیاز  مهم را از کف داد. 
عجیب تر از ناکامی در باز کردن دروازه ضعیف ترين خط دفاع لیگ، 
متحمل شدن چهارمین شکست خانگی در اين فصل طی مسابقات 

رسمی بود. 
  تراکتور، سلطان بازی های خارج از خانه

تیم تحت هدايت دراگان اسکوچیچ در اين فصل از رقابت های لیگ برتر 
نمايشی خیره کننده در بازی های خارج از خانه داشته و هر 7 بازی اش را 

با پیروزی پشت سر گذاشته است. آن ها با زدن 1۵ گل و دريافت تنها يک 
گل، با فاصله بهترين تیم لیگ از اين حیث بوده اند و يکی از اصلی ترين 
دلايل صدرنشینی پرشورها همین نمايش فوق العاده در خارج از تبريز 

بوده است. آن ها در دل همین ديدارها موفق شدند از سد ۲ رقیب جدی 
خود يعنی سپاهان و استقلال بگذرند.

  چهار باخت خانگی در هفت بازی!
روی ديگر سکه اما عملکرد تی تی ها در مسابقات خانگی بوده است. پرشورها 
هر سه باخت خود در اين فصل از لیگ برتر را مقابل ديدگان هواداران خودی 
و در ورزشگاه يادگار متحمل شده اند. آن ها ابتدا با يک گل مغلوب ذوب آهن 

شدند. سپس در مصاف با فولاد برد يک بر صفر را با باخت ۲ بر يک عوض 
کردند و حالا نوبت به شمس آذر رسید تا تراکتور را در خانه اش مغلوب 

کند. با اين نتايج تعداد باخت های تیم تحت هدايت اسکوچیچ در خانه از 
بردهايش سبقت گرفت. نبايد فراموش کنیم که حذف تبريزی ها در جام 

حذفی نیز مقابل گل گهر و در ورزشگاه خودی حاصل شد.
  شمس آذر، بازهم از یادگار سه امتیاز گرفت

شمس آذر در دومین فصل حضورش در لیگ برتر دست به کار بزرگی 
زد و در دومین دوئل با قرمزپوشان موفق شد به يک پیروزی ديگر دست 
پیدا کند. آن ها در نیم فصل نخست لیگ بیست وسوم نیز موفق شدند در 
جدالی جذاب با نتیجه 3 بر ۲ از سد شاگردان پاکو خمس بگذرند. در آن 
برهه هدايت يشمی پوشان بر عهده سعید دقیقی بود و حالا بار ديگر اين 

دژاوو برای پرشورها تکرار شد.
  چادرملو و آلومینیوم، تنها تیم هایی که به تراکتور در تبریز باختند

تراکتور اگر می خواهد به رويای ديرينه خود پايان دهد و عنوان قهرمانی 
لیگ برتر را به دست بیاورد، بايد در ورزشگاه يادگار نمايش بهتری از 

خود به منصه ظهور بگذارد. ورزشگاهی که در گذشته برای هر حريفی 
می توانست دردسرساز باشد، مدتی است که گريبان خود تی تی ها را 
گرفته   و بازيکنان اين تیم نمی توانند در جو سنگین اين ورزشگاه به 
نتیجه برسند. هم اکنون تراکتور در 7 ديدار خانگی فقط ۲ برد مقابل 

آلومینیوم و چادرملو داشته اند و برابر پرسپولیس نیز به تساوی يک - يک 
قناعت کردند.

منبع: فوتبال 3۶0
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همیشه همینطور رای می دادید؟
يک اتفاق ديگر و يک رای جنجالی ديگر، کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال را در صدر خبرهای فوتبال ايران قرار 
داد. داستان از اين قرار است که کمیته انضباطی حکم پرونده بازی فولاد خوزستان و استقلال تهران را که چند هفته 
پیش برگزار کرد، منتشر کرد. بر اساس اين رای استقلال علاوه بر اجرای محرومیت تعلیقی از حضور تماشاگران، 
به پرداخت جريمه ای معادل يک میلیارد ريال نیز محکوم شده بود. ابتدا تصورات به اين سمت رفت که اولین بازی 
خانگی استقلال مقابل سپاهان و در ورزشــگاه آزادی خواهد بود و با رای کمیته انضباطی، اين بازی که قرار است 
بازی افتتاحیه مجدد ورزشگاه آزادی باشد، بدون تماشاگر برگزار خواهد شد. اما خیلی زود مشخص شد که اينطور 
نیست و استقلال بايد از حضور تماشاگرانش در اولین بازی بعد از صدور حکم محروم باشد! به اين ترتیب استقلال 
از حضور هوادارانش در بازی با چادرملو که در يزد برگزار می شود محروم خواهد بود و در بازی با سپاهان هواداران 
حضور خواهند داشت! راستش نمی دانیم که اين رای مسبوق به سابقه هســت يا نه. معمولا وقتی هواداران تیمی 
تخلف می کنند، آن تیم در بازی خانگی بعد از صدور حکم از حضور هواداران محروم خواهد بود. اما ظاهرا دوستان 
در کمیته انضباطی وقتی متوجه شده اند که اگر حکم اصلی را صادر می کردند، بايد بازی استقلال و سپاهان بدون 
تماشاگر برگزار می شد، رای را به شکلی صادر کردند که به اين بازی ارتباطی نداشته باشد. اين تصوری است که در 
افکار عمومی به وجود آمده و اگر دوستان در کمیته انضباطی توضیحی قانع کننده برای اين مورد دارند می توانند 

شفاف سازی کنند و ابهامات را از بین ببرند.

تنهاییِ گاریدو مثل تنهاییِ نکونام
يکی از ايراداتی که به کادر فنی جواد نکونام در اســتقلال می گرفتند، حضور دســتیارانی بود که از نظر 
فنی چیزی در چنته نداشــتند و در مواقع لزوم کمکی به او نمی کردند. او البتــه خودش اين موضوع را 
انکار می کرد اما اين واقعیتی بود که اهالی فوتبال به آن اعتقاد داشــتند. به نظر می رسید همین روند در 
پرسپولیس هم در حال تکرار است. گاريدو در پرسپولیس روزهای بدی را می گذراند و در کادر فنی کسی 
نبود که بتواند به او کمکی کند و باری از روی دوش او بردارد. کريم باقری البته کاملا محترم است اما وقتی 
خودش در تمام اين سال ها نشان داده که علاقه ای به پیشرفت ندارد و جاه طلب نیست، قطعا از نظر فنی 
کمکی به سرمربیان نخواهد کرد. غم انگیز است که او به شکلی کاملا خودخواسته نقشش را به يک ناظم در 
پرسپولیس تقلیل داده. داد زدن بر سر بازيکنان و کنترل خشم آنها در زمین کار کمی نیست اما چه کسی 
قرار است در بزنگاه ها به سرمربی مشورت بدهد؟ سیدجلال حسینی اگرچه مثل باقری نیست و احتمالا 
در آينده ســرمربیگری را هم تجربه خواهد کرد اما او هم هنوز آنقدر تجربه ندارد که بتواند عصای دست 
سرمربی باشد و فعلا در حال يادگیری و کارآموزی است. از گاريدو که گذشت و او همین ديروز از هدايت 
پرسپولیس کنار گذاشته شد اما سرمربی بعدی پرسپولیس نبايد به محبوبیت باقری و حسینی اکتفا کند. 
او بايد يک دســتیار باتجربه و موفق را در کادر فنی خود به کار بگیرد تا مثل نکونام و گاريدو در بحران ها 

تنها نماند و در نهايت کنار گذاشته نشود.

مجازات ناعادلانه 
بارسلونا

بدترین پایانی که می شد 
برای بارسای هانسی فلیک 
متصور بود؛ یک تیم شجاع 

که بی رحمانه سقوط کرد

خداحافظ خوان
دلایل زیاد و نسبتا قانع کننده ای برای پایان 
همکاری پرسپولیس و گاریدو وجود داشت

قصه خوان  کارلوس گاریدو و پرسپولیس خیلی زود به پایان رسید. پایانی 
غم انگیز برای داستانی که شروع شیرینی داشت و همین آن را غیرمنتظره 
و شوکه کننده جلوه می دهد. مرد اســپانیایی پس از تجربه سومین باخت 
طی چهار هفته اخیر لیگ، با درهای خروج مواجه شــد و پس از 180 روز، از 
هدایت پرســپولیس کنار رفت  اما چرا؟ گاریدو در این حدودا 6 ماه مرتکب 
چه اشتباهاتی شد که عاقبتش به اینجا رسید و حتی نتوانست برف تهران 

را به چشم ببیند؟

اینتر قرارداد اینزاگی را تمدید می کند
ســران اينتر تصمیم گرفته اند قرارداد سرمربی شــان سیمونه اينزاگی 
را تا سال ۲0۲8 تمديد کنند. موفقیت های نراتزوری در سال میلادی 
جاری که شامل بیستمین قهرمانی در سری A می شود، سبب شده که 
مديران باشگاه از عملکرد ســرمربی تیم رضايت کافی داشته باشند و 
به همین دلیل هم آنها قصد دارنــد در قالب تمديد قرارداد به او پاداش 
بدهند. قرارداد فعلی اينزاگی با اينتر تا ماه ژوئن سال ۲0۲۶ اعتبار دارد. 
اينزاگی به واســطه آخرين قراردادی که با اينتر بست به پردرآمدترين 
ســرمربی حال حاضر سری A تبديل شد. او ســالانه ۶/۵میلیون يورو 
دريافت می کند و مشخص نیست که به موجب قرارداد جديد اين رقم باز 
هم افزايش خواهد داشت يا نه. اگر شاگردان اينزاگی دو بازی باقیمانده 
خود در سال ۲0۲4 را ببرند - به ترتیب برابر کومو و کالیاری در سری 
A - شمار امتیازاتی که در سال جاری کسب کرده اند را به 89 افزايش 
خواهند داد که دو امتیاز بیشــتر از مدت مشابه ســال قبل است. اگر 
اينزاگی تا سال ۲0۲8 در اينتر بماند، پس از هلنیو هررا، دومین سرمربی 
تاريخ اينتر از لحاظ بیشــترين مدت مربیگری در اين تیم خواهد شد. 
هررا در فاصله سال های 19۶0 تا 19۶8 و در فصل 74-1973 هدايت 

اينتر را برعهده داشت.

ناپولی در اندیشه جذب مگوایر
هری مگواير که وارد ماه های پايانی قراردادش با باشگاه منچستريونايتد 
شده، با وجود اينکه عملکردش زيرنظر هری مگواير بهتر شده، اما هنوز 
مشخص نیست که آيا مديران اين باشگاه لیگ برتری قصد تمديد قرارداد 
او را دارند يا خیر، اين در حالی اســت که خبر می رسد چندين باشگاه 
نسبت به جذب او علاقه مند هستند. بر اساس گزارش نشريه انگلیسی 
»اتلتیک«؛ باشــگاه ناپولی نســبت به جذب هری مگوايــر در پنجره 
نقل وانتقالات زمستانی پیش رو علاقه مند است، به خصوص پس از تجربه 
خوبی که از به خدمت گرفتن اسکات مک تامینی از اين باشگاه انگلیسی 
داشتند. طبق اين گزارش؛ باشــگاه گالاتاسرای هم وضعیت اين مدافع 
انگلیسی را زير نظر دارند. گفته می شود؛ باشگاه هايی همچون فنرباغچه 
و لسترسیتی هم از مشتريان مگواير 31 ساله هســتند. او که در سال 
۲019 در انتقالی 70 میلیون پوندی )در آن مقطع رکورد نقل وانتقالات 
برای يک مدافع به شمار می رفت( از لسترســیتی به منچستريونايتد 
پیوست، تاکنون در ۲19 بازی برای شیاطین سرخ به میدان رفته و آمار 

1۲ گل زده و 7 پاس گل را از خود برجای گذاشته است.

فقط 0/6درصد: شانس قهرمانی سیتی
می توان ادعا کرد، منچسترسیتی از جدال قهرمانی لیگ برتر خداحافظی 
کرده است. اگر ديروز لیورپول در لندن تاتنهام را شکست داده باشد و 
اگر قرمزها دربی مقابل اورتون را ببرند، اختلاف امتیاز بین صدرنشین 
و تیم گوارديولا به 1۵ امتیاز خواهد رســید و روند هر دو تیم نشــان 
می دهد که اين فاصله بیشتر نیز خواهد شد. طبق آمار ابررايانه »اوپتا«، 
منچسترسیتی تنها 0.۶ درصد شانس برای قهرمانی در لیگ برتر دارد. 
و اين البته با در نظر گرفتن دو بازی معوقه لیورپول است. مشکل اصلی 
در راه رسیدن به جمع چهار تیم برتر است: طبق آمار، ۲0 درصد احتمال 
دارد که ســیتی در لیگ قهرمانان فصل آينده حضور نداشــته باشد. 
لیورپول 9 امتیاز جلوتر است، چلســی 7 امتیاز، آرسنال، استون ويلا و 
حتی ناتینگهام فارست هم بالاتر از سیتی قرار دارد! منچسترسیتی در 
حال حاضر ششم است و در جايگاه لیگ کنفرانس قرار دارد. اگر امروز 
بورنموث در اولدترافورد پیروز شود، سیتی يک جايگاه ديگر را از دست 
خواهد داد. در اين شرايط، يک آمار عجیب ديگر نیز به چشم می خورد: 
9 شکست در 1۲ بازی اخیر در تمامی رقابت ها برای سیتی. همان تعداد 

شکست هايی که در 10۶ بازی قبلی داشتند.

نگرانی آرسنال: مصدومیت ساکا جدی است
آرسنال شنبه شــب در چارچوب ديدارهای هفته هفدهم رقابت های 
لیگ برتر انگلیس در ورزشگاه سلهرست پارک روبروی کريستال پالاس 
به میدان رفت و موفق شد در يک بازی تماشايی و پر گل حريفش را با 
نتیجه 1-۵ در هم بکوبد و سه امتیاز ارزشمند را با خودش به خانه ببرد. 
ساکا مثل همیشه در اين بازی در ترکیب اصلی تیمش حضور داشت اما 
در دقیقه ۲4 به دلیل احساس درد و مصدومیت نتوانست در میدان بماند 
و جايش را به تروسار داد که به عنوان بازيکن تعويضی وارد زمین شد. 
مشخص بود که اين بازيکن احساس درد زيادی دارد و اين باعث نگرانی 
هواداران شد. اما انتشار تصاويری از اين ستاره انگلیسی که در حال ترک 
ورزشگاه با عصا بود و نمی توانست بدون کمک آنها راه برود باعث نگرانی 
جدی هواداران اين تیم شده اســت و به نظر می رسد که مصدومیت او 
بسیاری جدی تر از چیزی است که در ابتدا تصور می شد و اين خبر خوبی 
برای توپچی ها نخواهد بود. شاگردان میکل آرتتا در تلاش هستند که 
بار ديگر به کورس قهرمانی رقابت های لیگ برتر برگردند و فاصله شان 
را با لیورپول و چلسی در صدر جدول مسابقات کم کنند و غیبت ساکا 

می تواند ضربه سنگینی برای آنها باشد. 

جدایی توافقی گاریدو از پرسپولیس
پس از کسب نتايج ضعیف در هفته های اخیر و شکست 3 بر يک مقابل 
مس رفسنجان، مديران باشگاه پرسپولیس تصمیم به قطع همکاری با 
خوان کارلوس گاريدو گرفتند. در همین راســتا و پس از نشست ديروز 
رضا درويش، مديرعامل باشگاه پرسپولیس با خوان کارلوس گاريدو و 
ژاوی اولیوا )مربی تیم(، اين مربیان اسپانیايی از جمع سرخپوشان جدا 
شد. در  اين  نشست پس از بررسی وضعیت تیم، دو طرف توافق کردند 
به ادامه همکاری پايان دهند. مديرعامل پرسپولیس به گاريدو و ژاوی 
پیشنهاد اقاله قرارداد را داد که با موافقت اين دو مربی همراه شد. مقرر 
شد مطالبات گاريدو و ژاوی تا هفته ســیزدهم لیگ به آنها پرداخت و 
قرارداد اين مربی اقاله شــود. باقی مانده طلب گاريدو و ژاوی ديروز به 

پرداخت شد تا مطالبات اين دو مربی اسپانیايی تسويه شود.

خبر خوب برای استقلال: بازگشت چشمی
يکی از اتفاقات مهم ديدار اســتقلال با آلومینیوم، غیبت روزبه چشمی 
به دلیل شکستگی انگشــت پا بود. عدم حضور اين بازيکن کلیدی در 
ترکیب اســتقلال تأثیر زيادی روی عملکرد خط دفاعی داشت و باعث 
شد آبی پوشان در اين ديدار گل دريافت کنند. چشمی که در بازی های 
قبلی عملکرد درخشانی داشته و نقشــی کلیدی در پنج کلین شیت از 
شش بازی آخر استقلال ايفا کرده بود، حالا بهبود يافته و آماده حضور در 
بازی با چادرملو است. بازگشت او می تواند نظم بیشتری به خط دفاعی 
اســتقلال بدهد و خبر خوشی برای موسیمانه باشــد. همچنین آرش 
رضاوند که به دلیل مصدومیت بازی با آلومینیوم را از دســت داده بود، 
برای اين ديدار آماده شده و مشکلی برای همراهی تیمش ندارد. رضاوند 
از هافبک های مهم استقلال است که با دوندگی و دقت پاس هايش در 
بازی های قبلی تأثیرگذار بوده است. حضور همزمان رضاوند و چشمی 
در ترکیب استقلال می تواند به اين تیم کمک کند تا قدرت بیشتری در 
میانه میدان و دفاع داشته باشد. استقلال برای جبران امتیازهای از دست 
رفته و حفظ امید به صعود در جدول، نیاز به پیروزی در اين بازی دارد. 
موسیمانه و شاگردانش می دانند که هر نتیجه ای جز برد می تواند فاصله 

با صدر جدول را افزايش دهد. 

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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انهدام باند پيک موتوري هاي شمال تهران

سارق زورگير به آخر خط رسيد

جانشين پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات 
پايتخت، از شناســايي و انهــدام باند چهار 
نفره که با روش اسکيمر بيش از 50 ميليارد 
ريال از شهروندان کلاهبرداري کرده بودند، 

خبر داد.
سرهنگ ســعيد پيرزاد، در تشريح اين خبر 
اظهار داشــت، تعداد زيادي از شهروندان به 
پليس فتا تهران بزرگ مراجعه و مدعي شدند 
مبالغي به صورت غيرمجاز از حســاب آنان 

برداشت شده است.
اين مقام انتظامي اظهار داشــت: پس از اخذ 
اظهارات مال باختگان اين پرونده موضوع در 

دســتور کار قرار گرفت و کارشناسان پليس 
فتا پايتخت تحقيقات خــود را در اين زمينه 

آغاز کردند.
سرهنگ پيرزاد با اشاره به اينکه مجرمان با 
سوءاستفاده از اعتماد مردم به فروشگاه هاي 
زنجيره اي و شناخته شــده بــه عنوان پيک 
موقت در آن مجموعه ها استخدام مي شوند تا 
مسير مجرمانه خود را هموار کنند افزود: در 
تحقيقات اوليه کارشناسان پليس فتا پايتخت 
مشخص شد قربانيان اين پرونده عموما پس 
از خريد از فروشگاه هاي زنجيره اي در تهران 
حسابشان خالي شده و به روش اسکيمر مورد 

کلاهبرداري قرار گرفته اند.
ســرهنگ ســعيد پيرزاد بيان داشــت: در 
روند پيگيري پرونده پليس به ســرنخ هاي 
جديدي رســيد و مشخص شــد متهمان با 
ترفند استخدام در فروشگاه هاي زنجيره اي 
در محدوده شمال تهران فعاليت خود را پيش 
مي برند که با سرعت عمل پليس شناسايي 
و پس از تشــريفات قضايــي تمامي اعضاي 
اين باند چهار نفره در حالي که در مخفيگاه 
خود در حاشيه تهران مشــغول کپي کردن 
کارت هاي شهروندان بودند، دستگير شدند 
و تعداد زياد دستگاه اســکيمر و کارت خام 

از محل دستگيري آنان کشف شد. اين مقام 
پليس سايبري با اشاره به اينکه تعداد شکات 
اين پرونده بيش از 88 نفر اســت و همچنان 
نيز در حال افزايش است ادامه داد: باتوجه به 
اينکه در اين نــوع از کلاهبرداري ها، مجرم 
تنها به مبلغي که در حساب متصل به کارت 
است دسترسي دارد و بدون داشتن رمز اصلي 
امکان برداشــت وجه را نــدارد، جدا کردن 
کارت اصلي از کارت خريد روزانه و تغيير رمز 
دوره اي يکي از بهترين راه ها براي پيشگيري 

از وقوع سرقت به اين روش است.
جانشين پليس فتا تهران بزرگ توصيه کرد: 

بايد توجه داشته باشيد به هيچ عنوان کارت 
بانکي خــود را در اختيار فروشــندگان قرار 
ندهيد و حتما عمليات بانکي و وارد کردن رمز 
را شخصا انجام دهيد چراکه حتي در صورت 
نصب اسکيمرروي دستگاه کارت خوان، بدون 
اطلاع از رمز عبور، برداشــت از حساب شما 
امکان پذير نخواهد بود، همچنين مي توانيد 
در صورت اطلاع از هرگونه فعاليت مجرمانه 
در فضاي مجازي مراتــب را از طريق مرکز 
فوريت هاي سايبري به شماره تلفن يا سايت 
پليس فتا به آدرس  www.fata.gov.ir  با 

ما درميان بگذاريد.

جانشين پليس پيشگيري پايتخت از دستگيري سارق زورگير سابقه دار خبر داد 
و گفت: از متهم سلاح سرد و اموال مسروقه کشف شد.

سرهنگ اردشير نادري، جانشين پليس پيشگيري پايتخت در تشريح اين خبر 
بيان داشت: پيرو اجراي طرح مبارزه با ســارقان و زورگيران، ماموران کلانتري 
130 نازي آباد حين گشتزني در حوزه اســتحفاظي يک موتورسوار که به طرز 

مشکوکي در حال حرکت بود و شهروندان را زيرنظر داشت مشاهده کردند.
اين مقــام انتظامي ادامــه داد: متهم با مشــاهده ماموران به ســرعت از محل 
متواري شد. طي يک تعقيب و گريز ماموران گشت کلانتري با استفاده از قانون 

به کارگيري سلاح متهم را دستگير کردند.
سرهنگ نادري ادامه داد: در بازرسي اوليه از متهم دو دستگاه تلفن همراه مسروقه 
و يک قبضه سلاح سرد  کشف گرديد.پس از انتقال متهم به کلانتري، به جرم خود 
مبني بر سرقت به شيوه زورگيري اعتراف نموده و تا کنون 18 نفر از شکات متهم 
شناسايي شده است. جانشين پليس پيشگيري پايتخت خاطرنشان کرد: متهم 
براي کشف جرائم احتمالي و شناسايي شکات ديگر به مقام قضائي معرفي شدند.
سرهنگ اردشير نادري در پايان به شهروندان توصيه کرد: سارقان در پياده رو ها 
و معابر شلوغ، افرادي را که در حال مکالمه با تلفن همراه خود هستند تحت نظر 
داشته و در يک زمان مناسب اقدام به سرقت تلفن آنها مي کنند، لذا شهروندان تا 
حد امکان ازاستفاده از تلفن همراه در معابر شلوغ و پر تردد پرهيز کنند و نسبت 

به اطراف خود هوشيار باشند.

رســيدگی به پرونده مرگ مرموز مــرد جوانی به نام 
پويا، چهارم آذرماه ســال قبل با اعلام از سوی ماموران 
کلانتــری يکی از محله های شــهريار در دســتور کار 

ماموران انتظامی و قضايی قرار گرفت.
اين در حالی بود که دختر جوانی به نام مرجان، دقايقی 
قبل از رسيدن ماموران موضوع را به مرکز فوريت های 
پليس 110 اطــلاع داده و به اين ترتيب رســيدگی به 

موضوع در دستور کار ماموران جنايی قرار گرفته بود.
به اين ترتيب تيم جنايی به همــراه بازپرس ويژه قتل 
و کارآگاهان پليس آگاهی و همچنين تيم تشــخيص 

هويت برای رسيدگی به موضوع در محل حاضر شدند.
   تحقيقات در محل

زمانی که ماموران در محل وقوع حادثه حاضر شدند در 
اولين قدم از تحقيقات خود مرجان را هدف پرس و جو 
قرار دادند. دختر جوان در نخستين برخورد به ماموران 
جنايی گفت: من و پويــا از مدتی قبل با همديگر رابطه 
دوستانه داشتيم. چند روز پيش پويا به من پيشنهاد داد 
که با همديگر برای تفريح به باغی حوالی شهريار بياييم. 
پويا می گفت می توانــد در آن حوالی باغی اجاره کند تا 

يک شب اينجا بمانيم.«
مرجان ادامه داد: »بالاخره پويا بــاغ را اجاره کرد و من 
هم قبول کــردم و همراه او آمدم. چند ســاعتی در باغ 
بوديم و تصميم گرفتيم به تهران برگرديم. وســايل را 
جمع کرديم و من داخل ماشين گذاشتم و خودم هم در 

خودرو نشستم تا پويا درها را قفل کند و شير گاز را ببندد 
و سوار ماشين شود. اما بعد از دقايقی که در ماشين به 
انتظار گذشت، حس کردم بســتن درها اين قدرها هم 
طول نمی کشــد! برای همين از ماشــين پياده شدم و 

دوباره سراغ پويا رفتم.«
   مواجهه با یک جسد

مرجان ادامه داد: »داخل اتاق ها سرک می کشيدم و با 
صدای بلند پويا را صدا می زدم. با هر بار صدا زدن من و 
جواب ندادن او دلشوره ام بيشتر می شد. خيلی مضطرب 
شــده بودم و در همان چند ثانيه هزارجور فکر و خيال 
به سرم زد. می ترســيدم غريبه ای وارد ويلا شده باشد 
و نفســم از ترس بالا نمی آمد. يکدفعه وقتی به يکي از 
اتاق ها سرک کشيدم پويا را ديدم که خودش را حلق آويز 
کرده بود. من پشت سر هم جيغ می کشيدم و دست و 
پايم می لرزيد. اما در همان حال هر طور که بود طناب 
را پاره کردم تا جان پويا را نجات دهم. بعد هم با پليس 

تماس گرفتم و فورا موضوع را اطلاع دادم.«
بعد از ثبت اظهارات دختر جوان توسط ماموران جنايی، 
جسد با دستور بازپرس جنايی به پزشکی قانونی منتقل 
شد و در حالی که رســيدگی به موضوع وارد فاز جنايی 
شده بود تحقيقات برای رازگشايی از ماجرا کليد خورد.

اين زن قاتل پسرمان است
در نخستين بررسی ها مشخص شد پويا متاهل بوده اما 

از سه سال قبل وارد رابطه پنهانی با مرجان شده است.

زمانی که راز ارتباط پويا و مرجان برای خانواده او فاش 
شد از دختر جوان شکايت کردند.

خانواده پويا ادعا کردند که احتمال دست  داشتن مرجان 
در جريان مرگ پويا وجود دارد و آنها خودکشی پويا را 
باور نداشــتند و می گفتند پويا برای اين کار انگيزه ای 
نداشــته. اما احتمال می دادند مرجان پويا را کشته و با 
صحنه سازی سعی دارد ماجرا را خودکشی نشان دهد .
با اين شکايت مرجان بازداشت و تحقيقات از او آغاز شد.

   انکار قتل
متهم در جريان بازجويی ها در تشــريح جزئيات ماجرا 
گفت: سه سال قبل با پويا آشنا شــدم. ما رابطه خوبی 
با هم داشــتيم و گاهی اوقات برای تفريح با هم بيرون 
می رفتيم. آخرين بار او باغی در شــهريار را کرايه کرده 
بود که با هم به باغ رفتيم و مشــروب خورديم.  شــارژ 
گوشی موبايلم تمام شــده بود. به همين خاطر داخل 
ماشين رفتم تا گوشی ام را شارژ کنم. قرار بود چند دقيقه 
بعد پويا هم بيرون بيايد تا بــه تهران برگرديم اما چون 
نيامد، من نگران شدم و به داخل خانه ويلايی رفتم. اما با 
جسد حلق آويز او روبه رو شدم. من گمان کردم او شوخی 
می کند. اما وقتی جلو رفتم متوجه شدم نفس نمی کشد. 
به همين خاطر طناب را پاره کردم و او را پايين آوردم. او 
هرگز درباره اينکه قصد دارد به زندگی اش پايان بدهد 

به من حرفی نزده بود.«
 به دنبال اظهارات دختــر جوان و نظر  کارشناســان 

پزشکی قانونی که در گزارشی اعلام کرده بودند، مرگ 
مرد جوان خودکشی بوده و فرضيه دگرکشی رد شده،  

برای دختر جوان قرار منع تعقيب صادر شد.
 اما اوليای دم به اين قرار اعتراض کردند.

   کش و قوس قضایی
 به اين ترتيب پرونده برای رســيدگی به شــعبه دهم 

دادگاه کيفری يک استان تهران فرستاده شد .
در دادگاه مرجان اظهارات قبلی اش را تکرار کرد و گفت: 
من اصلا خبر نداشــتم پويا قصد دارد دست به چنين 
کاری بزند. اگر از تصميم او مطلع بــودم او را منصرف 
می کردم. من از ديدن جســد حلق آويز او آنقدر شوکه 

شده بودم که گمان کردم با من شوخی می کند.
در پايان جلســه قضات دادگاه متهم را از اتهام دســت 
داشتن در قتل تبرئه و برای وی قرار منع تعقيب صادر 
کردند.  اما بار ديگر اوليای دم به حکم تبرئه دختر جوان 

اعتراض کردند.
 به اين ترتيب پرونده اين بار در ديوان عالی کشور تحت 
رســيدگی دوباره قرار گرفت و  قضات شعبه ۴۹ ديوان 
عالی کشور با توجه به نظر کارشناسان پزشکی قانونی که 
اعلام کرده بودند آثاری از درگيری روی جســد نمايان 
نبوده و  نحوه گــره طناب و آثار کبــودی  روی گردن 
نشان دهنده خودکشی اســت، قرار منع تعقيب دختر 
جوان را تاييد کرده   و مرگ مرد جوان را خودکشی اعلام 

کردند تا پرونده برای هميشه بسته شود.

پایان مرگبار خلوت عاشقانه در باغ شهریار
با اعلام نظر پزشکی قانونی، دختر جوان از اتهام قتل پسر مورد علاقه اش تبرئه شد

شمارش معکوس برای قصاص زن ورزشکار
 به اتهام قتل شوهرش

زن جوان که شوهرش را کشته و جسد او را با اره و چاقو تکه تکه و در رودخانه 
فشم رها کرده بود با حکم قضايی به قصاص و پرداخت ديه محکوم شد.

رســيدگی به اين پرونده از يکم دی ماه ســال 1۴0۲ آغاز شــد.کارگران 
رستورانی در جاده فشم با پليس تماس گرفتند و از پيداشدن بقايای جسد 
يک انسان که در رودخانه فشــم رها شــده بود، خبر دادند.  با اين تماس 
ماموران پليس به جاده فشــم رفتند و با گونی اي روبه رو شدند که پاهای 
بريده شده يک مرد در آن قرار داشت. کارگر رستوران به ماموران گفت: در 
کنار رودخانه مشغول به کار بودم که با گونی مشکوک و خون آلودي روبه رو 
شدم. وقتی جلو رفتم متوجه شدم ساق پای يک انسان و دست بريده شده 
در آن قرار دارد. من که وحشت کرده بودم بلافاصله به رستوران برگشتم و با 
پليس تماس گرفتم. جسد مثله شده که شواهد نشان می داد متعلق به يک 
مرد جوان است با دستور قضايی به پزشکي قانونی منتقل شد و ماموران برای 
رازگشايی جنايت فجيع به تکاپو افتادند. دو روز از اين ماجرا گذشته بود که 
اين بار بخش های ديگری از بدن يک انسان داخل کيسه پلاستيکی در فشم 
پيدا شد و پليس را در برابر معمايی مرموز قرار داد. آزمايش دی ان ای نشان 
می داد بقايای جسد متعلق به يک نفر اســت و او احتمالا در محل ديگری 
کشته و سپس جســدش در چندين نقطه از فشم رها شــده تا راز جنايت 

سر به مهر باقی بماند.
   افشای هویت قربانی

 چند روز از اين ماجرا گذشــته بود تا اينکه ماموران پليس با اثرانگشــت 
به دســت آمده از قربانی به هويت او پی بردند و دريافتند، جسد مثله شده 
متعلق به مرد ۴5 ساله ای به نام شهرام است که در شرق تهران در يک مغازه 
کفش فروشی اجاره ای کار می کند.  با افشــای اين ماجرا ماموران به سراغ 
همسر 38 ساله او به نام سمانه رفتند.  زن جوان گفت: چند روز قبل شوهرم 
همراه يکی از دوســتانش برای يافتن گنج از خانه بيرون رفت. او گوشــی 
موبايلش را هم همراه خودش نبرد تا پليس نتواند ردی از او و دوستش پيدا 
کند. من در اين مدت مدام نگران او بودم و نمی دانم چه بلايی سرش آمده 
است.  برادر شهرام در تحقيقات پليسی گفت: چند سال است که من، پدر و 
مادرم رابطه زيادی با شهرام نداريم  و با او و خانواده اش رفت وآمد نمی کنيم. 
چند روز پيش زن برادرم گفت كه شهرام برای يافتن گنج از خانه بيرون رفته 
و ديگر بازنگشته است. من که حرف های او را باور کرده بودم به پليس اطلاع 
ندادم و منتظر ماندم تا برادرم به خانه برگردد. برادر شــهرام  در تحقيقات 
بعدی گفت: زن برادرم هر بار حرف جديدي می زد. او يک بار گفت برادرم به 
خاطر کليه درد در يک بيمارستان بســتری شده اما من وقتی پيگير ماجرا 
شدم حرفش را عوض کرد و گفت او به دنبال گنج رفته است. من به سمانه 
مشکوک هستم. اظهارات جديد اين مرد موجب شد تا سمانه، بار ديگر تحت 

بازجويی قرار بگيرد و پرده از جنايت خانوادگی بردارد.
   اعتراف به شوهرکشی

سمانه که ورزشکار است به قتل شوهرش به دليل اختلاف خانوادگی اعتراف 
کرد.  اين زن گفت: من به شوهرم هيچ علاقه ای نداشتم. با اينکه صاحب يک 
دختر و پسر بوديم اما مدام با هم اختلاف داشتيم. شوهرم مرد بداخلاقی بود. 
او به شيشه اعتياد داشت  و مدام تحقيرم می کرد. من از رفتارهای او خسته 
شــده بودم. به همين خاطر آخرين بار، بند مانتويم را دور گردنش پيچيدم 
و آن را آنقدر فشار دادم تا شوهرم جان ســپرد. صبح روز بعد وقتی بچه ها 
به مدرسه رفتند، جســد او را مثله و در چند نقطه از فشم رها کرد کردم. با 
اعترافات تکان دهنده زن جوان، او در شعبه 13 دادگاه کيفری يک استان 

تهران پای ميز محاکمه ايستاد.
   در دادگاه چه گذشت؟

 در ابتدای جلسه پدر و مادر قربانی از طرف خودشان و دو نوه شان درخواست 
قصاص را مطرح کردند.  پدر شهرام گفت: ما به خاطر عروسمان چند سالی 
بود با پسرمان قطع رابطه کرده بوديم و از او هيچ خبری نداشتيم. اما هرگز 
فکر نمی کرديم عروسمان دست به چنين جنايتی بزند. سمانه بايد قصاص 
شود. وقتی زن جوان روبه روی قضات ايستاد، منکر اتهام قتل عمدی شد و 
گفت: آن شب همسرم در سرويس بهداشــتی مشغول مصرف شيشه بود. 
پسرم همان موقع به اين ماجرا پی برد و اين موضوع باعث شد من به شوهرم 
اعتراض کنم. من و شوهرم با هم درگير شــديم و او مثل هميشه شروع به 
فحاشی کرد. او می گفت امشب مرا می کشد. شهرام سعی داشت قيچی را که 
روی  يك ميز در اتاق بود بردارد و به من حمله کند. من برای دفاع از خودم 
بند مانتويم را دور گردنش انداختم و آن را کشيدم تا دست شوهرم به قيچی 
نرسد. شهرام تقلا می کرد و سعی داشت خودش را به سمت قيچی بکشاند 

اما من بند را محکم دور گردن او نگه داشتم تا اينکه او بی حال شد.
   قاضی گفت: چند دقيقه بند را دور گردن شوهرت نگه داشتی؟

که سمانه پاســخ داد: حدود ۴ يا 5 دقيقه آن را نگه داشتم. اما متوجه گذر 
زمان نبودم. وقتی او بی حال روی زمين افتاد مــن اتاق را ترک کردم و در 
پذيرايی متوجه خون مردگی روی انگشــتان دستم شــدم و فهميدم اين 
کبودی به خاطر نگه داشتن بند مانتو دور گردن شوهرم ايجاد شده. من در 
پذيرايی کنار دختر و پسرم خوابيدم و صبح آنها را به مدرسه بردم. اما وقتی 
از مدرسه به خانه برگشتم، متوجه شــدم شوهرم نفس نمی کشد. آنجا بود 
که فهميدم او مرده است . ظهر دنبال فرزندانم رفتم و آنها را به خانه خاله ام 
بردم. می خواستم هر طور شده جسد را از خانه خارج کنم اما او سنگين بود. 
به همين خاطر با اره، چکش و چاقو جسد را مثله کردم. آنها را در کيسه های 
نايلونی بزرگ جاساز کردم و در چند نوبت در صندوق عقب خودرو ال ۹0 
گذاشتم و از خانه مان در رسالت  به جاده فشم بردم. متهم ادامه داد: من  از 

بدرفتاری های همسرم خسته شده بودم اما قصد کشتن او را نداشتم.
   قاضی گفت: وقتی شوهرت بی حال شــد چرا با اورژانس تماس 

نگرفتی؟
که سمانه پاسخ داد: من فکر کردم شــوهرم بی حال شده و  چند دقيقه بعد 
حالش بهتر می شود. صبح متوجه شدم او جان سپرده است. اين زن در تشريح 
زندگی سياهش گفت: سه ساله بودم که مادرم فوت شد و در ۷ سالگی پدرم 
دوباره ازدواج کرد. اما برادرهای نامادری ام مرا آزار می دادند. چند بار به دام 
سياه آنها افتاده بودم. به همين خاطر ناچار شدم خانه پدری ام را ترک کنم. 
من با مادربزرگم زندگی می کردم اما مادربزرگم  می گفت ديگر نمی تواند از 
من نگهداری کند. وقتی نوجوان بودم از من خواست تا با شهرام که پسرخاله 
مادرم بود ازدواج کنم .من هيچ علاقه ای به شــهرام نداشــتم. اما با اصرار 
مادربزرگم و برای اينکه سربار او نباشم راضی به اين ازدواج شدم. سختی های 
زندگی و بدرفتاری های شهرام با من باعث شد حالا در اين جايگاه قرار بگيرم. 
او ادامه داد: بعد از اينکه بقايای جسد را از خانه بيرون بردم حمام و سرويس 
بهداشــتی را تميز کردم و فرزندانم را به خانه آوردم. اما وقتی برادرشوهرم 
پيگير ناپديدشدن برادرش شد به دروغ به او گفتم شهرام برای يافتن گنج از 
خانه بيرون رفته و بازنگشته است. با پايان دفاعيات اين زن، وکيل اوليای دم 
برخاست و گفت: اين زن اگر قصد قتل نداشــت بند مانتو را به مدت ۴ تا 5 
دقيقه دور گردن شوهرش نگه نمی داشت. اين زن ورزشکار و کوهنورد است 
و قوای جسمی خوبی دارد. به همين خاطر توانسته شوهرش را بکشد. اما حالا 
به دروغ می گويد متوجه مرگ شوهرش نبوده است. در پايان جلسه قضات 
وارد شور شــدند و با توجه به مدرک های موجود در پرونده، زن جوان را به 

قصاص و به خاطر جنايت بر ميت به پرداخت ديه محکوم کردند.

  گزارش دو
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  گالری   

روز چهارصد و چهل و سوم جنگ غزه؛ آوارگان در 
چادرهای غیرمناسب و بدون گرمایش

تراژدی مردم غزه که از 7 اکتبر 2023 به دلیل حملات اسرائیل آواره شده اند و در چادرهای نازک و موقت به سر می برند، با فرارسیدن 
سرمای زمستان به طور فزاینده ای تشدید شده است. هزاران خانواده فلسطینی که در نوار غزه شاهد نسل کشی و پاکسازی قومی 

اسرائیل بودند و به اجبار از خانه های خود آواره شدند، اکنون در پناهگاه های موقت زندگی می کنند. با آغاز ماه های زمستان، 
زمین های فوتبال به کمپ های پر از چادر تبدیل شده است. در اردوگاه بدوی با زمین گل آلود، کودکان ناامیدانه تلاش می کنند تا 

بدن های خود را گرم کنند، در حالی که سالمندان در سکوتی عمیق نشسته اند و چشمان شان به افق دوخته شده است، گویی درگیر 
خاطرات گذشته اند و یادآوری لحظات از دست رفته، زیر آوارهای حملات اسرائیل، روحشان را می آزارد. فلسطینی هایی که ارتش 

اسرائیل در پنجم اکتبر با اشغال خوابگاه های شان در شمال نوار غزه تلاش کرد آن ها را به منطقه حائل تبدیل کند، تحت بمباران های 
خونین آواره شدند و از دسترسی به غذا، آب و دارو محروم شده اند. در پی حملات زمینی اسرائیل، ده ها هزار فلسطینی در شمال 

نوار غزه مجبور به ترک خانه های خود شدند و اکثریت آن ها در چادرها و مراکز پناهگاهی در مرکز منطقه سکونت گزیدند. امتناع 
ارتش اسرائیل از حمل وسایل ضروری   هنگام آوارگی، شرایط زندگی فلسطینی ها در چادرها و پناهگاه ها را سخت تر کرد و آن ها را از 
ابتدایی ترین نیازهای انسانی محروم گذاشت. مریم صبح، یکی از فلسطینی هایی که به دلیل حملات اسرائیل بیش از 440 روز است 

آواره شده، در شرایطی بسیار سخت با نوه کوچکش در چادری فرسوده و پوشیده از بقایای نایلون دست و پنجه نرم می کند . این چادر 
آنها را از باران و هوای سرد در شهر غزه محافظت می کند.   در حالی که این زن فلسطینی سعی می کند از نوه خود در برابر باد سردی 

که به چادر می وزد محافظت کند، بقیه اعضای خانواده با جمع شدن اطراف آتشی که از کاغذ و نایلون روشن کرده اند، تلاش می کنند 
خود را گرم کنند؛ چرا که هیچ راهی برای گرم شدن وجود ندارد. مریم صبح که در چادر فرسوده که به سختی می توانست در برابر باد و 
باران مقاومت کند، در گفت وگو با خبرنگار آنادولو از مشکلاتی که تجربه کرده اند، گفت: امیدواریم باران نبارد و چادرهای مان زیر آب 
نرود.  این زن فلسطینی که به دلیل حملات اسرائیل آواره شده بود، در حالی که نوه های یتیم خود را در آغوش می گرفت، گفت   بدون 

سرپناه زندگی می کند، هیچ چیزی برای محافظت از آنها در برابر سرما وجود ندارد، تخت های کافی نیست و این چادرها برای زندگی، 
به ویژه برای بچه های کوچک، مناسب نیست. سرما و باران رنج ما را بیشتر می کند. در چادر دیگری که در همان نزدیکی قرار دارد، 
وضعیت مصطفی جمال  که به اجبار از شهر بیت لاهیا در شمال نوار غزه آواره شده بود، تفاوت زیادی با وضعیت زن فلسطینی مریم 

صبح و خانواده اش ندارد. مصطفی جمال نیز گفت   به دلیل شرایط سخت، بمباران های وحشیانه و حوادثی که هیچ فلسطینی سزاوار 
آن نیست، از بیت لاهیا تبعید شده است. جمال که در تلاش برای حفظ زندگی در شرایط سخت زمستانی است، توضیح می دهد: ما 

در چادر های فرسوده زندگی می کنیم که حتی نمی تواند حداقل نیازهای زندگی را برآورده کند. جمال با اشاره به اینکه چادر آنها 
نمی تواند از سرما و باران محافظت کند، می گوید: کودکان به دلیل شرایط سخت زندگی در معرض بیماری قرار دارند، زیرا هیچ چوبی 

برای روشن کردن آتش وجود ندارند و با کمبود غذا، آب، بستر و لباس دست و پنجه نرم می کنند. )آناتولی(

    کیتی هولمز طبق رفتار مرسوم خود مانند هر روز در خیابان های نیویورک حاضر شد و 
قهوه صبحگاهی خود را ضمن قدم زدن نوشید. )ایکس(

   

چند روزی بیشتر به 
کریسمس باقی نمانده 

است. از همین رو بابا 
نوئل همانند هر سال 
دفتر خود در لاپلاند 
فنلاند را ترک کرد تا 
به سنت دیرین خود 

عمل کند و با سورتمه 
خود که گوزنی آن را 
می کشد هدایا را در 
چهارگوشه جهان به 

دست کودکان برساند 
و لبخند بر لبان 

آنها بنشاند. )گتی 
ایمیجز(

   

هاکان فیدان، وزیر خارجه ترکیه به همراه هیاتی 
عالی رتبه برای دیدار با مسئولان دولت موقت سوریه 
وارد دمشق شد. همچنین، فیدان دیروز در دمشق با 

ابو محمد الجولانی، رهبر گروه تحریر الشام دیدار کرد. 
خبرگزاری اسپوتنیک پیشتر گزارش داد که هیات 
بلندپایه ترکیه با خودروهای حامل پرچم ترکیه از 

مرز سوریه و ترکیه عبور و به سمت دمشق پایتخت 
سوریه حرکت کرد. پیشتر برهان کوراوغلو، کاردار 

سفارت ترکیه در دمشق در مصاحبه ای گفت: »پس از 
هاکان فیدان، وزیر امور خارجه کشورمان، اردوغان 
رئیس جمهور ما هم در حال بررسی آمدن به دمشق 

است.« اردوغان پیشتر گفته بود که سفر هاکان فیدان به 
دمشق با تمرکز روی روابط در حال توسعه بین ۲ کشور 

خواهد بود. اردوغان گفته بود: »امیدوارم وزیر امور 
خارجه کشورمان به زودی به آنجا برود. آنها روی ساختار 

جدید با هم کار خواهند کرد.« )رویترز(

    امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانسه چند روز پس از طوفان سهمگین مایوت که 
شدیدترین طوفان قرن اخیر در مرزهای فرانسه نام گرفت،   ضمن حضور در خیابان ها و معابر، 

مدتی با مردم طوفان زده دیدار کرد. )گتی اینیجیز(

    ماریا کری، خواننده نامدار و محبوب آمریکایی، با شمایل جدید و موهای فر خود در 
خیابان پنجم نیویورک حاضر شد و از فروشگاه های لوکس این خیابان برای جشن سال نو 

خرید کرد. )ایکس( 

ک 
کمی

 
   

رژیم اسرائیل و ارتش جنایتکار آن همچنان به ارتکاب جنایت های بیشتر اصرار دارد و در تازه ترین اقدام ممکن است بیمارستان کمال عدوان را 
بمباران و ساکنان آن را قتل عام کند. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

ترامپ تهدید کرد آمریکا کانال پاناما 
را پس خواهد گرفت

کانال پاناما یکی از مهم ترین مسیرهای آبی جهان 
است که در قاره آمریکای مرکزی، اقیانوس اطلس را 
به اقیانوس آرام متصل می کند. ایالات متحده آمریکا 

نقش اساسی در ساخت این کانال و مدیریت آن 
برای چندین دهه داشته است. دولت آمریکا اما در 

سال ۱۹۹۹، کنترل کامل کانال را پس از دوره ای از 
مدیریت مشترک، به پاناما واگذار کرد. حال دونالد 

ترامپ، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده آمریکا، 
تعرفه های فعلی این کانال را »بیش از حد بالا«خوانده 

و خواستار بازنگری در شرایط کنونی آن شده است. 
او در عین حال تهدید کرد آمریکا ممکن است این 

کانال را از پاناما پس بگیرد. ترامپ در این باره در شبکه 
اجتماعی خود به نام »تروث« نوشت: »تعرفه هایی 

که پاناما برای استفاده از کانال دریافت می کند، 
مضحک است، به ویژه به این خاطر که ایالات متحده 
در گذشته سخاوتمندی فوق العاده ای به پاناما نشان 

داده است.« او اضافه کرد: »کانال پاناما نه برای 
بهره برداری دیگران، بلکه به عنوان نمادی از همکاری 

میان ما و پاناما به کشور پاناما واگذار شد. اگر اصول 
اخلاقی و قانونی این اقدام سخاوتمندانه رعایت نشود، 

ما خواستار بازپس گیری کامل و بدون قید و شرط 
کانال پاناما خواهیم شد.« ترامپ همچنین هشدار 

داد که اجازه نخواهد داد این کانال به »دست  نااهل« 
بیفتد و تأکید کرد کانال پاناما »نباید تحت مدیریت 

چین قرار بگیرد.« سفارت پاناما در واشنگتن تا کنون 
به اظهارات دونالد ترامپ واکنشی نشان نداده است. 

کانال پاناما به طول نزدیک به ۸0 کیلومتر از شهر 
کولون در شمال تا نزدیکی پاناماسیتی در جنوب 

امتداد دارد. بر اساس آمارهای منتشر شده، سالانه 
حدود ۱4 هزار کشتی از این کانال عبور می کنند و 

تقریبا 6 درصد از تجارت جهانی، از طریق این مسیر 
انجام می شود. )دویچه وله(

روسیه کنترل ۲ منطقه دیگر را در 
اوکراین به دست گرفت

وزارت دفاع روسیه طی بیانیه ای اعلام کرد: یگان های 
غربی و مرکزی شهر لوزووایا در استان خارکوف و 

روستای کراسنویه در جمهوری خلق دونتسک را آزاد 
کردند. براساس این بیانیه، طی 24 ساعت گذشته به 

مواضع نظامی اوکراین در ۱3۸ منطقه حمله شده و در 
این حملات زیرساخت های پایگاه نظامی، کارگاه های 
تولید و نگهداری پهپادها، نقاط مورد استقرار سربازان، 

تجهیزات نظامی و لژیون خارجی هدف قرار گرفتند.
در بیانیه فوق تصریح شد: از ابتدای جنگ تا به حال 
6۵0 فروند هواپیما، 2۸3 فروند بالگرد، 3۸ هزار و 

34۱ پهپاد، ۵۹0 سامانه پدافند هوایی، ۱۹ هزار و ۹۵2 
تانک و خودروی زرهی، ۱۵04 راکت انداز، ۱۹ هزار و 

۹32 هویتزر و گلوله خمپاره و 2۹ هزار و 427 دستگاه 
خودروی ویژه نظامی متعلق به ارتش اوکراین منهدم 

شده است.  در همین حال، آندری کلیچکوف، فرماندار 
استان اریول در غرب روسیه، روز یکشنبه 22 دسامبر، 

با انتشار پیامی در تلگرام، از حمله پهپادی اوکراین و 
در پی آن آتش سوزی در پایانه نفتی استالنوی کن در 

منطقه اوریول روسیه خبر داده و افزود که نیروهای 
کشورش توانسته اند ٢٠ پهپاد اوکراینی را سرنگون 
کنند. بر این اساس، آتش سوزی ساعاتی بعد کنترل 

شده و تلفات جانی یا خسارات »قابل توجهی« در پی 
نداشته است. در همین حال، بنا بر اعلام وزارت دفاع 

روسیه، علاوه بر ٢٠ پهپاد رهگیری شده بر فراز اریول، 
ارتش این کشور ٢٢ پهپاد اوکراینی را نیز در آسمان 

دیگر مناطق روسیه ساقط کرده است. ارتش اوکراین، 
کمی بیش از یک هفته پیش، در ١٤دسامبر نیز اعلام 

کرده بود که با هواپیماهای بدون سرنشین، پایانه نفتی 
استالنوی کن را هدف قرار داده و باعث آتش سوزی 

بزرگی شده است. از سوی دیگر، به گفته نیروی 
هوایی اوکراین، روسیه طی شب گذشته با استفاده از 

١٠٣پهپاد، خاک این کشور را هدف قرار داده که پدافند 
هوایی اوکراین از این میان ٥٢ پهپاد را سرنگون کرده 

است. بر این اساس، ٤٤ فروند دیگر از پهپادهای شلیک 
شده نیز به هدف اصابت نکرده اند. ولادیمیر پوتین، 

رئیس جمهوری روسیه، روز یکشنبه در نشستی با هیات 
دولت کشورش، بار دیگر ضمن تهدید اوکراین، تصریح 

کرد: »هر کسی هر قدر که بخواهد )روسیه را( نابود 
کند، خود با ویرانی چند برابر بیشتر مواجه خواهد شد 

و از کاری که می خواهد در کشور ما انجام دهد پشیمان 
خواهد شد. «ولادیمیر پوتین پیشتر نیز تهدید کرده بود 

که در پاسخ به حملات اوکراین به خاک روسیه، مرکز 
کی یف را با یک موشک بالستیک مافوق صوت هدف 

قرار خواهد داد.  )آناتولی(

ناسازگار با روح زمان؛ لغو مسابقات 
انتخاب دختر شایسته در هلند

مسابقات انتخاب دختر شایسته در هلند به طور کامل 
لغو شد. برگزارکنندگان با صدور بیانیه ای در روزجمعه 

20 دسامبر )30 آذر( اعلام کردند: »جهان در حال 
تغییر است و ما نیز باید تغییر کنیم.« برگزارکنندگان 

این رویداد اعلام کردند که مسابقه دختر شایسته اکنون 
دیگر با روح زمانه و ارزش های امروزی همخوانی ندارد. 

در این بیانیه آمده است که پس از تاریخی سرشار از زرق 
و برق، استعداد و الهام، مسابقات دختر شایسته هلند به 

پایان رسید. 
  جایگزین مسابقات دختر شایسته

به جای این مسابقات، یک پلتفرم آنلاین با نام »نه دیگر 
برای این زمان« راه اندازی شده است. این پلتفرم به 

موضوعاتی مانند سلامت روان، رسانه های اجتماعی، 
تنوع و خودبیان گری اختصاص دارد. در این پلتفرم، 
به جای تاج و لباس های فاخر، داستان هایی از زندگی 

واقعی به اشتراک گذاشته می شود که الهام بخش جوانان 
باشد. برگزارکنندگان اعلام کردند: »اینجا ما جوانان را 

تشویق می کنیم تا خودشان باشند، در دنیایی که در 
حال دگرگونی است.«

  خداحافظی با ایده آل های زیبایی
آنگونه که برگزارکنندگان توضیح دادند، مسابقه دختر 
شایسته هلند پس از بحث و بررسی درباره این موضوع 

انجام شد که چرا برخی ایده  ها، مانند پایبندی به 
ایده آل های زیبایی خاص و انتظارات اجتماعی، هنوز 
تا این اندازه رایج هستند، در این راستا دریافته اند که 

اگرچه تعداد بیشتری از جوانان این معیارها را به چالش 
می کشند، اما پلتفرم های بسیار کمی وجود دارند که 

جوانان را تشویق کنند فراتر از این چارچوب ها فکر کنند 
و مسیر شخصی خود را پیدا کنند.

  آخرین دختر شایسته هلند
امبر راستنبرگ که در ماه ژوئن امسال تاجگذاری کرد، 

آخرین »دختر شایسته هلند« است. سال گذشته، برای 
اولین بار یک زن ترنس به نام ریکی کوله، 22 ساله از 

آمستردام این عنوان را به دست آورد.
  تغییرات در بلژیک

در بلژیک نیز تغییراتی در انتخاب دختر شایسته صورت 
گرفته است. تاج ها بر سر گذاشته می شوند و روبان ها 

آویخته می شوند. اما دیگر نه برای ظاهر، بلکه برای 
شخصیتی که قابل تحسین است و زیبایی درونی و 

احساس مثبت بدن را تحت تاثیر قرار می دهد. در سال 
جاری میلادی، لوری درز به عنوان »زن برتر« انتخاب 

شد. برگزارکنندگان اعلام کردند: »زیبایی واقعی از بدنی 
کامل که جامعه تعریف می کند نمی آید، بلکه از بدنی 

می آید که داستانی برای گفتن دارد.«
  مسابقات دختر شایسته جهان همچنان وجود دارد

در عرصه بین المللی، با این حال، هنوز از ایده آل 
زیبایی ظاهری خداحافظی نشده است. در اواسط 
نوامبر، هیات داوران مسابقه زن شایسته جهان در 

هفتاد و سومین دوره این رویداد، ویکتوریا کیار 
تیلویگویک از دانمارک را انتخاب کرد. تاج او را 

برنده قبلی، شینیس پالاسیوس از نیکاراگوئه، در 
مکزیکوسیتی بر سر او گذاشت. نماینده آلمان در این 

رقابت پیا تیسن از کلن بود. )دویچه وله(

ترکی آل الشیخ، رئیس اداره 
سرگرمی عربستان سعودی، اعلام 

کرد   تاکنون بیش از ۱۲میلیون 
نفر در جشنواره »موسم 

ریاض« امسال شرکت کرده اند. 
)ایندیپندنت(
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ترکیه در دوره ۱۱ ماه سال جاری از 
صادرات فندق بیش از ۲/3میلیارد 

دلار درآمد کسب کرده است. 
)آناتولی(

  کیوسک

لوموند فرانسه، تیتر یک خود را 
به رابطه ایلان ماسک و دونالد 

ترامپ اختصاص داد و ادعا کرد که 
رئیس جمهور جدید آمریکا بازیچه 

ثروتمندترین فرد جهان است. 

نیویورک پست، تیتر و عکس یک خود 
را به ماجرای رسوایی پلیس نیویورک 
اختصاص داد. ستوان پلیس آمریکا برای 
موافقت با اضافه کاری نیروهای زن، از 
آنان درخواست رابطه جنسی می کرد. 

شایعه حضور دی کاپریو در فیلم جدید 
دیمین شزل درباره بدلکار آمریکایی

در ماه آوریل به صورت غیررسمی گزارش شــد که دیمین شزل فیلم جدیدی 
برای پارامونت می سازد. در آن زمان ادعا شد که این پروژه داستانی در یک زندان 
روایت می کند و با بودجه متوسط ساخته خواهد شد. چند ماه بعد، شزل به »ونیتی 
فر« گفت   دو پروژه در دست ساخت دارد و نمی داند کدام یک زودتر فیلمبرداری 
می شــوند. دنیل ریکتمن حالا گزارش می دهد که پروژه دیگر شــزل فیلمی 
بیوگرافی درباره ایول کنیول برای پارامونت خواهد بود و لئوناردو دی کاپریو نقش 
اصلی را بازی می کند. ویلیام موناگان که فیلم سینمایی »رفتگان« را در کارنامه 
دارد، فیلمنامه این اثر را نوشته است. ایول کنیول، بدلکار آمریکایی با پرش های 
موتور سیکلت کم نظیر شناخته می شد. او در طول دوران بدلکاری دچار بیش از 
433 شکستگی استخوان شد و رکورد گینس بیشترین استخوان شکسته را به 
نام خود ثبت کرد. اما یکی از جنجالی ترین فصل های زندگی بدلکار وقتی بود که 
با چوب بیسبال به جان نویسنده کتابی   انتقادآمیز حمله کرد. کنیول سپس شش 

ماه به زندان رفت و همه قراردادهایش لغو شدند. )30نما(

ون
و ز

یل

جدی ترین سانحه نیروهای غربی در جنگ پنهان خاورمیانه؛ 
رزم ناو آمریکایی چگونه جنگنده خودی را سرنگون کرد؟

فرماندهی مرکزی ایالات متحده آمریکا )سنتکام( در تاریخ ۱۵ دسامبر )2۵ آذر( اعلام 
کرد که ناو هواپیمابر »هری ترومن« و گروه ضربت همراه آن شــامل چندین رزم ناو 
دیگر، وارد منطقه خاورمیانه شدند  اما مشــخص نکرد که ماموریت آنها قرار است در 
دریای سرخ باشد. ارتش ایالات متحده آمریکا اعلام کرد   دو خلبان نیروی دریایی این 
کشور روز یکشنبه 22 دسامبر )2 دی( براثر برخورد »آتش نیروهای خودی« بر فراز 
دریای سرخ دچار سانحه شدند. این جدی ترین ســانحه برای نیروهای آمریکایی در 
بیش از یک سال عملیات در مقابل حوثی های یمن است. هر دو خلبان پس از ایجکت 
کردن از هواپیمای سانحه دیده خود، جان سالم به در بردند و تنها یکی از آن ها دچار 
جراحات جزئی شــد. فرماندهی مرکزی گزارش داد که هواپیمای نظامی ســرنگون 
شده یک فروند جت جنگنده »مک دانل داگلاس اف/ای-۱۸ هورنت« بود که تازه از 
ناو هواپیمابر »هری ترومن« بلند شده است. ســنتکام در بیانیه ای اعلام کرد   یکی از 
رزم ناوهای گروه ضربت ناو ترومن که به موشک های هدایت شونده مجهز بود، به اشتباه 

به این جنگنده دو سرنشینه شلیک کرد که به هدف اصابت کرد. )یورونیوز(

  ینگه دنیا  انتخابات آمریکا  حادثه روز

دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخــب آمریکا، به 
اتحادیه اروپا هشدار داده و تهدید کرده که اگر این 
اتحادیه به جبران کســری تجاری خــود با آمریکا 
نفت و گاز نخرد، تعرفه های گمرکی بیشتری وضع 
خواهد کرد. اولتیماتوم ترامپ که در 20 سپتامبر در 
پستی در تروث سوشال منتشر شد، آخرین تلاش 
رئیس جمهور منتخب آمریکا برای استفاده از تهدید 
تعرفه ای در راستای اهداف سیاسی است. ترامپ در 
این مورد ناترازی تجاری اتحادیــه اروپا و آمریکا را 
هدف گرفته که در دوره اول ریاست جمهوری او نیز 
باعث تنش شده بود. ترامپ در پست خود نوشت: 
»من به اتحادیه اروپا گفتم که باید کسری تجاری 
قابل توجه خود در قبال آمریکا را با خرید گسترده 
نفت و گاز جبران کند. اگر نه تعرفه وضع می کنم!!«

اولوف گیل، سخنگوی کمیســیون اتحادیه اروپا، 
گفت: »روابط تجاری اتحادیه اروپا و آمریکا بسیار 
یکپارچه و مکمل یکدیگر هستند. بلوک ما آمادگی 
دارد تا درباره حل و فصل نگرانی ها و تعمیق بیشتر 
روابط با دولت آینده ترامپ گفت و گو کند.« اتحادیه 
اروپا و آمریکا اقتصاد یکپارچه ای دارند و نرخ تجارت 
و ســرمایه گذاری آن ها به طور کلی متعادل است. 
گیل در بیانیه ای ایمیلی به اپــک تایمز گفت: »ما 
آمادگی داریم که با ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا، گفت و گو کنیم و ببینیم که چگونه می توانیم 

رابطه عمیــق خود را بــا گفت و گو دربــاره منافع 
مشترک در بخش انرژی تقویت کنیم. اتحادیه اروپا 
به دنبال توقف تدریجی واردات انرژی از روســیه و 
تنوع بخشیدن به منابع خود است.« مقامات ارشد 
اتحادیه اروپا نشان داده اند که در پی افزایش خرید 
انرژی از آمریکا هستند. اورسلا فون در لاین، رئیس 
کمیســیون اروپا، در ماه نوامبر گفــت که واردات 
گاز طبیعی مایع از آمریــکا می تواند جایگزین گاز 
روسیه شود. فون در لاین در نشستی در بوداپست 
مجارســتان در ۸ نوامبر به خبرنــگاران گفت: »ما 
همچنان مقدار زیادی گاز طبیعــی مایع از طریق 
روسیه و از خود روسیه دریافت می کنیم. چرا آن را 
با گاز آمریکا جایگزین نکنیم که هم ارزان تر است و 

هم هزینه انرژی ما را کاهش می دهد؟«
براساس گزارش دفتر نماینده تجاری آمریکا، کسری 
تجاری کالا و خدمات آمریکا و اتحادیه اروپا در سال 
2022 به ۱3۱/3 میلیارد دلار رســید. این کسری 
براساس تجارت حدود ۱/3 تریلیون دلاری آمریکا 
و اتحادیه اروپا شــکل گرفته که یعنی نرخ ناترازی 
حدود ۱0/۱ درصد است. کســری تجارت کالای 
آمریکا و اتحادیه اروپا در آن ســال 202/۵میلیارد 
دلار بود که بــا 7۱/2میلیارد دلار مــازاد تجارت 
خدمات تا حدی جبران شــد و کســری تجاری را 
به ۱3۱/3 میلیارد دلار رســاند. گیل به آمار اخیر 

اشــاره کرد که نشان می دهد کســری تجاری در 
سال 2023 تا حدود ۵7 میلیارد دلار کاهش یافته 
است. آمریکا در سال 2023 حدود 3۸۱/2 میلیارد 
دلار کالا بــه اتحادیه اروپا صادر کــرد، درحالی که 
۵۵2/۵ میلیارد دلار واردات داشــت که باعث شد 
کسری تجاری کالاهای آمریکا به ۱7۱/4 میلیارد 
دلار برســد. آمریکا در همین مقطع 436 میلیارد 
دلار خدمات به اتحادیه اروپا صادر کرد، درحالی که 
32۱/6 میلیارد دلار واردات داشــت که باعث شد 
مازاد تجاری خدمات این کشور به ۱۱4/4 میلیارد 
دلار برسد. بدین ترتیب، بخش عمده کسری کالا و 
ناترازی تجاری ۵7 میلیارد دلاری که به نفع اتحادیه 

اروپا بود، جبران شد.
البته ترامپ که خود را »مــرد تعرفه ای« می نامد، 
همیشــه از تعرفه ها به عنوان اهرمی چندمنظوره 
برای مذاکرات سیاسی دفاع کرده است. او گفته که 
تعرفه ها از صنایع داخلــی در برابر رقابت ناعادلانه 
خارجی محافظــت می کننــد و باعــث ترغیب 

کسب و کارهای تولیدی می شوند.
ترامپ در دوره اول ریاست جمهوری خود اغلب از 
تعرفه ها یا تهدیدات تعرفه ای به عنوان اهرمی برای 
مذاکره بر ســر معاملات تجاری استفاده می کرد؛ 
معاملاتی که از نظر او برای کسب وکارهای آمریکایی 

نامناسب بودند.

جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، در 2۱ دســامبر 
لایحه ای را برای جلوگیری از تعطیلی دولت قبل 
از کریســمس امضا کرد و به یک هفته کشمکش 
سیاسی در واشــینگتن خاتمه داد. کاخ سفید در 
صبح روز 2۱ دســامبر اعلام کرد که بایدن لایحه 
امدادی آمریکا را به امضا رسانده است. این لایحه 
بودجه دولت را در سطح فعلی تا ۱4 مارس 202۵ 
تأمین خواهد کــرد و ۱00 میلیارد دلار به بلایای 
طبیعی و ۱0 میلیارد دلار برای کمک به کشاورزان 
اختصاص داده اســت. بایدن ایــن لایحه را نوعی 
مصالحه دانست و افزود که هیچ کدام از طرفین به 
چیزی که می خواستند دست پیدا نکردند. بایدن 
در بیانیه ای گفت: »امضای لایحه بودجه دوحزبی 
دولت را سرپا نگه می دارد و کمک های فوری مورد 
نیاز در بلایای طبیعی  که درخواســت کرده بودم 
برای بازیابی جوامع در نظر گرفته شود، و همچنین 
بودجه لازم برای بازسازی پل فرانسیس اسکات کی 

را تأمین می کند.«
این لایحه اندکی پس از پایان ضرب الاجل تعطیلی 
در نیمه شب شــنبه با ۸۵ رأی موافق در برابر ۱۱ 
رأی مخالف در ســنا به تصویب رســید. مجلس 
نمایندگان نیز این لایحه را در 20 دسامبر با 366 
رأی موافــق در برابــر 34 رای مخالف به تصویب 
رســاند و امضای بایدن آخرین مرحلــه از فرایند 

بحث برانگیز این قانون بود کــه پیش تر به دلیل 
مخالفت دونالد ترامــپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا  و دیگر جمهوری خواهان با شکست مواجه 
شده بود. مایک جانسون، رئیس مجلس نمایندگان 
آمریکا، در پی تصویب این لایحه در 20 دسامبر با 
اشاره به اهمیت این قانون به خبرنگاران حاضر در 
ساختمان کنگره گفت: »واقعاً خوشحالیم که امشب 
به صورت دوحزبی با اکثریت قاطع به لایحه امدادی 

آمریکا 202۵ رأی دادیم.«
به گفته جانسون که این بسته را »قانون اول آمریکا« 
نامید، لایحه امدادی نتیجه خوبی برای کشــور 
خواهد داشت. جانســون افزود: »ترامپ نیز که با 
نســخه اول این لایحه مخالف بود و سعی داشت 
بند تعلیق سقف بدهی را در نسخه دوم بگنجاند، 
از تصویب نسخه نهایی و ســوم رضایت داشت.« 
لایحه هزار و ۵47 صفحه ای اولیه که ماحصل ماه ها 
مذاکرات متوالی در هردو مجلس بود، با مخالفت 
ترامپ لغو شــد. نسخه خلاصه شــده دوم که بند 
تعلیق سقف بدهی تا ژانویه 2027 به آن اضافه شده 
بود، با رأی قاطع مجلس رد شد. نسخه نهایی که 
سرانجام به تصویب رسید و با امضای بایدن به قانون 
تبدیل شد، مشابه همان لایحه ای است که پیش تر 
رد شده بود اما برخی از مفاد مورد نظر دموکرات ها از 
آن حذف شده و چیزی هم در رابطه با سقف بدهی 
در آن به چشم نمی خورد. رهبران جمهوری خواه 
گفتند که مسئله سقف بدهی در قالب بسته های 
مرزی و مالیاتی در ســال جدید مورد بررسی قرار 
خواهد گرفت. آخرین بار که سقف بدهی افزایش 
پیدا کرد، به ژوئن 2023 بازمی گردد. نمایندگان 
به جای این که سقف بدهی را به یک میزان مشخص 
افزایش دهند، تصمیم گرفتنــد آن را تا ۱ ژانویه 

202۵ به حالت تعلیق درآورند. )اپوک تایمز(

ترامپ اتحادیه اروپا را تهدید کرد: اگر نفت و گاز بیشتری از 
آمریکا نخرید، تعرفه های بیشتری در راه است

بایدن لایحه بودجه را برای جلوگیری از تعطیلی دولت امضا کرد

تاج گذاری   بوکسور   اوکراینی  در   نبرد    بی پایان   رینگ
درباره آخرین مبارزه تایسون فیوری و اولکساندر اوسیک در ریاض چه می دانیم

رامتین لطیفی|  اولکســاندر اوسیك همچنان پادشاه 
درخشان دنیای پیچیده، تاریک و آشفته بوکس است. 
قهرمان بزرگ اوکراینی ســه عنــوان قهرمانی خود در 
ســنگین وزن جهان را حفــظ کرد و در یک مســابقه 
سرنوشت ساز که در ساعات اولیه صبح یکشنبه در ریاض 
برگزار شد، تایسون فیوری را   شکســت داد. اوسیك با 
اقتدار مبارزه کرد و در رقابتی سخت و نفسگیر با امتیاز 

۱۱6 بر ۱۱2 و با سه کارت داوران پیروز شد.

   تسلط اوسیك در مقابل فیوری
ســرعت مبارزه بی وقفه بود و در نهایت اوسیك خیلی 
سریع تر، هوشــمندتر و ماهرتر از فیوری بود. حرکات 
او، دقت و البتــه قدرت ضرباتش بی نظیــر بود. فیوری 
در مقاطعی، مبارزه ای درخشــان از خود نشان داد، اما 
نتوانســت این روند را حفظ کند. او در لحظات کلیدی 
مسابقه خسته شد و اوسیك توانســت فاصله اش را با او 

افزایش دهد و پیروزی جامع خود را تضمین کند.

    واکنش های تلخ و ترحم برانگیز فیوری
این نتیجه برای فیوری طور دیگری به نظر می رسید. او در 
حالی که سرش را به نشانه تاسف و ناباوری تکان می داد، 
بدون اینکه حرفی بزند، رینگ را تــرک کرد. مربی او، 
فرانک وارن، گفت: »چطور تایسون تنها چهار راند در این 
مبارزه برد؟ این غیرممکن است… این دیوانه وار است. 

نمی فهمم. از این موضوع ناامید شدیم.«

    ورود فیوری و اوسیك به رینگ
فیوری ابتدا با آهنگ »همه چیزی که برای کریســمس 
می خواهم تویی« از ماریا کری به رینگ آمد و کمی شبیه   
بابانوئل در لباس قرمز و ســفید و با ریش بلند و پرپشتی 
که در طول کمپ طولانی تمرینی خود آزاد گذاشته بود، 
به نظر می رســید. در مقابل، اوســیك با جدیت و حالتی 
مبارزطلبانه و کمی خشن به ســمت رینگ حرکت کرد. 

او زمانی که به رینگ رسید، زانو زد و برای مدتی دعاهایی 
را زمزمه کرد. فیوری که بیش از 24 کیلوگرم سنگین تر از 
اوسیك بود، در ناحیه شکم به وضوح چاق به نظر می رسید. 
اوسیك، با وجود اینکه کوچکتر به نظر می رسید، مصمم 
بود راهی برای حمله پیدا کند  اما فیوری مشت هایش را به 
طور مؤثری رها می کرد و دو راند اول را از آن خود کرد. اما 
اوسیك با حرکات تیز و پازل های منحنی وار خود، راند سوم 
و چهارم را برد و در آن ها فیوری را به لرزه درآورد. بهترین 
راند فیوری در مبارزه پنجم بود، زمانی که از آپرکات معروف 
خود استفاده کرد. اوسیك مجبور شد در اواخر راند به عقب 
برود  اما در ششــمین راند، زمانی که سرعت مبارزه برای 
اولین بار کاهش یافت، اوســیک با یک ضربه شدید چپ 

فیوری را به زمین انداخت.

    تسلط اوسیك و خستگی فیوری
نیمه دوم مبارزه در تعادل بود  امــا از راند هفتم به بعد 
اوسیك بر مبارزه مسلط شــد. تفاوت وزن دو مبارز به 
ضرر فیوری تمام شد و خستگی او مشهود بود. حرکات 
عرضی و ضربات دقیق اوســیك باعث شــد که او جلو 
بیفتد و در آخرین بخش مبارزه دیگر هیچ شــکی نبود 
که او عنوان های خود را حفظ خواهــد کرد. اما فیوری 
شکست خورده همچنان با شــجاعت مبارزه کرد و راند 
آخر شاهد مبادلات سخت و بی رحمانه ای بود. فیوری، 
در تلاش برای ناک اوت، ضربات ســنگینی وارد کرد  اما 
اوسیك تاب نیاورد و جواب داد. این پایان هیجان انگیزی 

برای یک مسابقه جذاب بود.

    دستاوردهای بزرگ اوسیك
این یک دســتاورد فوق العاده دیگر برای اوســیك بود. 
اتفاقات پیش آمده سبب شــد که کمربند آی بی اف در 
تابستان از او گرفته شود و به دانیل دوبوئیس که اوسیك 
سال گذشته او را شکســت داده بود، داده شود. اما این 
کمربند دوباره به اوسیک رسید. اوایل این هفته، اوسیك 

37 ساله اعلام کرد به تاثیر مبارزاتش بر روحیه خسته 
کشورش فکر می کند. اوســیك پیش از آغاز مبارزه نیز 
داستانی تاثیرگذار از نحوه انتشــار خبر پیروزی اش در 
ماه مه در خط مقدم سربازان اوکراینی نقل کرد. حالا با 
پیروزی او، خستگی سربازان اوکراینی به شادی تبدیل 
شده است و این هدیه ای بود که بوکســور اوکراینی به 

سربازان وطنش داد. 

    اعداد و ارقام مسابقه؛ از تماشاگران تا قیمت بلیت  
مسابقه بزرگ بین اولکساندر اوسیك و تایسون فیوری در 
سالن مدرن ریاض برگزار شد و هزاران تماشاگر مشتاق، از 
طرفداران سرسخت بوکس تا چهره های مشهور ورزشی 
و سینمایی مانند محمد بن ســلمان، کریستیانو رونالدو، 
مایک تایسون، آنتونی جاشوا، لیونل مسی، دیوید بکهام، 
دنزل واشنگتن، ادل، ســرنا ویلیامز  و کانر مک گرگور، در 
جایگاه های ویژه حضور داشتند. تعداد تماشاگران حاضر در 
سالن حدود 20 هزار نفر برآورد شد، در حالی که میلیون ها 
نفر از طریق تلویزیون و پلتفرم های آنلاین در سراسر جهان 
این رقابت حساس را به صورت زنده تماشا کردند. براساس 
گزارش ها، این مسابقه رکورد بینندگان تلویزیونی برای یک 
مسابقه بوکس سنگین وزن در سال های اخیر را شکست و 
توجه ویژه ای از اروپا، آمریکا و خاورمیانه جلب کرد. قیمت 
بلیت ها نیز بازتابی از اهمیت ایــن رویداد بود. بلیت های 
جایگاه عادی از ۵00 دلار آغاز می شد و برای جایگاه های 
ویژه به بیش از ۵ هزار دلار می رسید. برخی از صندلی های 
ردیف اول حتی با قیمت های بالاتــر و از طریق مزایده به 
فروش رسید. از سوی دیگر، آمارهایی مانند تعداد ضربات 
رد و بدل شده نیز جالب توجه بود. اوسیك با دقت بالای 
خود توانست 63 درصد از ضرباتش را با موفقیت به هدف 
برســاند، در حالی که دقت ضربات فیوری به 4۸ درصد 
محدود شد. این مسابقه نه تنها از نظر ورزشی بلکه به لحاظ 
اقتصادی و رســانه ای، یکی از مهم ترین رویدادهای سال 

بوکس به شمار می آید.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های بارسلونا و اتلتیکو مادرید

مسابقه فوتبال بین تیم های بارسلونا و اتلتیکو مادرید

مسابقه فوتبال بین تیم های سنت اتین و مارسی

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های کریستال پالاس و آرسنال

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های شیفز و تگزانس

   شاخص

بیت کوین امسال به شکل قابل توجهی افزایش قیمت 
داشته و دلیل عمده آن، حمایت بلاک راک، بزرگ ترین 
شرکت مدیریت  دارایی جهان با ارزش ۱0 تریلیون دلار  
بوده است. قیمت بیت کوین از پایین ترین سطح خود در 
ماه آگوست 2 برابر شده است و موجی از علاقه را تجربه 
می کند که به دلیل پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات 
آمریکا و هشدارهای ایلان ماســک، مدیرعامل تسلا، 
درباره سقوط دلار آمریکا شکل گرفته است.این اقدام 
باعث ایجاد FOMO یا همان »ترس از دست دادن« 
در وال استریت شده است. اکنون، در حالی که ترامپ 
برنامه های بزرگی برای بیت کوین تأیید کرده اســت، 
بلاک راک با انتشار ویدئویی آموزشی درباره بیت کوین، 
جامعه بیت کوین را شوکه کرده است. این ویدئو هشدار 

می دهد کــه »هیچ تضمینی وجود ندارد« که ســقف 
عرضه 2۱ میلیون بیت کوین در آینده تغییر نکند.

ویدئوی بلاک راک  که با اشتراک گذاری توسط مایکل 
سیلور از »میکرو استراتژی« توجه بیشتری جلب کرد، 
بیت کویــن را به عنوان یک دارایی بــا عرضه ثابت 2۱ 
میلیون معرفی می کند. در این ویدئو توضیح داده شده 
که این قانون ثابت، عرضه، قدرت خرید و جلوگیری از 

سوءاستفاده احتمالی از چاپ پول را کنترل می کند.
سال گذشــته، بلاک راک کمپینی را برای تأیید اولین 
صندوق سرمایه گذاری قابل معامله بیت کوین اسپات 
در آمریکا را راه اندازی کرد. ایــن صندوق ها در ژانویه 
معرفی شــدند و اســتقبال گســترده ای را به همراه 
داشــتند. بر اســاس داده های بلومبرگ اینتلیجنس، 

بیت کوین اســپات آمریکا برای اولین بار در ماه نوامبر 
از مرز ۱00 میلیارد دلار در دارایی خالص عبور کردند. 
همچنین، »آی شیر بیتکون پرایس« )IBIT( متعلق 
به بلاک راک اکنون نزدیک به 60 میلیارد دلار دارایی 
تحت مدیریت دارد و به یکی از سریع ترین رمزارزهای 
در حال رشد تبدیل شده اســت. اوایل امسال، جیمی 
دیمون، مدیرعامل جی پی مــورگان و یکی از منتقدان 
سرســخت بیت کوین، نیز اعلام کــرد   احتمال تغییر 
عرضه بیت کویــن در آینده وجود دارد. او در حاشــیه 
مجمع جهانی اقتصاد در داووس گفت:  از کجا می دانید 
که عرضه بیت کوین در 2۱ میلیون متوقف می شــود؟ 
من هرگز فردی را ندیده ام که این را با اطمینان بگوید.  

)آی تی ایران(

هشدار بزرگ ترین شرکت مدیریت دارایی جهان درباره قیمت بیت کوین
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- سینمای هند- خبر جستن

2- خزنده ای مثل مارمولک-  فراهمایی
3- خشــکی- کلام معتبر- بزرگ- زمان 

مرگ
4-  راز نهفته- یکدندگی- لنز زاویه باز- 

بخشی از گل
5- یار بیل-  موشکافی- گوش کردن

6- نوعــی ماهی نرم تن- شهرنشــینی- 
مساوی

7- یک دهم- نظر و ایده- پسوند شباهت
8- یک  خوراک فرانسوی- بدشگون-  در 

پناه
9- سرپرست و قیم- قدرت دست یافتن به 

چیزی- باغ تاریخی کاشان
10- کالای دســت نخــورده- قوم کهن 

مکزیک- بازجویی
11- نوعی برادر و خواهر- دیوار بلند- نیک 

اندیش
12- پیچ و تاب- جهاز عروس- یار شلوار- 

به دریا می ریزد
13- وقت چیزی یا کاری- منطقه ای در 

تهران- فتنه و بدی- حرف آخر انگلیسی
14- از شهرهای استان سمنان- موشک 

زمین به زمین
15-  فیلســوف ملقب به شــیخ اشراق- 

سیاستمدار روسی

عمودي
 1- فراوان و زیاد- متخصص امراض  روحی

2- از طوایــف ترک- دودمانــی از امرای 
دیلمی

3- رنــج و زحمــت- زشــتی - از آلات 
موسیقی

4- ذره باردار- سریالی از منوچهر هادی- 
خودم- قدرت و توان

5- کســی یا چیزی که به دیگری متصل 
شود- عدد ماه- شیرجه- جنس مذکر

6- درخت  زبان گنجشک- غیر شوخی- 
بسیار زیاد- ایستاده و بی حرکت

7-  وســیله درو- طبــق معمــول- ضد 
یگانگي

8- میوه ریز و شیرین- از مشتقات نفتی- 
به تنهایی

9- پایتخت غنا- از درجات ارشد نظامی 
قدیم- از شهرهای مازندران

10- نوعی چاپ- شــهرها- کیف سفری- 
برگ برنده

11- حرارت و گرمی- عوض کردنی راننده- 
همراه فراوان!- پراکندگی

12- شــادمان-  واحد پول ژاپن- صورت 
خود را در آن می بینیم- تظاهر به نیکی

13- نی خیزران- چنین-  بی مهار
14- آشوب طلبی- تعلیمی

15- سریالی از سیروس  مقدم- ظرف قند 
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نوشتن پشت  سخت ترپمپاژ
امدادرسانىاوراق بهادار شهرى در 

از کلمات چهارچوباستان ایلام
سوالى

 رودى در 
برزیل

 همیشه و 
جاوید

 رب النوع 
سومریان

 پدر داستان 
نویسى ایران

 طرف و  بى نظمى
جهت

تر و تازه واحد دارو
 قابل 
مشاهده

زبان شیرین
چیزهاى 
هدهدگران بها مجازاً صاف 
و ساده

 از شهرهاى استان همدان
 سازمان   وب سایت

فضایى
 از رشته هاى 

دانشگاهى
هزار 

کیلوگرم
لباس اتاق 

عمل
نقطه نظر

 ریختن آب

گریزان

کلام درد

مادربزرگ شماى بیگانه

جنس مذکرشاه مغول

 از فلزات

  سلاح 
خودکار 

آتشین

 

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 ترشک
 سیزن

 کنیا
 مانش
 ملزی

واید
 هرنج
 هنشو

5 حرفي : 
 اتساق
 ارنگه
 ایقان

 آواکس
 تن آرا

 سیاهک
 شکراب

لیونر
 مهلکه

 نریان
 نیتون

 هم نفس
 یامسک

 یونان
6 حرفي : 

 ایوانک
 سنگ کره
 مهرشید

 وانفسا

7 حرفي : 
حمام خان
 هادی شهر

8 حرفي : 
از تو دورم

  آن سوی آتش
 تپه ماهور

 جان کابوت 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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وقتی کارخانه  »میکده«   قزوین   لاک   و   مهر شد
  محصولات ما آدم نکشته   بلکه در بطری های ما عرق تقلبی 

عرضه   و باعث مرگ  شده است!
  صبح شنبه ۲۷ آذر ۱۳۵۰ نمایندگان وزارت بهداری از چند فروشگاه بازدید 
کردند و نوعی از مشروبات الکلی را که مصرف آن خطرناک و سمی تشخیص داده 
شده جمع آوری کردند. به گزارش خبرآنلاین، خبرنگار اطلاعات از تاکستان قزوین 
در همان روز در این باره چنین گزارش داد: اداره   بهداشــت قزوین به دنبال اعلام 
مسمومیت منجر به مرگ چند نفر از مصرف عرق »میکده «  قزوین این کارخانه 
را لاک و مهر کرد. همچنین نمایندگی شرکت سهامی میکده در قزوین تعطیل و 
بطری های موجود در رستوران ها و مهمان خانه ها جمع آوری شد. اداره   بهداشت 
قزوین همچنین برای آزمایش محصولات کارخانه   میکده، از کلیه  فروشگاه های 
شهر و بخش های تابعه نمونه جمع آوری کرده اســت. دادستان قزوین در مورد 

عدم توزیع محصولات میکده تا اطلاع ثانوی دستورهای لازم را صادر کرده است.
  مدیر کارخانــه   میکده می گفت: محصولات ما آدم نکشــته اســت، بلکه در 
بطری های ما عرق تقلبی عرضه شده و باعث مرگ گردیده است! کار جمع آوری 
بطری های عرق مخصوص میکده از پنج شنبه   گذشته  به  وسیله   ماموران بهداری 
تهران به دستور دادستان پایتخت آغاز شد و مامورین هزاران بطری نوشابه از این 
نوع را از پیاله فروشی ها، رستوران ها و مراکز پخش و توزیع مشروبات الکلی موقتا 
جمع آوری کردند. بعدازظهر پنجشــنبه دو کامیون حامل صدها بطری عرق که 
از قزوین بارگیری شده بود و به تهران حمل می شــد، به وسیله   مامورین توقیف 

و مشروبات آن ضبط و تحویل مقامات مربوطه شد تا تحت آزمایش قرار گیرد.
  امروز از طرف وزارت بهداری به همه   بهداری های اســتان ها و شهرستان ها و 
بخش ها تلگرافی دستور داده شــد که از پخش و فروش عرق مخصوص میکده تا 

دستور ثانوی جلوگیری به عمل آورند.  
  دیروز ۹ نمونه از عرق کارخانه ای که گفته می شود عده ای بر اثر مصرف نوع آن 
در تهران مسموم شده و درگذشته اند، به وسیله   دادسرای قزوین به تهران ارسال 
شــد و در اداره   پزشــکی قانونی تحت آزمایش قرار گرفت. ظهر امروز نتیجه   این 
آزمایش معلوم خواهد شد. آزمایشگاه پزشکی قانونی اولین آزمایشگاهی بود که 
عصر چهارشنبه   گذشته نوع سم موجود در عرق را تعیین کرد و به دادستان اعلام 
داشت. دو بازپرسی که مشغول رسیدگی به مرگ از الکل هستند به تحقیقات خود 
ادامه می دهند. آقای ناظم پور یکی از ۲ بازپرس دیروز یک مشــروب فروش را که 

باعث کوری مردی شده بود موقتا توقیف کرد.

پاداش عجیب نادر شاه به کسی که 
جانش را نجات داد!

نادر شاه افشار در سفری در معرض خطر قرار گرفت، یکی از صاحب منصبان، خود 
را سپر بلای شاه کرد و جانش را نجات داد. پس از آن شاه وی را به حضورش خواند 
و از او پرسید: چرا خود را در پیش من جای دادی؟ صاحب منصب گفت: برای آنکه 
شما آسیب ندیده و زنده بمانید. نادر خشمگین گفت: آیا تو من را ترسو و ضعیف 

می دانی؟ سپس امر کرد آن بیچاره را فورا خفه کردند.

مخارج سفر اعلی حضرت همایونی!
هزینه های سنگین مسافرت های رسمی محمدرضا و فرح به دعوت رؤسای کشورهای 
دیگر، برای رژیم امری عادی و معمولی شده بود. گاه در طول سفر چند هواپیمای 
نظامی ابزار و وسایل مورد نیاز شاه و محافظین اش را حمل می کردند و با چند پرواز 
همراهان شاه را می بردند و چند هواپیما بین فرودگاه مهرآباد و کشور مربوطه دائم 
در حال پرواز بود. در ســال ۱۳48 که درآمد عمومی ایران حدود یک میلیارد دلار 
بوده است، شاه ۲۰۰ هزار دلار خرج یک مسافرت به آمریکا کرد  و با گران شدن نفت 
در دهه پنجاه، هزینه این مسافرت ها به ده ها برابر افزایش یافت. فریده دیبا که هیچ 
امتیازی نداشت جز مادر زن شاه بودن، پی در پی به مسافرت خارج از کشور می رفت. 

وزارت دربار موظف بود مخارج سفر او را تأمین کند.)کافه تاریخ(

 معجزه ویتامین ها بر سلامت مغز؛
۴ ویتامین مفید برای حافظه

به گزارش خبرآنلاین، اختلالات حافظه می تواند بر کیفیت زندگی 
شــما تأثیر بگذارد و در برخی موارد می تواند به عارضه جدی تری 
مانند بیماری آلزایمر تبدیل شود. چهار مکمل مفید برای حافظه 
وجود دارد که استفاده منظم از آنها، چه از طریق منابع غذایی و چه 
از طریق داروها )تحت نظر پزشک(، می تواند تا حد قابل توجهی از 

زوال حافظه پیشگیری کند و ابتلا به آلزایمر را به تعویق بیندازد:

1   ویتامین B۱۲: ویتامین های گروه B برای ســلامت مغز بسیار 
مهم هستند، زیرا به ایجاد مواد شــیمیایی عصبی کمک می کنند و 
به ســلول های مغز اجازه می دهند با یکدیگر ارتباط برقرار کنند. از 
این میان ویتامیــن B۱۲ برای حافظه مهم  اســت. کمبود ویتامین 
B۱۲ می تواند اثرات شــناختی مانند گیجی یا ضعف حافظه و حتی 
در موارد شــدید زوال عقل را ایجاد کند. علاوه بر مکمل های دارویی 
B۱۲، بهترین منابع غذایی حاوی ویتامین B۱۲ شــامل موارد زیر 
است: گوشت گاو، ماهی، به ویژه ماهی ساردین و ماهی تن، گوشت مرغ 

و ماکیان، گوشت بره، محصولات لبنی مانند شیر، پنیر و ماست .

2  ویتامین D:ویتامین D یک پیش ســاز هورمون اســت، به 
این معنی که یک جزء کلیدی برای تولید هورمون هاست؛ به ویژه 
هورمون هایی که مسئول ارتباط بین ســلول های مغز هستند. در 
نتیجه، کمبود ویتامین D می تواند خطر مشکلات حافظه را افزایش 
دهد. یک مطالعه نشان داد که افراد مبتلا به کمبود ویتامین D به 
طور قابل توجهی در معرض خطر ابتلا به زوال عقل و بیماری آلزایمر 
هستند. مطالعه دیگری نشان داد که افراد مبتلا به ام اس که کمبود 
ویتامین D داشتند، پس از سه ماه مصرف مکمل ویتامین D، بهبود 

حافظه را تجربه کردند.

3   ویتامین E: به مرور زمان، آسیب رادیکال های آزاد می تواند 
بر مغز تأثیــر بگــذارد و منجر به زوال شــناختی شــود. مصرف 
آنتی اکسیدان هایی مانند ویتامین E می تواند با برخی از آسیب های 
رادیکال های آزاد مقابله کند. یک بررســی نشــان داد که سطوح 
بالای ویتامین E در خون با عملکرد شــناختی بالاتر مرتبط است 
و این ویتامین ممکن اســت در به تاخیر انداختــن یا جلوگیری از 
زوال شناختی ناشی از افزایش ســن و بیماری آلزایمر نقش داشته 
باشــد. روغن زیتون، روغن ذرت، آجیل تازه )فندق، بادام، گردو(، 
اسفناج، کلم پیچ، سویا و ســیب زمینی نیز دارای مقادیری از این 

ویتامین هستند.

۴  اسیدهای چرب امگا ۳: اسیدهای چرب امگا ۳،  در سلامت 
مغز نقش دارند. کمبود EPA و DHA با اختلالات عصبی مرتبط 
است. EPA و DHA با التهاب در مغز مبارزه می کنند و به تقویت 
ارتباطات بین سلول های مغز و کمک به ایجاد مواد شیمیایی عصبی 
کمک می کنند. یک مطالعه نشــان داد که مکمل امگا ۳، به ویژه 
همراه با مکمل آلفا لیپوئیک اسید )ALA( در طی ۱۲ ماه عملکرد 
شناختی را در افراد مبتلا به بیماری آلزایمر بهبود بخشید. مکمل 
امگا ۳ ممکن اســت تنها زمانی مفید باشد که فرد در مراحل اولیه 
اختلال شناختی باشد، بنابراین می تواند به عنوان یک درمان بالقوه 

کمک کند، نه لزوما به عنوان یک اقدام پیشگیرانه.

مرتضی کلیلی   سلامت   قاب  

قاب نوستالژی 1    
اصفهان - سال ۱۳۷۳. عکس از ژان گومی ) از صفحه علی ملیحی(

   قاب مشاهیر 1
صادق قطب زاده  )وسط( و رئیس جمهور ابوالحسن بنی صدر )راست ( در حال گوش دادن به 

سخنرانی معاون رئیس جمهور ایران در کنفرانس بین المللی مداخلات ایالات متحده در ایران  
که در تاریخ ۲ ژوئن ۱9۸۰ )۱۳59( در تهران برگزار شد.)انتخاب(

  قاب نوستالژی 2
عکسی جالب از دو دانشجو در دانشکده هنر دانشگاه آزاد تهران مرکز، 

مربوط به سال ۱۳۸۱ را ببینید.

  قاب مشاهیر 2
عکس     عروسی بازیگران سینما و تلویزیون مهوش وقاری  با زنده یاد  محسن 

 قاضی مرادی  را مشاهده می کنید.
  قاب نوستالژی 3

به جا مانده از شب یلدا؛ شب چله   سال ۱۳۷۳. ) آژانس عکس ایران(
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